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Obec Chlum
Na svahu lesnaté „Hory“ asi čtyři kilometry severně 
od Blatné leží obec Chlům, rozdělená kolem úžlabiny, 
kterou během času z lesů nad ní vyrůstajících, tekoucí 
voda při různých přívalových deštích, bouřích a jarních 
táních sněhu, zde utvořila. Kolem této úžlabiny po obou 

stranách leží také vesměs původní usedlosti této obce, 
kdežto později budované domky povětšině na straně 

jižní. Stavby jsou většinou zděné, taškami kryté a celá 
obec zejména ze státní silnice od Thořovic ku Blatné vedoucí, 

poskytuje pěkný pohled. 
(Zápis z Pamětní knihy obce Chluma)

Stručné dějiny obce: První písemná zmínka je z roku 1379, kdy obec patřila k panství 
rožmitálskému. Roku 1456 již patří k panství lnářskému. Koncem 17. století obec 
přikoupili Rozdražovci k panství blatenskému. Obyvatelé obce byli převážně zemědělci. 
V obci byla kovárna, pazderna, kde se zpracovával len, cihelna, krčma a od roku 1938 
také lom na žulu. Již za první republiky se obec osamostatnila. V nedaleké minulosti 
od 1. 1. 1974 byla obec součástí Blatné. Samostatnost Chlum znovu získal 1. 1. 1993. 
Do katastrálního území obce patří víska Paračov, která je v současnosti využívána 
převážně k rekreačním účelům, Bezdědovický dvůr a bývalý mlýn, později pila Hodáň. 
Obyvatelstvo obce bylo převážně křesťanské. „Na návsi býval zvonek umístěný na 
vysokém dřevěném sloupu, který nahoře rozvětven byl na dvě větve. K ochraně zvonku 
dána na sloup kuželovitá, šindelem krytá stříška, jejíž vrchol vyzdoben byl křížem. Starý 
zvonek vážil 54 liber a když puknul, byl r. 1768 nahrazen novým. Tento zvon darovala 
vrchnost blatenská s tím napomenutím, aby pozorně s ním zvonili, by se zase neroztloukl 
jako předešlý.
R. 1781 začali stavěti kapli Jana Nepomuckého. Zžádali občané vrchnost by jim dala 
potřebné prejzy a háky na její přikrytí. Žádosti jejich vrchnost vyhověla. 
(Zápis z Pamětní knihy obce Chluma)

Kaplička zasvěcená svatému 
Janu Nepomuckému stojí na 
návsi dodnes. Velkou opravou 
tato kaple prošla v roce 2014, 
kdy byla opravena omítka, 
střecha, a také zajištěno 
odvětrání kapličky. V roce 
2015 byl ke kapli přiveden 
elektrický proud. V roce 2021 
bylo zprovozněno zvonění 
kapličky. Kaplička dnes zvoní 
ve 12 a 18 hodin. Zvon, který 
v kapličce zvoní byl do kapličky 
instalován v roce 1944.

K datu 31. 12. 2022 žilo v naší obci 194 obyvatel s trvalým pobytem, trvalý pobyt 
v obci měli také 4 občané EU, 1 občan 3. země, 2 občané na adrese úřadu a 5 osob 
s přechodným pobytem občana EU.  
Naše malá obec v současnosti vlastní přibližně 106 ha lesů, 25 ha zemědělských 
pozemků a rybník o ploše 1,7 ha. Máme svoji vodárnu s rozvodem vody po celé obci 
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Vážení čtenáři, jsme malá obec nedaleko 
města Blatná s počtem obyvatel kolem 
dvou set. V dnešní složité době není naším 
cílem do budoucna zastavit rozvoj, ale 
naopak, pečovat o spokojenost obyvatel, 
starat se o přírodu v našem okolí, 

budovat infrastrukturu obce. Na jaře letošního roku se 
dala obec ve spolupráci s místními nadšenci do budování 
a vylepšování naší indiánské osady u obecního rybníku. 
Díky pozemkovým úpravám vznikne v prostoru pod obcí 
další rybník a několik tůní navazujících na prostory této 
indiánské osady. Časem zde plánujeme vznik oddychové 
zóny, ve které by rodiny s dětmi i starší občané nalezli klid 
a pohodu pro svůj volný čas. 

Ing. Radim Paulus, starosta obce

Rozhovor se starostou obce Chlum
V čele obce Chlum stojí pan 
Ing. Radim Paulus. Rádi by-
chom Vám představili pana 
starostu v krátkém rozhovoru.
Od kdy jste zvolen starostou 
obce? 
Starostou obce Chlum jsem 
od roku 2014 třetí volební ob-
dobí. Za tu dobu se po mém 
boku v našem devítičlenném 
zastupitelstvu vystřídalo ně-
kolik složení stávajících nebo 
i nových zastupitelů.
Už před svým zvolením 
starostou jste byl členem ZO?
Ano, byl jsem členem jako zastupitel, místostarosta.
S jakými představami jste šel do komunálních voleb? 
Jaké jsou slasti a strasti starosty obce?
Nešel jsem úplně do neznáma. Jako místostarosta jsem 
získal přehled o činnosti na obci. Ale mohu říct, že v průběhu 
let se mnohé změnilo. S přibývající administrativou to není 
o tom, co chceme udělat, ale co nám bude umožněno 
udělat. Když kandidujete do vedení obce, berete na sebe 
další povinnosti a zodpovědnost starat se o to, aby vše 
již vybudované fungovalo a bylo udržované, a následně 
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Nová zelená úsporám 
light pro nízkopříjmové 
domácnosti v rámci 
Modernizačního fondu
V lednu 2023 byla vyhlášena 1. výzva Státní fondu životního prostředí 
na podporu nízkopříjmových domácností v oblasti zateplování 
nemovitostí.
Žadatelé mohli v rámci této výzvy žádat na výměnu oken, vchodových 
dveří, zateplení střech, zateplení fasády, zateplení stropu pod půdou 
a zateplení podlahy na zemině nebo nad nevytápěným suterénem.
V této výzvě bylo za podpory pracovníků MAS Blatensko, o. p. s. 
podáno více než 60 projektových žádostí v území Blatensko.
Dne 2. května 2023 odstartovala nová výzva pro nízkopříjmové 
domácnosti, ve které je možné žádat vedle podpory rychlého 
zateplení i možnost instalace systému na ohřev vody pomocí 
sluneční energie.
O dotaci na solární ohřev si mohou zažádat nejen noví zájemci, ale 
i ti, kteří již žádali o dotaci na zateplení v Nové zelené úsporám light.
Novinkou v programu je dotace ve výši 90 tis. korun na vybudování 
fotovoltaického nebo termického systému na ohřev vody.
Více informací můžete získat na níže uvedených stránkách.
http://www.novazelenausporam.cz/

Tereza Ptáčníková, poradce NZÚ light

Místní akční plán 
rozvoje vzdělávání 
Blatensko III 
reg. č. projektu CZ.02.3.68/0.0./0.0/2

0_082/0023103
Místní akční skupině Blatensko o. p. s. se 

podařilo zajistit finance na další navazující 
projekt MAP Blatensko III, který byl zahájen hned na začátku ledna 
letošního roku.  
Projekt navazuje na předchozí projekty MAP a podporuje udržení 
místního partnerství a vazeb spolupráce v oblasti strategického 
plánování rozvoje vzdělávání na území Blatenska.  V rámci projektu 
bude udržen fungující realizační tým MAP, bude pokračovat 
činnost organizační struktury a budou realizovány aktivity vedoucí 
k dalšímu zlepšení kvality vzdělávání dětí a žáků. Bude zpracována 
aktualizovaná dokumentace MAP včetně akčních plánů na roky 
2023, 2024, 2025.

Realizační tým MAP Blatensko III

Co se v SOBu peče

Uzávěrka příjmu příspěvků
do červencového vydání

SOBáčku č. 92
je v pátek 30. 6. 2023.

Příspěvky posílejte na e-mail:
sobacek@blatensko.eu

Svazek obcí Blatenska
Kancelář SOBu na adrese:
Spálená 727, 388 01 Blatná 
tel.: 728 881 358, 383 420 300
e-mail: blatensko@blatensko.eu

Úřední hodiny:
Pondělí  8,00–11,00 12,30–16,00
Středa  8,00–11,00 12,30–16,00
Pátek  8,00–11,00

M
AS Blatensko, o

.p
.s

.

Co se v SOBu událo 
a co se bude dít
¾¾ Byla připravena a odeslána 

zpráva o udržitelnosti projektu 
„Kompostéry pro občany Svazku obcí 

Blatenska“. Do projektu bylo zapojeno 
celkem 13 členských obcí SOB. Celkově se 

nakoupilo 1053 ks domácích kompostérů o objemu 400 l nebo 
1000 l dle požadavků členských obcí.

¾¾ Postupně byla připravena žádost o změnu, zpracována a podána 
závěrečná žádost o platbu a závěrečná zpráva o realizaci 
projektu „Komunální služby na Blatensku“, reg. č. CZ.03.2.65/0
.0/0.0/16_047/0015705. Projekt byl zahájen v měsíci září 2020 
a ukončen na konci února 2023.

¾¾ V dubnu byl také ukončen letní semestr Virtuální univerzity 
3. věku. V tomto semestru jsme opět studovali dva kurzy 
najednou. Prvním kurzem bylo téma „Budhistické umění Indie“. 
Pro druhý kurz bylo vybráno téma „Hudební nástroje“. 

¾¾ Intenzivně pracujeme na přípravě stolního kalendáře SOB pro 
rok 2024. Zpracováváme podklady, které nám poskytly zástupci 
členských obcí, případně další organizátoři akcí a autoři 
fotografií. 

¾¾ Pracovnice SOB spolupracovala se starosty obcí na přípravě 
a podání žádostí o dotaci z Programu rozvoje venkova.

¾¾ Ve druhé polovině května proběhlo jednání Rady SOB a VH 
SOB. Hlavním bodem programu bylo projednání účetní závěrky 
za rok 2022 a závěrečného účtu SOB za rok 2022.

¾¾ Průběžně byla poskytována poradenská činnost dle aktuální 
potřeby starostů případně dalších pracovníků obcí.

¾¾ Další jednání Rady SOB a Valné hromady SOB připravujeme na 
24. června 2023.

Dana Vohryzková, předsedkyně SOB
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| U ručního žehlení se připočítává částka 20,-Kč za kus.
| Ceny jsou konečné, nejsme plátci DPH.

| Dopravu nezajišťujeme.
| Individuálně může být stanovena cena vyšší např. u nestandardního prádla velkých 

rozměrů nebo při silném znečištění.
| Dodací lhůta 5 dní, do dodací lhůty se nezapočítává den příjmu, sobota, neděle 

a svátky.
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Platnost od 1. 1. 2023
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Rozhovor se starostou obce Chlum - Pokračování ze str. 1

Představujeme naše obce - Pokračování ze str. 1

s vrty na vodu, které obec dostatečně zásobují, a také kanalizaci, ke 
které byla v roce 2018 dostavěna čistička odpadních vod. V obci je 
rozveden plyn. Vlastníme několik důležitých staveb, jako je budova 
obecního úřadu, kulturní dům s hospodou a tanečním sálem, který byl 
postaven v roce 1973 a v letošním roce oslavíme 50. výročí výstavby 
tohoto domu. V majetku obce je také kaplička v horní části návsi, o které 
jsme se již zmínili. Obec též vlastní lom na kvalitní žulu. Ve vlastnictví 
obce jsou pozemní komunikace místního významu, které v současnosti 
opravujeme a v plánu máme opravu dalších cest v horní části návsi.
Významnými příjmy do rozpočtu obce jsou kromě rozpočtového určení 
daní také příjmy z pronájmu lomu a z lesů.

I chlumské lesy v uplynulých letech zasáhla kůrovcová kalamita. Bylo 
nutné kůrovcem zasažené stromy vytěžit. Na jejich místě jsou vysazovány 
stromy nové ve vhodnějším druhovém složení. V pěstebních činnostech 
se již tradičně snažíme o zavádění melioračních a zpevňujících dřevin. 
To vyžaduje zvětšení počtu oplocenek, neboť bez této ochrany by zvěř 
výsadby zničila.
Po osamostatnění obce v roce 1993, bylo zastupiteli obce dosaženo 
opětovného převzetí lomu do obecního majetku. V současnosti má lom 
pronajatý společnost Herlin spol. s r. o. Lom se rozšířil i do katastrálního 
území obce Hajany. 
Rok, co rok na podzim muži a chlapci z obce vyloví náš rybník. Ryby, které 
během léta žily v rybníku jsou částečně rozprodány místním občanům 
a zbylé ryby pánové odvezou do Sázky – hasičské nádrže v horní části 
obce nad kapličkou vystavěné v roce 1968, kde se o ně přes zimu starají 
a na jaře je opět převezou zpět do rybníku.
V obci je postavena řada nových domů. Máme tři výstavbové zóny. Na 
počátku budování výstavbových zón I a II na východní části obce byly 
v roce 2002 odkoupeny pozemky novými stavebníky od původních 
majitelů. V roce 2003 proběhla plynofikace oblasti. Rok 2004 byl rokem 
položení sítí, zavedení kanalizace, přípojek na vodu a také dokončení 
hrubé stavby komunikace. Bylo zahájeno řízení pro položení kabelů 
nízkého napětí. Výstavbová zóna III je v jihozápadní části obce. Dnes 
řada domů stojí a jejich majitelé se aktivně zapojují do života obce.
Občané naší obce žijí po celý rok aktivním společenským životem. Scházejí 
se pravidelně na akcích pořádaných obcí a místními dobrovolnými 
hasiči, a tak tu máme plesy, dětský karneval, krásný masopustní průvod 

se spoustou masek, oslavy Dne žen a Velikonoc, upalování čarodějnice, 
cyklovýlet, pouť spojenou se mší svatou, indiánské léto na plácku pod 
obcí u rybníku, dětské rozloučení s létem, výlov obecního rybníku, 
rozsvěcení vánočních stromků, mikulášskou nadílku a další zábavy pro 
děti i dospělé občany naší obce. Jednou za pět let také pořádáme akci 
nazvanou Sjezd rodáků a přátel obce Chlum. Na všechny námi pořádané 
akce zveme i sousedy z obcí sousedních.

Ing. Radim Paulus

tvořit něco nového pro rozvoj obce a tím zlepšovat život obyvatel naší 
obce. V malé obci, kde nikdo není uvolněný, toto musí každý zvládnout 
ve svém volném čase, na úkor svých vlastních povinností, na úkor svého 
povolání. Starat se musíte o všechno a všechny občany, a neznamená 
to pouze v úředních hodinách, protože v obci se řeší problémy kdykoliv.
Jaké problémy vaší obce vás nejvíce trápí a jak byste je chtěl řešit? 
Momentálně nás nejvíce trápí stoupající náklady na elektrickou 
energii, protože nám zvyšují náklady na pitnou vodu a ČOV. Nechali 
jsme vypracovat projekt na FVE na obecních budovách a podali žádost 
o dotaci. Doufám, že nám dotace vyjde a my bychom mohli snížit 
náklady na provoz a tím i cenu pro občany.
Co chystáte pro obyvatele vaší obce na nejbližší období a jaké máte 
dlouhodobé plány? 
V rámci pozemkových úprav se udělá pod obcí nový rybník a tůně 
a opraví se cesta na Hajany.
Dále jsme podali žádost o dotaci na opravu podlah v KD a na opravu 
obecní cesty okolo požární nádrže až pod les.
Jak vidíte „svou“ obec za 10 nebo 20 let?
Neumím předpovídat budoucnost na tak dlouhou dobu dopředu, ale 
doufám, že se občanům v Chlumu bude dobře žít.
Prozradíte na sebe něco osobního? 
Pokud tedy nějaké volno mám, snažím se být s rodinou. Rád cestuji, 
jezdím na kole a díky mladšímu synovi i rybařím.
Co vám udělá radost? A co vás zaručeně rozčílí?
Radost mi udělá, když se něco povede. A co mě zaručeně rozčílí? Lidská 
hloupost, závist a zášť. Ale snažím se mnoho situací řešit s nadhledem. 
Za ty roky už vím, že se některými věcmi nemá smysl zabývat a stresovat 
se.
Které místo v Jihočeském kraji (mimo vaši obec) máte rád?
Mám rád Šumavu a Třeboňsko. 
Chcete něco říct na závěr?
Závěrem bych chtěl využít této příležitosti k poděkování všem, kteří 
se nemalou měrou zasloužili o rozkvět obce. Nesmím zapomenout na 
další, kteří opět ve svém volném čase organizují akce pro děti, mládež 
i dospělé. Není to totiž opravdu nic jednoduchého.
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Z historických pramen
ů

Informace z regionu
i Přehled počasí 

v Blatné za březen
Průměrná teplota: 4,9 °C, odchylka od 
normálu: +1,4 °C.
Úhrn srážek: 43,3 mm, tj. 103 % 

normálu.
Měsíc teplotně slabě nadnormální, 

srážkově normální. První březnová dekáda 
byla chladná, od přelomu první a druhé dekády 

pak nastalo značné kolísání teplot až do konce měsíce. O toto kolísání 
se postarala výrazná cyklonalita nad střední Evropou, s čímž souvisí 
i nízký průměrný tlak vzduchu. Dne 16. bylo naměřeno měsíční teplotní 
minimum –6,6 °C a jen o týden později, také ve čtvrtek, měsíční teplotní 
maximum 19,5 °C. Na srážky byly bohaté první a třetí dekáda, druhá byla 
sušší. Při vpádech studeného vzduchu ještě sněžilo, ale sněhu mnoho 
nebylo. Byl zaznamenán jediný den se sněhovou pokrývkou, a to dne 
16. o výšce jeden centimetr. Dne 30. přišla první bouřka roku 2023 
s 9 výboji blesků a hned následující den druhá s 21 výboji blesků. Den 
s mlhou byl v březnu jediný, mrzlo v 15 dnech a přízemní mráz byl 
naměřen v 21 dnech. Pozoruhodností března byl výskyt bouřlivého 
větru téměř po roce. Takto dlouhá přestávka ve výskytu bouřlivého 
větru na Blatensku nebyla minimálně v posledních 50 letech.

Přehled počasí v Blatné za duben
Průměrná teplota: 6,7 °C, odchylka od normálu: –1,5 °C.
Úhrn srážek: 66,6 mm, tj. 198 % normálu.
Měsíc jako celek teplotně mírně podnormální, srážkově silně 
nadnormální. Po celý duben převládaly chladné a podmračené dny 
s velmi častými srážkami. Několik teplejších dnů se vyskytlo až ve třetí 
dekádě, ale i tak zůstalo měsíční teplotní maximum 20,4 °C naměřené 
dne 22. velmi nízké. Stejná nebo nižší dubnová maxima byla jen 
v letech 2002, 1997 a 1991. Mrzlo dokonce více než v lednu, měsíční 

Městské kulturní středisko
Strakonice
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teplotní minimum –6,6 °C bylo naměřeno dne 5. Srážkově se jedná 
o třetí nejdeštivější duben od r. 1990. Značnou vlhkost tohoto měsíce 
podtrhuje i nejnižší trvání slunečního svitu v dubnu na Blatensku za 
posledních 43 let a vůbec nejvyšší průměrná oblačnost za posledních 
50 let! Tím pádem byl i nižší výpar vody, pole byla rozmáčená a jarní 
práce tak nabraly skluz. Na srážky byla nejbohatší druhá dekáda, dne 
14. spadlo 25,2 mm srážek, a to je od počátku měření v roce 1990 vůbec 
nejvyšší jednodenní dubnová srážka. Na vydatné srážky reagovala 
i Lomnice se svými přítoky a dne 16. bylo dosaženo po skoro dvou letech 
prvního stupně povodňové aktivity (podle údajů limnigrafu ČHMÚ 
v Dolním Ostrovci). První dubnová dekáda byla srážkově normální, třetí 
podnormální. Dne 4. ještě sněžilo ve slabé přeháňce. V dubnu byl jeden 
den s bouřkou a dvěma výboji blesků, tři dny s mlhou, v sedmi dnech 
mrzlo a v 19 dnech byl zaznamenaný přízemní mráz.

Zdeněk Vondra

Sedlický stavitel 
Václav Antonín 
Jermář a jeho rod
Předkládaný příspěvek rozšiřuje 

informace dohledané P. Janem Pavlem 
Hillem a zveřejněné v časopise Otavan 

roku 1923. Doplňuje dosud neznámé 
rodopisné údaje, včetně vazeb dalších Jermářů 

na Sedlici, s níž je stavitelova osobnost zejména spjata, ale také výčet 
jeho známých prací. V neposlední řadě upozorňuje na další zajímavé 
souvislosti.
Na počátku zjištěné rodové posloupnosti stojí Vít Jeremiáš, který se 
nejpozději roku 1661 usadil ve Šťáhlavech na panství Adama Václava 
Kokořovce z Kokořova. Příjmení Jeremiáš, jež bylo posléze zkomoleno 
na Jermář, je možná odvozeno od jména Vítova otce. Ve šťáhlavských 
matrikách byl ovšem nazýván ještě alternativním příjmením nebo 
přízviskem Francouz, což nasvědčuje tomu, že do českých zemí 
přišel někdy po třicetileté válce právě z Francouzského království. Již 
prostřednictvím Vítových synů se rod začal značně větvit a nemálo 
jeho členů setrvalo v panských službách. Námi sledovaná osoba 
byla Vítovým vnukem, synem Jakuba Jermáře, panského zedníka ve 
Šťáhlavech, a jeho manželky Kateřiny. V řemesle tedy následoval svého 
otce. Narodil se ve Šťáhlavech koncem září roku 1707 a pokřtěn byl 
27. 9. jen jako Václav; druhé jméno Antonín, které později používal, 
mohlo být biřmovací. Uvádí se, že byl žákem slavného pražského 
barokního architekta Kiliana Ignaze Dientzenhofera, avšak přímý 
písemný důkaz pro tuto domněnku chybí. O jeho školení tedy nevíme 
nic bližšího, jen to, že musel být zednickým mistrem. 
Až do pokročilé dospělosti zůstával poddaným šťáhlavského panství,  
jež v letech 1710–1732 náleželo hraběnce Antonii Josefě Černínové 
z Chudenic, rozené z Khünburgu, mimo jiné neteři pražského arcibiskupa 
Franze Ferdinanda Khünburga (v úřadě 1710–1731), který se významně 
zasloužil o svatořečení Jana Nepomuckého. Tatáž paní získala roku 
1712 panství Drhovle, k němuž přikoupila roku 1712 sousední 

Někdejší Jermářovský dům (čp. 85) v Sedlici; foto autor příspěvku, květen 2023
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Čížovou a roku 1726 sedlické panství. Václav Antonín Jermář byl jejím 
„na panství drhovelským a šťáhlavským zřízeným baumistrem“, tedy 
vrchnostenským stavitelem. Ze Šťáhlav se ale přestěhoval do městečka 
Sedlice, kde mu bylo 26. 11. 1734 zaknihováno vlastnictví domu  
čp. 85, který koupil za 200 zlatých od Kateřiny, vdovy po Šimonu 
Drábkovi. V roce 1739 k němu přikoupil ještě nějaká pole. Vlastnické 
právo k domu si ponechal až do 29. 12. 1784, kdy jej převedl na 
svého syna Martina spolu s polnostmi o výměře 40 ½ strychů polí 
(cca 11,6 ha) a lukami na 7 vozů sena. Dne 4. 10. 1747 byl s manželkou 
a dětmi propuštěn z poddanství šťáhlavského panství, jež mezitím přešlo 
do rukou hraběte Heřmana Jakuba Černína z Chudenic.
Co se Jermářových stavitelských aktivit týče, víme, že roku 1737 se 
podle jeho plánů začala budovat radnice v královském městě Písku, ale 
záhy byla stavba přerušena a dokončena dle projektu Antona Müllera. 
V roce 1741 prováděl úpravu věže děkanského kostela sv. Petra a Pavla 
v Horažďovicích pod patronátem řádu maltézských rytířů. Jeho hlavním 
a nejslavnějším dílem je však vrcholně barokní stavba farního kostela 
sv. Jakuba Staršího v domovské Sedlici, která proběhla v letech 
1744–1754 na náklad již zmíněné hraběnky Antonie Josefy Černínové. 
Někdy kolem roku 1750 si Jermář „odskočil“ do Lnář, aby zde podle 
dodnes dochovaných plánů provedl úpravu věže klášterního kostela 
Nejsvětější Trojice. Roku 1751 pak stavěl kasárna v Písku a roku 1759 
byl podle jeho návrhu zřízen boční vchod na hřbitov z podvěží farního 
kostela sv. Jakuba Staršího v Kasejovicích.
Zvláště komplikovanou byla zakázka na přestavbu kostela Nejsvětější 
Trojice v Zavlekově, kterou řídil zednický mistr Jakob Mirwaldt, ale podle 
názoru stavitele ji zkazil. S nástupem nového patrona roku 1769 byl Václav 
Antonín Jermář ke stavbě opět povolán, vyhotovil nové plány a začal 
stavět. Již následujícího 
roku mu však nebylo 
povoleno pokračovat, 
a tak se alespoň přes 
arcibiskupskou konzistoř 
domáhal úhrady plánů 
a dosud provedených 
prací. Téhož roku ovšem 
získal dvě zakázky na 
horažďovickém panství 
– drobný příbytek pro 
sakristiána při loretánské 
kapli v Horažďovicích 
a budovu špitálu ve 
Velkém Boru, jež se stavěla 
v letech 1770–1772. Roku 
1773 pak vypracoval 
kalkulaci na opravu věže 
farního kostela Povýšení 
sv. Kříže, kaplí sv. Anny 
a sv. Václava a kostnice 
ve Starém Rožmitále. 
Jeho nabídka byla ze tří 
dochovaných nejdražší. 
Která se nakonec 
realizovala, není známo. 

Nyní již přejděme k rodinnému životu sedlického stavitele. 
Dne 17. 11. 1733 se Václav Jermář oženil s Kateřinou Münzbergerovou 
ze Šťáhlav († leden 1783, Sedlice), s níž měl celkem osm potomků, 
z toho sedm synů a jedinou dceru. Hned čtyři byli zasvěceni církvi. 
Prvorozený syn, pokřtěný 6. 12. 1734 v Sedlici po otci Václav, zemřel již 
začátkem února 1736 tamtéž. 
Druhý Antonín František (* 13. 6. 1736, † 28. 12. 1811) vstoupil do 
řádu bosých augustiniánů, kde přijal řeholní jméno Tobiáš od sv. Thekly. 
Věčné sliby složil 18. 9. 1760 v Táboře a 6. 3. 1762 byl vysvěcen na kněze. 
Působil pak v konventu svého řádu ve Lnářích a roku 1787 se stal prvním 
lokalistou obnovené duchovní správy v Budislavicích. Zemřel ovšem jako 
podpřevor kláštera v Lysé nad Labem.
Třetí, opět Václav (* 23. 11. 1738, † 24. 6. 1799), byl od roku 1763 
profesním členem řádu maltézských rytířů. Kněžské svěcení přijal  
23. 9. 1764 a poté konal duchovní službu na řádových beneficiích. 
V letech 1768–1778 byl kaplanem v Horažďovicích, roku 1780 ve 
Strakonicích, v letech 1784–1794 zámeckým kaplanem ve Varvažově 
a naposledy od roku 1794 až do své smrti farářem v Radobytcích.
Další z potomků Josef (křtěn 22. 4. 1742, † 19. 2. 1828) sloužil jako trubač 
u regimentu Württemberg a po odchodu z armády se usadil ve Strážnici 
na Moravě, kde se 5. 9. 1776 oženil s Anežkou Piegnerovou a kde také 
posléze dosáhl významného postavení jako městský magistrátní rada.
Jediná dcera stavitele Jermáře Marie Anna (křtěna 26. 8. 1744, 
† 15. 6. 1826, Písek) se 14. 1. 1766 provdala v Sedlici za mlynáře Josefa 
Šejhara († 4. 12. 1808), s nímž žila na Šimanovském (Caisově) mlýně 
u Vojníkova na Písecku (na pravém břehu Vltavy, zbořen po výstavbě 
Orlické přehrady). Spolu se stali přímými předky blatenského rodu 
Scheinherrů (k úpravě rodového příjmení do nynější podoby došlo 
kolem poloviny 19. století). Jejich synem byl Josef Šejhar (* 10. 3. 1774, 
† 23. 4. 1847), mlynář v Mírči, vnukem Václav Šeinher (* 20. 9. 1814, 
† 20. 11. 1872), mlynář v Březnici a poté ve Starém Rožmitále, 
a pravnukem František Scheinherr (* 25. 11. 1850, † 1. 4. 1922), který se 
usadil na Pustém mlýně v Blatné.
Pátý syn Daniel Pavel (křtěn 3. 7. 1746) se stal rovněž knězem a působil 
ve Vídni. Žil ještě roku 1786, kdy stvrzoval příjem peněz z pozůstalosti 
po otci. O jeho dalších osudech se zatím nepodařilo nic bližšího zjistit.
Předposlední Jiljí Martin (křtěn 2. 9. 1748, † 4. 6. 1816), uváděný 
povětšinou jen jako Martin Jermář, převzal roku 1784 od otce dům 
v Sedlici a byl zde váženým měšťanem. Roku 1801 zasedal v městské 
radě a v letech 1803–1806 zastával úřad rychtáře. Rodinný majetek 
v městečku však již v letech 1802–1804 rozprodal (dům čp. 85 Jakubovi 
a Marianně Brožovým) a odstěhoval se s rodinou do Mirotic, kde 
jeho manželka koupila 25. 4. 1808 chalupu. Ženat byl dvakrát, poprvé 
od 1. 10. 1782 s Marií Magdalenou Kilbovou († 27. 8. 1790), dcerou 
hraběcího lesmistra na panství Trhanov u Domažlic, podruhé od 
1. 5. 1792 s Barborou Müllerovou z Blatné († 8. 2. 1813), dcerou rektora 
tamější farní školy. Z obojího manželství vzešlo celkem sedm potomků, 
dospělosti se však dožili jen dva. 
Poslední stavitelův syn Jan Vít (křtěn 13. 6. 1751, † 25. 7. 1805) složil 
3. 7. 1775 věčné sliby jako laický člen řádu Milosrdných bratří pod 
řeholním jménem Damascenus. Zemřel v řádovém hospitalu v Kuksu.
Václav Antonín Jermář se po smrti manželky Kateřiny odstěhoval k dceři 
Marii Anně, provdané Šejharové, do Šimanovského mlýna u Vojníkova, 
kde 5. 3. 1785 zemřel.

Kostel sv. Jakuba Staršího v Sedlici; foto Roman Lavička, únor 2011 Budova bývalého špitálu ve Velkém Boru; foto autor příspěvku, květen 2023

Jermářův plán na úpravu věže klášterního kostela 
Nejsvětější Trojice ve Lnářích, cca 1750.
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Zprávy z našich obcí

DRAHENICKÝ 
MÁLKOV

Na závěr dodejme, že vedle stavitele Jermáře se v Sedlici objevují 
i představitelé další linie rodu, bez výjimky sládkovské profese. Šlo 
o potomky Jana Jermáře († 1783), dlouholetého sládka vrchnostenského 
pivovaru v Drhovli, který sám v městečku dožil s manželkou Rosalií 
(† 1779). Byl to jednak jeho syn Kryštof Jermář († 1779), bývalý sládek 
v Oseku (u Strakonic) a Veselíčku, s manželkou Kateřinou, rozenou 
Schmidmayerovou z Českých Budějovic († 1806). Kryštofova dcera 
Terezie se 26. 11. 1811 provdala za truhlářského mistra Josefa Šavrdu, 
ale zemřela již 28. 1. 1814 při porodu, zřejmě jako vůbec poslední 
příslušnice jermářovského rodu v Sedlici. Dále se v Sedlici s rodinou 
zdržoval a zemřel tu Kryštofův bratr, sládek Antonín Jermář († 1781). 
A konečně v městečku krátce bydlel též Janův vnuk Matěj Jermář, 
sladovnický tovaryš, jemuž se zde narodil 22. 2. 1809 syn Josef. Jak již 
naznačeno, po roce 1814 přítomnost rodu Jermářů v Sedlici končí.

Vladimír Červenka
Výběr z použitých pramenů a literatury:
Moravský zemský archiv v Brně, Sbírka matrik, 
sign. Strážnice 5779, 5786.
Národní archiv (dále jen NA), Archiv pražského arcibiskupství, 
inv. č. 1224, sign. B3/15.
NA, Řád milosrdných bratří, ukn. 5.
Státní oblastní archiv (dále jen SOA) v Litoměřicích, Sbírka matrik, 
inv. č. 4921, sign. 100/13.
SOA v Plzni, Sbírka matrik, sign. Domažlice 06; Horažďovice 07; 
Starý Plzenec 01, 02, 05.
SOA v Praze, Sbírka matrik, sign. Lysá nad Labem 24.
SOA v Třeboni, Bosí augustiniáni Lnáře, inv. č. 20, ukn 20.
SOA v Třeboni, Sbírka matrik, sign. Blatná 17; Horní Záhoří 15, 16; 
Mirotice 17; Písek 54; Radobytce 17; Sedlice 5, 6, 7, 8, 14, 18.
Státní okresní archiv (dále jen SOkA) Písek, Archiv města Mirotice, 
inv. č. 104, sign. IIB1/6, ukn 99; inv. č. 111, sign. IIB1/13, ukn 106.
SOkA Strakonice, Archiv města Sedlice, inv. č. 14, sign. II C, ukn 1; 
inv. č. 15, sign. II C/1, ukn 2.
HILLE, Jan Pavel. Sedlický architekt. Otavan, roč. 7 (42), 
č. 8–9, 26. 9. 1923, s. 120.
KOL. AUTORŮ. Encyklopedie architektů, stavitelů, 
zedníků a kameníků v Čechách. Praha, 2004, s. 282.
SMITKA, Josef. Panská sídla, kostely a špitál ve Velkém Boru 
u Horažďovic ve světle archivních pramenů. 
Průzkumy památek, roč. 2000, č. II, s. 47–56.
Panský, Caisův, Šimanovský mlýn. On-line. 
Dostupné z <https://www.vodnimlyny.cz/mlyny/objekty/detail/2846-
pansky-caisuv-simanovsky-mlyn> [cit. 3. 5. 2023, 14:24].

Oslavenci v osadě 
Drahenický Málkov

Březen
Mrvík Jan 70 let
Květen
Kratochvíl Zbyněk 50 let
Červen
Poliačik Vlastimil 65
Blovský Petr 55
Osadní výbor přeje všem oslaven-
cům hodně štěstí, zdraví a životní 
pohody. 

MDŽ
Letošní oslavu dne žen nám krapet 
překazila přerušená dodávka elek-
trické energie. Po dní stráveném 

bez proudu, bylo světlo v naší hospůdce milým překvapením. Elektrická 
centrála a svíčky se postaraly o příjemné prostředí a stejně tak zákusky 
a chlebíčky na stolech. Úsměv na tváři všem přítomným vykouzlily i malí 
recitátoři a taktéž recitující předseda osadního výboru Luboš Kylián. 

Dětský maškarní bál 
a večerní hasičský bál
V sobotu 18. března jsme se v naší společenské místnosti sešli zase. 
Odpoledne si děvčata připravila dětská maškarní bál, který se konal 
poprvé od roku 2019. Odpolednem děti provázel myšák Mickey a myška 
Minie a jejich pomocnice berušky. Po řadě soutěží a vyhlášení nejhezčích 
masek nemohla chybět ani tradiční málkovská tombola. 
Večer nás čekal hasičský bál s kapelou Radka Šimsy. Na hosty čekala 
bohatá tombola s hodnotnými cenami.

Velikonoční degustační soutěž
Čas Velikonoc jsme si zpestřili degustační soutěží na téma: velikonoční 
nádivka. První místo si za svou nádivku vysloužila Jana Benešová, druhé 
místo získala Jitka Fousová a třetí příčku obsadila Věra Cibulková.



9Svazek obcí Blatenska - květen 2023

SKALIČANY
Lavor cup 2023 zahájen 
soubojem v hokeji
Lavor cup, to je sportovní víceboj sousedních obcí Skaličan a Buzic. Již 
sedmý ročník tohoto víceméně přátelského setkávání nadšenců pro 
pohyb těl v rozličných sportovních odvětvích byl zahájen v polovině 
března na zimním stadionu ve Strakonicích soubojem v hokeji. Vinou 
různých časových, zdravotních i rodinných komplikací se souboje 
nemohli na skaličanské straně účastnit někteří stálí účastníci, a tak naši 
obec reprezentovala pouze jediná formace, která celý zápas absolvovala 
bez možnosti střídání, oproti dvěma formacím soupeře. Utkání se hrálo 
na 2x30 minut a souboj vyšel obdobně jako v předchozích ročnících 
ve prospěch hráčů ze Skaličan, což bylo pro mnohé, kteří se nemohli 
účastnit šokem (vzhledem ke značným problémům se sestavou), 
poté, co jim byl sdělen výsledek utkání, který hovořil jednoznačně 
pro hokejisty od skaličanské Závisti v poměru 20:0! Střetnutí bylo 
doplněno o nájezdy, které jen potvrdily dominanci skaličanských (4:3). 
Skaličanští tak v této disciplíně zůstávají i nadále nepokořeni. Tento 
stručný report doplňujeme o dojmy přímého účastníka a vedoucího 
buzických sportovců Dana Málka: „Pro připomenutí, myšlenka těchto 
přátelských sportovních klání vznikla spontánně na sklonku zimy před 
šesti lety a svědkem prvního střetnutí byl tehdy buzický rybníček za 
zemědělským areálem. Zde byl 11. února 2017 v odpoledních hodinách 

za hojné divácké účasti obou vesnic sehrán první mač pod otevřeným 
nebem tzv. Winter Classic v ledním hokeji a v rámci souboje o zlatý lavor. 
Od tohoto historického okamžiku se výběry obou vesnic pravidelně 
setkávají v rozmanitých sportech, a to vždy během celého kalendářního 
roku. Ziskem zlatého putovního poháru, který se v současnosti vyjímá na 
zdi Obecního domu v Buzicích, se v dosavadní historii mohou pochlubit 
pouze Buzice (celkem 4x), v době covidové pandemie v letech 2020–
2021 nebylo možné odehrát některé sportovní odvětví, a tak je tento 
dvouročník vedený jako nerozhodný… Vzhledem k faktu, že zimní epizody 
a s nimi spojené radovánky jsou v našich středoevropských končinách 
stále kratší a vzácnější, muselo se konání přestěhovat z přírodního ledu 
na ten umělý do Strakonic. Utkání opanovali víc než jednoznačně borci 
od Závisti, a to i přes problémy se sestavou a minimálním počtem hráčů. 
K vidění byly především na straně Kozlů krásné hokejové momentky 
a kombinace, pěkné góly, ale také parádní zákroky gólmanů a tvrdé 
souboje, to vše ale v duchu fair play. Ani náš výsledkový neúspěch 
ale nezkazil nic na samotné radosti z pohybu, kamarádského setkání 
a sportování v duchu Coubertenovského hesla o důležitosti především 
zúčastnit se. Pod tato slova se nezbývá než podepsat a plně s nimi 
souhlasit. V dnešní době patří poděkování každému, kdo má zájem se 
čehokoliv ať už aktivně nebo jako divák či organizátor nebo podporovatel 
účastnit. 
Sestava Buzic: Outlý F., Choura J., Dvořák L., Málek D., Samec L., Turoň 
L., Petrášek M., Hanousek D., Brož D., Koch T., Sestava Skaličan: Slezák D. 
st, Blovský J., Kvarda B., Slezák D. ml, Slezák J., Golmani: Cibuzar J., Šmíd 
M. (oba ze Strakonic)

MDŽ v obecním domě
Skaličanský osadní výbor společně s místními krotiteli ohnivého 
kohouta uspořádal pro maminky, babičky, prababičky, přítelkyně či 
manželky, slečny, dámy a vůbec pro ženy všeho věku malou oslavu 
u příležitosti Mezinárodního dne žen. Každá z přítomných obdržela 
drobnou květinovou a pamlskovou odměnu a slovy předsedy 
osadního výboru byla odměnou a poděkováním i akce samotná, 
včetně hudebního doprovodu, který parádně, operativně a k naprosté 
spokojenosti přítomných zajistilo seskupení Huml. Akce byla také pojata 
jako poděkování ženám, které s námi mají trpělivost při zdlouhavé 
rekonstrukci obecního domu, kterou provádíme brigádnicky v době 
svého volna, nezištně a obětavě, na úkor času, který bychom mohli 
trávit se svými nejbližšími, ale kterou provádíme i pro ně, abychom se 
měli kde společně a jak se dnes říká „komunitně“ scházet. Děkujeme!

Účastníci hokejového souboje Buzice vs. Skaličany, fotografie: Michaela Slezáková

Velikonoční rachtání
Poměrně příznivé počasí letošních Velikonoc dopřálo místní mládeži 
pohodové rachtání, které od zeleného čtvrtka nahradilo utichlé zvony. 
Tradice, která se v naší obci udržuje snad od nepaměti, měla podobně 
jako v roce loňském hojný počet účastníků, které vzhledem ke značné 
dopravní zatíženosti naší obce opět doprovázel dohled rodičů z řad 
místního hasičského sboru. Koledníci si zasloužili náležitou odměnu 
v podobě, jak jinak, množství vajíček rozličně nazdobených, dostatku 
cukrovinek i drobné finanční odměny a nikdo tak neodešel s prázdnou. 
Krom této materiální odměny je však dobrou zprávou, že podobné 
tradice nemizí v propadlišti dějin a že jsou stále udržovány, což je 
chvályhodné.    

MDŽ v obecním domě ve Skaličanech, fotografie: Václav Kotrba



Svazek obcí Blatenska - květen 202310

Úspěch v kuželkářském turnaji
Blatenský kuželkářský oddíl 
TJ Blatná pořádá pravidelně 
turnaj neregistrovaných hráčů, 
který je již několik sezon 
rozdělen na profesionální 
část, ve které mohou startovat 
i hráči z Blatenské ligy a na část 
amatérskou. Týmu FK Kozel 
Skaličany ve složení Jiří Blovský, 
Tomáš Fořt, Václav Cheníček 
a Jan Mikeš se podařilo vydobýt 
v profi části skvělé historické 
třetí místo! Gratulujeme!

Florbalové plácání v Myšticích
Desítka skaličanských zájemců o sportovní aktivity se zúčastnila dalšího 
ročníku akce nazvané Florbalové plácání v Myšticích. Naši borci se 
rozdělili do dvou družstev, a to na Kozly a Kozlíky a na turnaji se střetli 
systémem každý s každým v lítých bojích s dalšími účastníky turnaje, 
kterých bylo tentokrát celkem 9. Některé naše souboje byly hodně 
zajímavé, např. souboj Kozlů s mladým blatenským týmem, kdy kozlové 
vedli 3:0 a 4:1, aby nakonec prohráli 4:9 a tak by se mohlo pokračovat 
dále… Vzájemný souboj našich družstev poprvé v historii opanovali 
mladší hráči v poměru 2:4 a náležitě se ze svého triumfu radovali. 
Celkově však obsadili 8. místo a jejich starší kolegové místo 6. Smolná 
bilance pak byla se sousedy z Buzic (zejména remíza Kozlíků s týmem 
Buzice I, kdy buzičtí vyrovnávali těsně před koncem utkání, hodně 
mrzela), kteří taktéž postavili do turnaje dvě družstva a naše vzájemné 
souboje se započítávaly do sportovního maratónu nazvaného Lavor 
cup. Z těch vyšel nejlépe tým Buzice II., který vyhrál všechna vzájemná 
utkání, Kozlíci měli bilanci 1-1-1, Kozlové 1-0-2 a tým Buzice I. jednou 
remízoval (s Kozlíky) a 2x prohrál. Minitabulku Buzice vs. Skaličany tak 
ovládl Buzický tým II a srovnal letošní bilanci po 2 sportech na stav 
1:1. Na konci turnaje „Myštické florbalové plácání“ měl největší radost 
Holub tým, který zvítězil před Březnicí a družstvem BMST, brambory 
braly Buzice II před Blatnou, šestí skončili Kozlové, sedmé Myštice a osmí 
Kozlíci před devátým týmem Buzice II. Celý turnaj se nesl v přátelském 

Skaličanští koledníci, fotografie: Jana Mazánková

duchu a až na malé výjimky i v poklidné atmosféře, téměř bez zásadních 
zranění, a tak to na podobné akci má být. Sluší se konstatovat ono 
tradiční sláva vítězům, čest poraženým, ale v tomto pohodovém turnaji 
snad ani poražených nebylo… Děkujeme za originální a úžasné ceny, 
díky kterým jsme si téměř mohli otevřít mléčný bar. V Myšticích bylo 
opět dobře a těšíme se na další setkání s florbalovou hokejkou. Za Kozly 
nastoupili Jaroslav Fořt, Jiří Suchopár, Jiří Kotál, Jaroslav Doležal a Václav 
Cheníček, takže v podstatě veteránský tým (v součtu věku účastníků 
rozhodně nejstarší), Kozlíky reprezentovali Jakub Darda, Tomáš Fořt, 
Lukáš Fořt, Michal Peroutka a František Pražák.  

Hasičská exkurze
Hasičská jednotka se každoročně účastní cvičení pořádaného Ing. Pavlem 
Škardou, náměstkem starostky OSH Strakonice. Ve druhé polovině dubna 
se uskutečnil již 10. ročník této akce, která byla tentokrát pojata jako 
exkurze do Plzeňského kraje. Zde jsme společně s ostatními jednotkami 
navštívili Správu informačních technologií města Plzně, jejichž 
„dronaři“ jsou od roku 2019 jako první v ČR zařazeni do integrovaného 
záchranného systému. Ukázky této moderní a v některých případech již 
i historické techniky byly více než zajímavé a poutavý výklad sledovali 
přítomní se zatajeným dechem. Odborníci z tohoto centra asistují např. 
u velkých požárů a nehod, jsou využíváni při hledání pohřešovaných 

Hráči FK Kozel na blatenské kuželně, 
fotografie: Jakub Darda

Účastníci florbalového plácání, foto Jana Viktorová

Předávání cen vítěznému týmu, foto Václav Cheníček

Kozlové, foto Jakub Darda

Hasičská exkurze, fotografie: DRONY SIT Plzeň
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osob a významně se technologicky a vývojově podílejí na progresi 
tohoto oboru. Následně jsme se přesunuli na základnu profesionálních 
drážních hasičů a poté na novou základnu HZS na Košutku. Na obou 
místech jsme mohli vidět moderně vybavené stanice a zajímavou 
techniku. Exkurze pokračovala na krajském operačním středisku, kde 
jsme získali mnoho přínosných informací a inspirativních podnětů i pro 
činnost našich dobrovolných jednotek. Akce byla zakončena na stanici 
v Blatné vyhodnocením celého dne. Za náš sbor náleží velké díky za 
zorganizování jubilejního ročníku této zdařilé akce Ing. Pavlu Škardovi 
s přáním, aby v této činnosti pokračoval, neboť podobné akce jsou pro 
nás více než přínosné a smysluplné.

Slet čarodějnic
Filipojakubská noc je ve 
Skaličanech ve znamení 
pálení vatry, která v po-
sledních letech dosahuje 
majestátních rozměrů. Pro 
místní hasičskou jednotku 
je vhodnou příležitostí ke 
zkoušce techniky a zajištění 
pálení v souladu s požární-
mi předpisy. Nejinak tomu 
bylo i v roce letošním, a tak 
členové hasičstva připravili 
tradiční program doplněný 
o stavění máje u Rybníčku. Pálení čarodějnic však v letošním roce do-
provázel skutečný a poněkud překvapivý slet čarodějnic, který se stal 
opravdu sabatem, neboť početná skupina čarodějnic pod vedením vrch-
ní čarodějnice Blaženy rozpoutala před Valpružinou nocí u vatry čaro-
dějnický rej s divokým tancem. Divoženky byly vystaveny inkvizitorské-

mu výslechu a vrchní Blažena 
neunikla zaslouženému trestu 
a skončila v pekelných plame-
nech. Nikoliv však ostatní, ne-
boť bylo zjištěno, že se jedná 
o přestrojené ženy z místních 
i přespolních luhů a hájů, kte-
ré skvostně svým vystoupením 
v perfektních kostýmech do-
plnily letošní akci, která byla 
úspěšná, neboť přálo výtečné 
počasí i májka byla do ranních 
hodin statečnými dobrovolníky 

hlídána a uhlídána. Všem organizátorům a všem, kteří se na akci podíleli, 
patří velké poděkování, neboť celý tým pracoval naprosto dokonale!       

Skaličanští jubilanti
V první polovině letošního roku bylo ctí zástupcům obce a hasičstva 
popřát k velmi významným kulatinám paní Martě Dlabačové, 
k půlkulatinám panu Jaroslavu Fořtovi st. a ke krásným kulatinám panu 
Jiřímu Chlandovi. Ještě jednou gratulujeme a přejeme jen to nejlepší, 
a hlavně pevné zdraví do dalších let!

Skaličanské dění stručně popsal Václav Cheníček

Krotitelé ohně, fotografie: Václav CheníčekJe libo? fotografie: Václav Cheníček

Zdobení májky, fotografie: Václav Cheníček

Slet čarodějnic ve Skaličanech, 
fotografie: Kristýna Dardová

Běžec dlouhých tratí Lukáš Beneš 
má energie na rozdávání. Připojit 
se k němu, utáhl by v pohodě ještě 
jednu jadernou elektrárnu v Česku
V malebném městě Blatná se narodila celá řada znamenitých sportovců. 
Někteří zde žijí dodnes, jiní svůj talent podpořený usilovnou dřinou 
a sebeobětováním zúročují v nových působištích. Do té druhé kategorie 
patří i vytrvalostní běžec Lukáš Beneš (26 let), který si ovšem také 
„potykal“ s basketbalem a velmi se sblížil s atletikou jako takovou. Lukáš 
vyměnil blatenský ozón za nefalšovanou anglickou mlhu. Zjevně mu 
tento fakt jde mimořádně k duhu, neboť právě v tamním prostředí se 
jeho hvězda zaskvěla nejoslnivěji.

Pauza před maturitou
Lukáš Beneš z Blatné patřil mezi výjimečné atlety už jako školou povinný. 
Absolvoval dlouhou šňůru závodů s vynikajícím renomé. Na atletických 
oválech dokázal pokořit 800 metrů za minutu 59 vteřin a 1500 metrů za 
4 minuty 9 vteřin, což mu vyneslo dvě medaile z Mistrovství republiky. 
Na gymnáziu ve Strakonicích se před ním otevřelo klasické: buď, anebo! 
Volně přeloženo – atletika nebo škola! Zvolil přerušení sportovní 
kariéry a zvolil školu. „V té době jsem se v posledním ročníku gymnázia 
připravoval na maturitu,“ vzpomíná na dilema blatenský borec. „Přišlo 
mi samozřejmě líto skončit s atletikou. Jenže jsem se chtěl víc soustředit 
na studia a dát maximum maturitě. Asi jsem si tenkrát dostatečně 
nevěřil – v oněch osmnácti, devatenácti letech bylo třeba v tréninku 
přidat, abych dokázal být konkurenceschopný na TOP republikové 
úrovni. Okolo mě naopak jiní vrstevníci zase vsadili spíše na tu atletiku. 
Já jsem tedy nakonec úspěšně složil maturitu, dostudoval zahraniční 
věci a dokázal se vrátit i ke sportu,“ uvádí optimistický mladý muž, který 
se vždy dokáže správně rozhodnout.

Cesta do Anglie
Ještě před dokončením maturity se Lukáš obrátil dopisem hned na 
pět anglických univerzit. Podmínkou přijetí bylo splnění známkového 
kritéria, což pro pilného studenta nepředstavovalo žádný problém. 
„Neměl jsem sice ‚samé‘, ale stačilo to. Dneska jsou podmínky možná 
přísnější a je těžší se do Anglie dostat kvůli Brexitu,“ soudí Lukáš Beneš.
Většinu letních prázdnin následně Lukáš strávil na brigádách, aby se pro 
pobyt v zahraničí dostatečně finančně zabezpečil. V září 2016 již odletěl 
do Anglie a nastoupil na univerzitu v severoanglickém Bredfordu. 
„Předtím jsem v Anglii byl jen na dvou krátkých výletech s gymnáziem. 
A to ale přímo v Londýně,“ upozorňuje blatenský rodák, který tak skočil 
přímo po hlavě do víru nového života.
Začátky v Anglii prý nebyly tak těžké, jak by si nezasvěcený jedinec mohl 
myslet. „Agentura, se kterou jsem spolupracoval, se osvědčila výborně 
a jedinečně nám při základních krocích pomohla. Já jsem na gymnáziu, 
upřímně řečeno, angličtině tolik nedal – míval jsem sice jedničku, ale 
i tak jsem toho musel ještě moc dohánět. Zejména na konverzační 
úrovni. Super bylo, že tam se mnou přicestovalo dalších deset českých 
studentů, o kterých jsem věděl a navzájem jsme si při vyřizování různých 
záležitostí vypomáhali. Někteří už hovořili anglicky velice plynně,“ 
vzpomíná s jistou dávkou nostalgie na úvodní mezník sžití se s novou 
kulturou Lukáš.
V anglickém prostředí strávil doposud Lukáš Beneš pět let. Mimoto 
jeden rok byl na výměnném pobytu v Dánsku, čímž se z něho stal už 
hotový „mazák“.

Směr vytrvalostní běh!
Anglické univerzity jsou vyhlášené tím, že každá má nějaký svůj sportovní 
tým. „Některé dokonce tak inklinují ke sportu, že své týmy svěřenců dělí 
podle výkonnosti písmeny A, B, C, D. Naše univerzita patřila do oblasti 
míň sportovně zaměřených, takže průnik do hlavního týmu nebyl až 
tak náročný,“ referuje o znovurozjetí kariéry na tělovýchovném poli 
blatenský borec. Tentokrát na poli zahraničním. A nejen ryze anglickém.
Nejprve Lukáš Beneš zacílil na starou, dobrou atletiku. „Byl jsem na 

BLATNÁ
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několika atletických trénincích, ale nakonec z toho vyplynulo, že se 
budu věnovat speciálně běhu. S tím jsem vlastně nikdy nepřestal. Ani po 
těsnějším sepjetí s přípravou na maturitu. Prostě mně to bavilo pořád, 
i když už jsem to nedělal tak systematicky, jako když jsem trénoval na 
závody,“ svěřuje se mladík, který si cílevědomě buduje v Anglii pevnou 
existenci.
Potom ho jeden krajan oslovil návrhem, jestli nechce zkusit basketbal. 
Lukáš chtěl. „Nejsem sice extra vysoký – mám nějakých klasických 175 
centimetrů, ale basketbal jsme často po vyučování ještě na základní 
škole v Blatné s kluky hrávali. Jednu sezónu jsem tak v Anglii dal a jsem 
tomu moc rád, protože jsem zase potkal jiné lidi a taky se seznámil 
s jedním z mých nejbližších kamarádů. Je to Brňák, co válel v Čechách 
svého času extraligu a přes Irsko se dostal na stejnou univerzitu jako 
já. Dodnes se navštěvujeme,“ popisuje Lukáš další sportovní kapitolu ze 
svého pobytu v Anglii.
Už tehdy ale bylo osudem rozhodnuto, že se Lukáš zaměří na vytrvalostní 
běhy. A tak po jedné basketbalové sezóně „pustil“ bohatou zásobu vnitřní 
energie do nohou. A běhal, běhal, běhal… Po asfaltu i v terénu. A nejen 
sám. Připojil se často ke skupinám stejně zapálených nadšenců. A začal 
se řídit zásadou: „Čím více kilometrů, tím lépe!“ Třicítka, pětatřicítka – 
žádná míra, žádný problém! Hlavní je poznat nová místa a nové lidi. 

Obout si sedmimílové boty…
Jak uvádí Lukáš Beneš, dokud se věnoval atletice, absolvoval za rok 
i pětadvacet ostrých startů. „Někdy jsem bojoval o dobrou pozici před 
publikem i dvakrát týdně,“ zdůrazňuje sportovec s velkým „S“. Ve chvíli, 
kdy se rozhodl pro „sedmimílové boty“ neboli pro individuální „torturu“ 
na dlouhých tratích, zredukoval se počet závodů na jeden či dva za rok. 
Jenže tady už šlo do tuhého, protože je rozdíl běžet několik kilometrů 
nebo zvládnout maratón. Už samo to slovo vzbuzuje řádný respekt.
Úspěchy na sebe nenechaly dlouho čekat. „Na půlmaratónu v Dánsku 
jsem si předně zlepšil osobní rekord, když jsem poposunul časovou laťku 
do úrovně hodina 20 minut 38 vteřin,“ konstatuje Lukáš. Zároveň se 
propracoval fantastickým únikem na úžasné 60. místo z více než 6 200 
mužských běžců. To už o lecčems vypovídá.
Výraznou stopu po sobě zanechal na maratónové premiéře v Anglii: „To 
bylo v době kolem covidové pandemie. Poté, co jsem si zkusil maratón 
s kamarádem, který má zkušenosti ze světových maratónů v New Yorku 
a Tokiu, jsem také chtěl mít konečně oficiální čas, a tak jsem se přihlásil 
na maratón v Exeteru. Tady v Anglii se jednalo o méně obsazený maratón 
– na trať nás vyrazilo 165. Můj první maratónový čas zněl 2 hodiny 54 
minut 38 vteřin a stačil na sedmou pozici,“ poznamenává skromně Lukáš 
Beneš.
Medaili dokázal doslova s nasazením života ukořistit fenomenální 
blatenský vytrvalec už roku 2019 v Rakousku. „Šlo o jednu z největších 
světových soutěží v překážkovém běhu ve Flachau. Tady měřilo síly 
několik tisíc atletů. V hlavním závodě na 20 kilometrů mi byla souzena 
stříbrná plaketa,“ usmívá se při vzpomínce na osobní triumf v těžké 
„tlačenici“ blatenská star. Tahle medaile z bílého kovu zřejmě půjde 
jednou do vitríny.
Zatím posledním „nekonečným příběhem“ Lukáše Beneše zůstává 

populární půlmaratón v anglickém Oxfordu. Zde opět zazářil, když mezi 
5 163 běžci našel své unikátní 74. místo a čas hodina 21 minut 55 vteřin. 
To bylo loni. A co chystá energický mladík od blatenské věže na sezónu 
2024. „Především chci zaběhnout v květnu pražský maratón. A určitě 
chci zvýšit počet závodů, na které pojedu,“ dává si závazek Lukáš. Rád by 
se také zaregistroval na některý extrémní běh v přírodě, kdy považuje 
za inspiraci dalšího „nadupaného“ Blateňáka Honzu Karbana. 

Osobní život – za mě taky dobrý
Lukáši Benešovi se daří v Anglii výborně i po profesní stránce. Poté, co se 
vypracoval na bakaláře v oblasti finanční ekonomie (2016–2020) a ma-
gistra aplikované ekonomie (2020–2021) nastoupil v únoru loňského 
roku jako analytik do top světové firmy ve firemním poradenství. V Lon-
dýně, kde žije a pracuje, je mu velkou oporou obětavá a milující přítel-
kyně. „Žijeme mimo centrální část Londýna. Do práce to mám cca 50 
minut a většinou tedy jezdím metrem. Každé ráno si ale i tak zaběhám, 
jako ostatně hodně lidí tam. Módní je tam taky cyklistika,“ prozrazuje 
Lukáš perličky z jedné z nejúchvatnějších evropských metropolí.
Do rodné Blatné se dostane Lukáš Beneš všehovšudy v létě a o vánočních 
svátcích. Srdcem je tady pořád doma a rád se sem vrací. Jeho zásluhou 
se minimálně odštěpek tohoto půvabného a klidného jihočeského 
města zaklínil i v britské monarchii. A z něho postupně vyrůstá krásný 
a houževnatý květ, na který už jsou nyní pyšní příslušníci obou národů.
Lukáš Beneš má všechno, co činí člověka výjimečným. Je prostě jedním 
z vyvolených. Za to, co dokázal a jaký je, mu patří hluboká úcta. I za to, 
co ještě dokáže. A že toho bude mnoho, o tom není pochyb.

Pracovní den prvního náměstka 
hejtmana Jihočeského kraje 
Františka Talíře na Blatensku
Mgr. František Talíř, první náměstek hejtmana Jihočeského kraje, patří 
mezi naděje a mladou krev politiky zároveň. On a jemu podobné veřejně 
činné osobnosti utužují v srdcích příslušníků českého národa naději, že 
politika získává konečně lidskou tvář a před těžce zkoušenou zemí se 
otevírá budoucnost s optimističtější vizí. Pro své spoluobčany vykonal 
mnoho dobrého a je vždy a za všech okolností připraven přinášet rozvoji 
mateřského kraje to nejlepší, co je v jeho silách.
Ne první a určitě ne poslední pracovní návštěvu vykonal v nedávné 
době Mgr. František Talíř i na Blatensku. Ve víru mnoha jiných událostí 
možná tato návštěva mladého politika poněkud zapadla. Vicehejtman 
Jihočeského kraje v této souvislosti odpověděl na několik otázek 
a osvětlil program své pracovní cesty.
Mohl byste stručně vylíčit osnovu a průběh vaší návštěvy Blatenska?
„Na Blatensko jsem v rámci svých pracovních návštěv po kraji nevyrazil 
poprvé. Tentokrát byla první zastávkou obec Mačkov a schůzka s paní 
starostkou Hanou Míkovou. Musím smeknout, kolik projektů zde v obci 
realizují – cyklostezkou počínaje a novými hřišti pro děti i dospělé konče. 
Poté jsem jel za starostou Lnář Ing. Josefem Honzem a v Blatné navštívil 
firmu AGRO Mráz. Výjezd jsem zakončil v Sedlici na výroční členské 
schůzi lidovců z Blatenska, kde jsme se setkali také s místostarostkou 
Sedlice paní Kateřinou Brabcovou.“
Co ve vás zanechalo nejsilnější dojmy?
„Jednoznačně setkání s rodinou Kastnerových ve Lnářích, kterým před 
časem naboural do domu kamión a celý jej vychýlil. Vůbec si takovou 
situaci nedokážu představit. O to víc si vážím jejich statečnosti a nasazení 
spoluobčanů, kteří se jim snaží se starostou v čele pomoci. Rád jsem 
podpořil sbírku na jejich nové bydlení a věřím, že se všechno nakonec 
v dobré obrátí.“
Jak často navštěvujete pracovně Blatensko?
„Díky doktoru Vladimíru Hanáčkovi, který je okresním předsedou 
KDU-ČSL na Strakonicku a pomáhá mi s organizací pracovních výjezdů, 
sem jedu několikrát do roka. Jihočeský kraj je rozlehlý a člověk musí 
jezdit i do jeho dalších částí. Musím ale přiznat, že na Blatensko se 
vracím obzvlášť rád. Lidé jsou tu srdeční, a proto mě Blatensko láká 
nejen pracovně, ale i soukromě. Je tu zkrátka krásně.“
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Kde jsou na Blatensku tradiční bašty lidové strany?
„Zastoupení lidovců je zde poměrně rovnoměrné. Snažíme se být lidem 
prospěšní jak politickou prací v zastupitelstvech, tak i kulturní činností 
v různých spolcích. Vážím si všech zdejších lidovců, kteří jsou ochotni 
se angažovat pro druhé. Pokud mám jmenovat jedno místo, tak jsou to 
Lnáře. Konkrétně služba Josefa Honze a celého tamního zastupitelstva je 
přesně tím, co mají lidovci dělat. Být tu pro lidi.“
Rýsuje se možnost, že vy jako aktivní sportovec a zejména nadšený 
cyklista budete letos zaštiťovat některé cykloturistické akce na Blaten-
sku. Je to pravda a jak by případně taková záštita mohla vypadat?
„Je to pravda. Cyklistiku mám v srdci a i na krajský úřad v Českých 

1/2023 www.komunalweb.cz

Navštívili jsme

10

S důrazem na odpadové hospodářství
Již v roce 1974 se začala psát historie Technických služeb města Blatné (dále TSMB), které byly založené před téměř padesáti 
lety jako příspěvková organizace tehdejšího MěstNV Blatná. V roce 1994 se podnik přetransformoval na společnost 
s ručením omezeným se 100% majetkovou účastí města. Hodnota obchodního podílu činí přes 27 milionů korun.

„Společnost, která poskytuje služby 
zhruba 6600 obyvatelům Blatné a při-
lehlých obcí, se dělí na čtyři střediska, 
a to Odpady, které zahrnuje svoz veš-
kerého, tedy především komunálního 
a tříděného odpadu, provoz skládky, 
sběrných dvorů a kompostárny. Stře-
disko Byty má na starosti správu by-
tového fondu a nebytových prostorů 
v majetku města včetně tepelného 
hospodářství se dvěma kotelnami. 
Zabývá se také rozúčtováním služeb 
a výběrem nájmů. Středisko služeb 
se stará o celoroční úklid komunikací, 
údržbu městské zeleně, dopravního 
značení a veřejného osvětlení, správu 
veřejných záchodků, věžních hodin, 
kašny a v sezóně o plovárnu. K tomu 
přistupují drobné stavební a zemní 
práce a doprava. V případě volných 
kapacit pomáháme jiným subjektům, 
jako jsou obce, podniky a soukromé 
osoby. Čtvrté středisko Pohřebnictví 
provozuje pohřební službu, smuteč-
ní obřadní síň, krematorium a pečuje 
o hřbitovy. Máme kolem čtyřiceti stá-
lých zaměstnanců. V sezóně se počet 
navyšuje o dalších deset pracovníků, 
kromě jiného také pro zajištění pro-
vozu letní plovárny, kterou jsme před 
deseti lety kompletně zrekonstruo-
vali,“ uvítal nás jednatel TSMB Ing. 
Pavel Srb.

Běžné i raritní činnosti
Pro zimní údržbu komunikací využí-
vají TSMB nákladní automobil DAF 
s radlicí a dvoukomorovým sypačem 
Kugelmann od firmy Avistech, k tomu 
dva traktory a jeden malotraktor 
John Deere s radlicemi, malotraktor 
Vega v agregaci se sněhovým pluhem 
a sypačem, dva smykové nakladače 
Locust a stejný počet multikár vyba-
vených radlicemi a sypači. S pomocí 
této techniky ošetřují zhruba 55 km 
chodníků a 70 km místních komu-

nikací. K posypu slouží sůl a inertní 
materiál. Soli se spotřebuje za sezónu 
v závislosti na počasí asi 20 až 40 tun, 
inertu kolem 20 až 30 t. K jarnímu 
úklidu zbytků posypového materiálu 
a celoročnímu zametání slouží zame-
tací stroj Bucher City Cat.
TSMB mají v péči zhruba 20 hektarů 
veřejné zeleně. Tu sekají se sběrem 
a v okrajových částech plochy mulču-
jí. Průměrný počet sečí se pohybuje 
kolem deseti v průběhu roku. V Blat-
né využívají pro tyto práce zahradní 

traktory John Deere, ručně vedené 
sekačky Stiga, mulčovač Master a křo-
vinořezy Stihl.
„Ojedinělou činností naší společnosti 
v rámci technických služeb je pohřeb-
nictví. Zde nabízíme kompletní servis 
v důstojném prostředí včetně provozu 
jednoho ze čtyř jihočeských kremato-
rií. Průměrně ročně zaznamenáváme 
zhruba 2000 kremací. Naše obřadní 
síň je nejenom podle mého názoru 
jedna z nejhezčích v České republice,“ 
poznamenal Ing. Srb.

V areálu TSMB je administrativní budova (vpravo nahoře), garáže, prostory pro opravy techniky, sklad 
posypových materiálů, kompostárna, sběrný dvůr a re-use centrum

Ke svozu SKO slouží nízkopodlažní vozidlo Scania L 320 s nástavbou 
Ros Roca Olympus a vyklápěčem Terberg. Odpad končí na nedaleké 
skládce Hněvkov

Od roku 2013 mají občané a návštěvníci Blatné možnost relaxovat 
v příjemném areálu nově vybudované letní plovárny, která má 
otevřeno od června do září

Článek vyšel v časopise Komunální technika č. 1/2023

Budějovicích jezdím na kole. Rád proto podpořím morální i finanční 
záštitou akce, které jsou s cyklistikou spojené. A moc děkuji všem, kteří 
takové akce pořádají.“
Citová vazba prvního náměstka Jihočeského kraje Mgr. Františka 
Talíře k blatenskému regionu je tedy opravdu silná a jistě trvalá. 
A všichni obyvatelé tohoto kouzelného kousku Strakonicka budou jistě 
s povděkem a potěšením kvitovat jeho přítomnost na jakékoliv akci – 
kulturní či sportovní. Jeho zájem je totiž opravdový, nelíčený, bez špetky 
přetvářky – na rozdíl od mnoha vrcholnýchpolitiků.

Vladimír Šavrda
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Jedenáctý ročník Školního 
plesu pořádaného SRPŠ 
při ZŠ J. A. Komenského
V sobotu 25. března se uskutečnil již 11. ročník 
Školního plesu v prostorách Komunitního centra 
v Blatné, který stejně jako v minulých letech uspořádalo SRPŠ při 
ZŠ J. A. Komenského. Kapacita komunitního centra byla absolutně 
naplněna, a stejně jako v minulém roce, se ho zúčastnil maximální 
možný počet dětí. Moderování plesu se letos ujaly žákyně 9. ročníku 
Anna Uldrichová a Klaudie Koleňová. Ples zahájili velmi ladným waltzem 
taneční mistři manželé Winklerovi spolu s absolventy tanečních kurzů. 
Poté se již rozezněly první tóny hudební skupiny Harryho ledvina, která 
se celý večer těšila z plného tanečního parketu. Po první přestávce 
čekala na studenty soutěž ze základů společenského chování (etikety). 
Za každý stůl soutěžil jeden zástupce a hlavní cenu (domácí dort 
vlastnoručně upečený paní Marcelou Hájkovou) si rozdělili první dva 
soutěžící s nejvyšším počtem bodů (Marek Čížek a Tadeáš Tůma). Poté 
následovala módní přehlídka šatů vhodných do tanečních kurzů, které 
poskytla paní Marcela Cibulková. Modelky pro tuto příležitost nalíčila 
paní Jana Křemenová, učesala paní Alena Šmatová a ozdoby do vlasů 
v podobě živých květin věnovala paní Helena Šourková. Choreografie 
módní přehlídky se ujala paní Bronislava Winklerová. Inspiraci nasbíralo 
nejedno děvče, ať už se jednalo o šaty na běžné lekce, šaty vhodné na 
prodloužené lekce či závěrečný ples (věneček). Kolem 20. hodiny si 
vzali slovo opět manželé Winklerovi. Nejdříve hravou formou pomocí 
několika otázek zjistili, že studentům základy společenského chování 
nejsou vůbec cizí, a poté už si samotní teenageři vyzkoušeli výuku 
latinskoamerických a standardních tanců. Bylo hezké sledovat, jak se 
se zaujetím zapojili téměř všichni. Po poslední pauze byli vyhlášeni 
vítězové soutěže a následovalo všemi očekávané losování tomboly. Ta 
byla letos díky našim sponzorům velmi bohatá. Moc jim za to děkujeme 
a podrobně je uvádíme níže. Po celý večer mohli účastníci plesu hojně 
využívat fotokoutek, který si připravila Hanka Bari, děkujeme.

Jedenáctý ročník Školního plesu se opravdu vydařil. Tančilo se až do 
samého konce a úsměvy na tvářích mládeže nám byly tou nejlepší 
odměnou. 
Tímto bych chtěla poděkovat především všem rodičům podílejícím se 
na přípravě plesu, sponzorům, tanečním mistrům a tanečníkům, kteří 
se ujali s velkou grácií též módní přehlídky. Dále potom kapele Harryho 
ledvina, zvukaři Bandaskovi, obsluze kavárny Alex a Janě a všem 
zúčastněným. Byli jste skvělí!!! Doufáme, že jste si všichni ples užili 
a budete se spolu s námi těšit na další ročník.

Za SRPŠ Mgr. Jiřina Uldrichová  
Sponzoři Školního plesu 2023
Město Blatná, Fitness One, Kosmetický salon Viollete – Jana Křemenová, 
Salon Provence – Monika Kubátová, Restaurace Beránek, Vodoinstalace 
Štědronský, Elektro Němcová, Expert Elektro Jankovský, Lékárna Arnika, 
Bc. Olga Papáčková – dentální hygiena, MUDr. Olga Papáčková, 
Zelenina Jiří Šourek, Caffé Grande, Drogerie Blovský, Kadeřnický salón 
Hana Vrbská, Hair Studio - Dagmar Holubová, Papírnictví Tomášková, 
U Mlsouna, Drogerie Oulehlová, Kadeřnický salón Šmatová, Květiny 
Helena Šourková, Elliter Marcela Cibulková, Marcela Hájková, Beards by 
Eve – Eva Koubková, Clippy – Martina Kortusová, COOP Jednota Volyně

Lyžařský výcvikový kurz
Sedmé třídy se jako každý rok zúčastnily lyžařského kursu na Šumavě. 
I přes nepříznivé lyžařské podmínky, které však panovaly téměř ve všech 
lyžařských střediscích, jsme v sobotu 11. 3. dorazili do hotelu Belveder 
v Železné Rudě. O tom, jak lyžák prožívaly samy děti, jaké byly jejich 
dojmy z pobytu, si můžete přečíst níže.
Líbily se nám procházky do Železné Rudy.
Největším zážitkem byl výlet na hranice do Alžbětína. Při této vycházce 
jsme promokli až na kost. Zvláště v posledním kopci lilo jako z konve, ale 
to už nám nevadilo, protože jsme v zatáčce viděli střechu hotelu. 
Nejvíce se mi líbilo lyžování, přestože jsem na lyžích stála poprvé.
Dokázala jsem sjet sjezdovku a vyjet na vleku, aniž bych spadla.
První jízda ze sjezdovky byla skutečně nejsilnějším zážitkem.
Nejlepším zážitkem bylo zdolání celého svahu.
Nejlepší byl Bedřich, bernardýn z hotelu, který často odpočíval pod 
schody a který chodil do kuchyně pro pamlsky.
Naučil jsem se lyžovat a začalo mne to bavit. Přesunul jsem se ze třetí 
skupiny do druhé.
Jedna jízda se mi příliš nepovedla, a tak jsem skončil v louce plné bahna. 
Odnesla to bunda, kalhoty i lyžařské boty, vše bylo pořádně špinavé. 
Vstal jsem, lehce jsem bahno očistil a lyžoval jsem dál.
Nejvíce mne bavilo večerní lyžování, byla to sranda a adrenalin.
Nejvíce nám chutnaly snídaně.
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Nejvíc jsem si užil výlet do Rudy v pátek, kdy jsme šli na pizzu a kofolu.
Bavily nás hry v tělocvičně, společenské místnosti, ale nejlepší bylo 
osobní volno na pokojích.
Měly jsme velkou radost, když jsme získaly první místo za nejlepší 
básničku, ve které jsme musely použít předem daná slova (lyže, hůlky, 
instruktor, mobil, batoh, sníh, déšť apod.). Získaly jsme také ocenění za 
nejlépe uklizený dívčí pokoj.
Nejzdařilejší básně si můžete přečíst zde:

Lyžák
Začal lyžařský kurs   Dostali jsme pokoje
a všem se zvedl puls.   a ihned začaly boje.
Už při příjezdu jsme spatřili sníh Paní učitelka zabavila mobily
a hned nás přepadl velký smích. a do dalšího dne už nebyly.

Na svah jsme šli lyžovat  Z vleku spadneme náhle,
a Bedřich se nás snažil pozorovat. instruktor nás hůlkami přetáhne.
Hádala se lyže s lyží,   Další den bohužel pršelo,
co se stane, když se zkříží.  Proto nás celé tělo z túry bolelo.

Šílená instruktorka
Pomalu otevřeme dveře,  Přetahuje se o mobil,
venku na chodbě to vře.  Ach ne, on se rozbil.
A vidíme instruktorku, vidíme ji, Dítě vytáhne hůlky,  
je v tom největším boji.  píchne jí je mezi půlky.

Instruktorka zaječí,   Ty malý Bedřichu,
pak se náhle rozbrečí.  ty malý smraďochu!
Mám já tohle zapotřebí,  Bedřich z oslovení zrudne
kdo mi pofouká moje bebí.  a pak rychle navrhne.

  Dojdu si pro batůžek,
  už bylo dost výhružek.
  Jedu hned domů,
  bez telefonu tady nebudu.

sedmáci – účastníci LVVZ a Mgr. Olga Vejvodová, třídní učitelka VII. B

Kulinářský i kuchařský zážitek
Dne 23. března k nám z Českých Budějovic zavítal kulinář Petr Stupka, 
mistr svého oboru. V době dopoledního vaření čekal naše kuchařky 
zajímavý workshop.

Pan Stupka spolu s našimi úžasnými ku-
chařkami uvařil dýňovou polévku a dvě 
hlavní jídla. Děti si mohly vybrat buď 
kapří biftečky se šťouchanými brambory 
a  špenátem, nebo  mexickou sekanou 
s těstovinami a sýrovou omáčkou.
Panu šéfkuchaři děkujeme za ochotu 
a vstřícnost. Vážíme si toho, že tento 
workshop připravil pouze pro nás. 
Chtěla bych poděkovat také našim ku-
chařkám.  Jsou totiž báječné, vaří skvěle 
a jídla nám podávají vždy s úsměvem. 
😊

Mgr. Komárková Šárka, zástupkyně ředitelky školy

JAK jsme vítali jaro
V pátek 24. března se naše škola rozezněla jarními písněmi, děti 
z druhého a čtvrtého ročníku si připravily svá vystoupení s jarní 
tématikou a velikonočními koledami. Rodiče se mohli zastavit v malé 

kavárničce, kde ochutnali sladké nebo slané dobrůtky a mohli se osvěžit 
jarním mátovým nápojem. Poté si prohlédnout výrobky a výkresy dětí, 
které zdobily chodby naší školy.
V jednotlivých třídách si pak návštěvníci mohli zakoupit drobné 
velikonoční dekorace od mladých prodejců nebo si vyrobit velikonoční 
zápich či ozdobu s vychovatelkami. Klienti z domova seniorů opět 
předvedli svou zručnost a připravili si nádherné ručně šité výrobky 
a dospělí prodejci nás ohromili krásnými velikonočními zajíčky, věnečky, 
malovanými vajíčky, pomlázkami, voňavými polštářky a drátěnými 
ptáčky. Každý návštěvník odcházel s malým dárečkem a barevným 
perníčkem.
Všem děkujeme za krásně strávené odpoledne a rodičům za připravené 
dobrůtky.

Bc. Mašková Kamila, vedoucí vychovatelka ŠD

JAKý den „lítáme“ do schodů?
I když žáci většinou slýchají větu „Ve škole se neběhá!“, najde se jeden 
den ve školním roce, kdy jsou naopak povzbuzováni, ať jsou ve druhém 
patře školní budovy co nejdříve. Protože nám kalendář první aprílový 
den ukazoval na sobotu, naplánovali jsme tradiční aprílový běh do 
schodů o několik dní později. 
V úterý 4. dubna postupně vyrážely závodní dvojice vzhůru za 
povzbuzování svých spolužáků. Na každého z dvou set dvaceti běžců 
čekala nahoře malá sladká odměna, pro nejlepší v jednotlivých 
kategoriích byla pak druhý den připravena další ocenění.
Přehled nejlepších tří z každé kategorie (zvlášť dívky a chlapci):
1. třídy a přípravné třídy: Vrátná Diana, Malá Elena, Blovská Anežka, 
Janeček Max, Faja Ondřej, Braun Ondřej
2. a 3. třídy: Batiala Valerie, Kubátová Adéla, Vodičková Anna, Matoušek 
Tobiáš, Mazánek Jan, Pojer Samuel
4. a 5. třídy: Zhuravlova Taisiia, Janečková Lea, Zavalna Liliia, Kačena 
Lukáš, Bošek Matyáš, Kratochvíl Adam
6. a 7. třídy: Pangrácová Karolína, Pangrácová Leontýna, Bajrič Sofie, Týc 
Jiří, Kubát Filip, Matoušek Šimon
8. a 9. třídy: Hanzlíková Tereza, Bari Kamila, Rybová Natálie, Chvátal 
Josef, Kačena Pavel, Doležal Ondřej

Mgr. Jana Krapsová, ředitelka školy
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JAK se učíme s „Kufříky“ 
všemi smysly
Již poněkolikáté jsme využili připravené historické předměty, obleky 
a hry z Kufříků všemi smysly zapůjčené z muzea v Blatné. Tentokrát 
jsme se přesunuli do dob středověkých rytířů. Ve třídě jsme měli 
kroužkovou zbroj, kterou sotva žáci unesli, proto se do ní ani neoblékali. 
Váží totiž 23 kg. Zato přilbici kalotu, prošívanici a nádherný opravdický 
meč si vyzkoušeli úplně všichni. Při projektovém dni jsme porovnávali 
a posuzovali stavby středověkých hradů a jejich obranné mechanismy. 
Prohlédli jsme si, jak vypadaly zříceniny hradů Křikava a Bezděkov 
v době jejich vzniku a jak vypadají dnes.
Zahráli jsme si hru, při níž jsme si sami za vydělané penízky stavěli po 
vzoru šlechticů svůj hrad se strážní věží, obytnými budovami i hradbami 
proti nepřátelům. 
Nechyběl ani namalovaný výkres s rytířem ve zbroji a referát na téma 
Přemysl Otakar II.

Mgr. Voborníková Pavla, třídní učitelka 4. B                                

JAK jsme si užili Velikonoce ve škole
Dne 5. 4. 2023 jsme pro naše šikovné prvňáčky připravili projekt 
Velikonoce.
Děti soutěžily, plnily různé úkoly z českého jazyka a matematiky. 
Za splněné úkoly sbíraly papírová velikonoční vajíčka.
Všichni společně jsme si zahráli velikonoční hru „Hrábě“. Vyráběli jsme 
veselé velikonoční kuřátko, malovali velikonoční omalovánky a kraslice. 
Povídali jsme si o velikonočních tradicích. Pro potěšení jsme zhlédli 
pohádku Ferda Mravenec a velikonoční vajíčko.
Prožité dopoledne jsme zakončili společným tanečkem: „Pozor, jdou 
k vám kuřátka!“
Všichni jsme si tento den moc užili.

Mgr. Lenka Motyková a Jana Fialová, učitelky 1. třídy             

Jeden den v mateřské školce
Dne 23. března se vypravila celá třída 6. B za předškoláky do školky 
v Husových sadech.
Každý z nás si k sobě vzal jednoho malého kamaráda, se kterým vyráběl 
velikonoční  roztomilý košíček se zaječíma ušima. Děti byly moc šikovné 
a tak nám práce šla od ruky. Za necelou hodinu jsme už měli vše hotové. 
Den nám všem společně strašně rychle utekl a náramně jsme si to užili. 
😊

žáci z VI. B, A

Velikonoční návštěva ve školce
Dne 3. dubna jsme měli ve škole zajímavé zpestření výuky. Zavítali jsme 
do místní mateřské školky Šilhova. Naším úkolem bylo z papírových 
kelímků vyrobit s mladšími kamarády malého králíčka. Nevíme, jestli to 
bylo jen tento den, ale přišlo nám, že děti měly chuť tvořit. Měly velkou 
fantazii, takže každý králíček byl originální. 
Výrobky byly rychle hotové, proto zbyl čas i na další aktivity, například 
jsme hledali dílky velikonoční skládačky nebo jsme závodili, kdo dřív 
doběhne do cíle s vejcem na lžíci. 
Náš pestrý den obě strany moc bavil a doufáme, že si tohle ještě někdy 
zopakujeme.

žáci VI. A, B

Den Země s ornitologem 

Žáci 4. tříd a přípravná třída prožili 24. duben zkoumáním přírody. Držíme 
se totiž hesla, když chceme přírodu chránit, musíme ji dostatečně znát. 
Během dopoledne jsme došli k několika rybníkům. Dalekohledy jsme 
pozorovali potápku roháče, kachny divoké, poláka velkého a poláka 
chocholačku. Také jsme si zahráli hru s poznáváním ptáků. U rybníka 
Topič jsme měli schůzku s ornitologem Zdeňkem Voborníkem, který nám 
zajímavě vyprávěl o polácích velkých, ale také o kroužkování ptactva. 
Zblízka jsme si prohlédli sýkoru koňadru, šoupálka krátkoprstého 
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a brhlíka lesního. Během dopoledne jsme ještě vytvořili malý herbář do 
zápisníku a zakončili ho opékáním vuřtů. Byl to pro nás den plný zážitků 
a nových poznatků o přírodě.

Mgr. Pavla Voborníková, třídní učitelka IV. B

SPŠ VOLYNĚ
Dne 28. března žáci tříd 8. A a 8. B v doprovodu třídních učitelů Hany 
Šafaříkové a Miroslava Šafra a výchovné poradkyně Marie Vanduchové 
vyrazili na Den obnovitelných zdrojů do SPŠ Volyně. 
Po přivítání žáci zhlédli asi hodinou prezentaci o představení školy 
a obnovitelných zdrojích. Následně se žáci rozdělili do dvou skupin. 
Jedna skupina si prohlížela školu. Druhá skupina zůstala v aule, kde viděla 
model auta na vodíkový pohon. Mohli si také vyzkoušet termokameru 
a 3D model školy. Potom se obě skupiny vystřídaly. Během prohlídky 
žáci navštívili také počítačovou učebnu, kde na ně čekala hra v podobě 
správného sestavení nábytku. Prohlídli si také tělocvičny s posilovnou 
a truhlářské dílny, kde viděli v práci CNC stroje na opracování dřeva. 
Domů si pak každá třída mohla odvézt jako vzpomínku hezkou dřevěnou 
krabičku a stojan na tužky. Žáky zaujaly výrobky, které vyráběli studenti 
z oboru designu interiéru. Návštěvu zakončili žáci výborným obědem ve 
školní jídelně.

Mgr. Hana Šafaříková, třídní učitelka VIII. B

Výsledky soutěží

Archimediáda

Kategorie G 9. místo Antoš Tobiáš (VI. B)

Matematická olympiáda

Kategorie Z6 2. místo Antoš Tobiáš (VI. B)

Kategorie Z8 2. místo Čanda Tomáš (VIII. B)

Biologická olympiáda

Kategorie D 6. místo Dobřemysl Ondřej (VI. B) – 
postup do kraje

Olympiáda v českém jazyce

Kategorie I 14.–15. 
místo

Princ Jakub (VIII. B)

19. místo Slavík Jan (VIII. B)

Cesta do 1. třídy
Rok se s rokem se sešel a nastalo období, které se stává velkým 
mezníkem v životě rodin s předškoláky. Aby si mohly děti pořádně školu 
prožít, zavítaly k nám se svými třídami v MŠ na program určený jen pro 
ně – Prvňáčkem na zkoušku. Jejich o rok starší kamarádi jim ukázali, 
jaké je být prvňáčkem, a pak již na ně čekalo několik radostí – pohádka 
O Koblížkovi v podání dramatického kroužku, sportovní hry pod vedením 
žáků 7. a 8. ročníku a symbolický kornout s odměnou.
O pár dní později již jsme přivítali s dětmi i jejich rodiče. Škola se jim 
otevřela při akci Na chvilku školákem. Rodičům se dostalo odpovědí na 
všechno nejasné kolem školního provozu, děti si mohly vysloužit celé 
školní pexeso. Celé odpoledne se všem příchozím věnovali pedagogové, 
pomocníci na jednotlivých aktivitách a „naši žluťáčci“ – žáci ve školních 
tričkách, kteří ukazovali školu jako zkušení průvodci.  

Pro slavnostní den vlastního zápisu si naši školu zvolili zákonní zástupci 
celkem 53 předškoláků, ze kterých zatím přímo do 1. třídy nastoupí 45 
budoucích prvňáčků, pro ostatní děti bylo zažádáno o odklad povinné 
školní docházky. V současné době počítáme s otevřením dvou tříd, které 
povedou zkušené paní učitelky. Konečný počet v jednotlivých třídách 
bude upřesněn po uzavření zápisu začátkem června.
Všem rodičům, kteří k nám zapsali své dítě, velmi děkujeme za 
projevenou důvěru. Již nyní se všichni těšíme na společnou devítiletou 
cestu školním životem – cestu spolupráce, otevřené komunikace 
a radosti z pokroků. Všichni máme jeden cíl – dovést nyní vyjukané 
prvňáčky k pomyslné bráně do samostatného života, do které již budou 
vstupovat připravení mladí lidé, na které budeme všichni náležitě pyšní.

Mgr. Jana Krapsová, ředitelka školy

Konference žákovských 
parlamentů v Březnici
Naši parlamenťáci přijali pozvání na konferenci 
žákovských parlamentů, kterou pořádala ZŠ Břez-
nice. Naši dlouholetí parťáci připravili pestrý pro-
gram, ve kterém se našel prostor pro sdílení zkušeností z činnosti ŽP, ale 
také pro společný workshop či hru. Účastníků se v místním kulturním 
domě sešlo skoro sto. Zástupci šesti škol (Březnice, Mirovice, Chraštice, 
Rožmitál pod Třemšínem, Hvožďany a Blatná) představili své parlamen-
ty a pohovořili o nejú-
spěšnějších akcích. Po 
každé prezentaci byl 
prostor na dotazy, kte-
rých bylo s každou další 
prezentací více a více. 
Po přestávce program 
pokračoval v menších 
skupinách. Pro děti byly 
připravené workshopy, 
ve kterých se zaměřily 
například na zpětnou 
vazbu či jiné aktivity. 
O program se postarala Veronika Pevná z organizace CEDU. Koordinátoři 
a ředitelé škol se sešli na krátké posezení u kávy. Společné sdílení nám 
přineslo spoustu zajímavých tipů, například na pořádání prožitkových 
kurzů. 
Jsme moc rádi, že se můžeme podobných akcí účastnit. V květnu nám 
parlamenťáci z Březnice návštěvu oplatí. Přijedou se za námi podívat na 
zasedání žákovského parlamentu. Příští rok budeme konferenci pořádat 
my a už teď doufáme, že bude tak povedená jako ta letošní v Březnici.

Mgr. Ludmila Růžičková, koordinátorka ŽP 

Karneval v 1. A a v 1. B
Ve čtvrtek 19. 3. 2023 proběhl v prvních třídách karnevalový den. Děti 
se proměnily v pohádkové postavy, ve své oblíbené hrdiny či jiné masky. 
Vydali jsme se společně do tělocvičny. Tam na kluky i holčičky čekala 
spousta zábavy. Děti tančily, soutěžily a zpívaly.
Po dvou hodinách jsme se všichni přesunuli zpět do svých kmenových 
tříd, kde děti ve skupinách plnily karnevalové pracovní listy. 
Na závěr jsme si společně připravili piknik, při kterém jsme zhodnotili 
dnešní den. Dětem se karneval moc líbil.

Mgr. Iveta Burianová, třídní učitelka 1. B



Svazek obcí Blatenska - květen 202318

Svět medúz
Ve dnech 16. a 23. března 2023 jsme vyjeli s žáky přírodovědných praktik 
na exkurzi do Prahy. Navštívili jsme světově unikátní expozici Světa 
medúz, zhlédli 38 akvárií, z nichž jedno je největším kulovitým akváriem 
na světě. V expozici akvárií, doplněné o audiovizuální efekty, jsme viděli 
30 druhů medúz v celkovém počtu přibližně 10 000. U jednotlivých 
akvárií jsme se mohli dozvědět základní informace o 30 druzích medúz, 
ale i různé zajímavosti. Například že jeden z druhů medúz se v případě 
ohrožení může vrátit zpět na začátek svého vývoje a celý proces opakovat, 
že medúzy neumí plavat, jen se nechávají volně unášet proudem vody 
a pohybují se jen proto, aby mohly zachytit potravu. Nemají mozek, oči, 
plíce ani většinu dalších orgánů nezbytně nutných k životu.
Mohou mít různé tvary – zvonovité, zploštělé, různé barvy a velikosti 
od 3 milimetrů do 3 metrů. V interaktivní zóně si žáci nakreslili vlastní 
medúzu, kterou mohli po naskenování (díky videomappingu) pozorovat 
plout na stěně.
Po návštěvě Světa medúz nechyběla pauza na oběd, před kterou jsme 
měli možnost, jako takový bonus, prohlédnout si v prostorech centra 
vystavené historické vozy Škoda.

Mgr. Jana Polcarová, doprovod na akci 

Ekologický program 
Tonda Obal na cestách
Ve středu 22. března proběhl na naší škole v 1.–6. třídách vzdělávací 
program společnosti EKO-KOM s názvem Tonda Obal na cestách. Lektoři, 
kteří nás provázeli programem, učili žáky správně třídit odpad. Zároveň 
jim vysvětlili, jaký je rozdíl mezi tříděním odpadu a jeho recyklací. Žáci se 
dozvěděli, že díky správnému třídění odpadu a jeho následné recyklaci 
můžeme získat nové výrobky. 
Zajímavé byly i informace o vzniku a úpravě skládky a o spalování 
odpadů s možností využití obnovitelných zdrojů. Beseda byla prokládána 
videoukázkami, při kterých žáci pozorovali, jak se s již vytříděným 
odpadem dále pracuje a jaké výrobky vznikají jeho recyklací, což bylo 
pro mnohé velmi překvapivé. Žáci měli přímo ve třídě možnost podívat 
se na vzorky recyklovaných materiálů. 
Na závěr si všichni aktivně vyzkoušeli třídění odpadu a společně 
zhodnotili, proč je dobré třídit odpad. Zjistili, že pokud budeme odpad 
správně třídit, dojde ke zmenšování skládek. Tím budeme šetřit životní 
prostředí a zároveň budeme moci využívat nové výrobky, které vznikají 
již zmiňovanou recyklací. 
Věříme, že si naši žáci uvědomili, že se mohou podílet na ochraně 
životního prostředí, aby i následující generace mohla žít ve světě, který 
jim bude nabízet mnoho krás a nejen hromady odpadků, které je budou 
obklopovat. Návyk třídit upevňujeme u našich žáků každý den, protože 
na papírový i plastový odpad ze tříd máme ve škole vyhrazené speciální 
nádoby.

Mgr. Jana Pekárková, třídní učitelka 5. B

Koncert žáků v ZUŠ Blatná
S dětmi třetích tříd jsme 23. března navštívili koncert v Základní umělecké 
škole, kde vystupovali žáci hudebního oboru. Děti se v koncertním sále 
seznámily s historií a bohatou tradicí umělecké školy.
Pod vedením svých učitelů se představili účinkující se svými nástroji. 
Mohli jsme si poslechnout i sólový zpěv. Zazněla hra na nástroje jak 
strunné, tak dechové. Na koncertu vystupovali také žáci naší školy. 
Na housle zahrála lidovou písničku Pod naším okýnkem Viktorie 
Tomšovicová z 3. B, na příčnou flétnu Sonatinu – Allegro zahrála Vanesa 
Pekárková z 9. B a skladbu Gavota Klára Šmrhová ze 4. A, známou 
písničku od Kataríny Knechtové Spomaľ zazpívala Tereza Syblíková 
z 8. B.  Na závěr koncertu vystoupil tradičně jazzový soubor. 
Děti odměnili vystupující a jejich doprovody dlouhým potleskem a těší 
se na další vystoupení svých kamarádů.

Mgr. Petra Regušová, třídní učitelka 3. B

Bruslení ve Strakonicích
Ve dnech 27. a 28. března se uskutečnilo bruslení ve Strakonicích. 
Žákům od 3. do 9. třídy byla nabídnuta možnost zúčastnit se zájezdu do 
Strakonic, kde mohli strávit dopoledne na zimním stadionu. Žáci využili 
příležitosti užít si na sklonku zimy poslední lední radovánky. O akci byl 
nebývalý zájem, a tak se přihlášení žáci rozdělili do dvou skupin. Celkem 
se do Strakonic v obou dnech vypravilo téměř sto žáků. Pro kluky 
hokejisty byla vyčleněna jedna třetina, kde si mohli zahrát malý hokej. 
Všichni ocenili upravený led, možnost zabruslit si s kamarády, ale 
i příležitost zahrát si hokej na opravdovém stadionu. Jak ukázala zpětná 
vazba, můžeme tuto akci rozhodně zařadit i do plánů na příští školní rok. 

Walter Christl, doprovod na akci

Velikonoční tvoření v MŠ
V rámci budoucího patronátu deváťáků a prvňáčků navštívili v úterý 
4. 4. 2023 žáci 8. A a 8. B budoucí školáky v Mateřské škole Vrchlického 
a jejím odloučeném pracovišti Husovy sady. Žáci se těšili na velikonoční 
tvoření s malými předškoláky, kterým budou v případě, že ti si zvolí pro 
povinnou školní docházku naši školu, po celý příští rok průvodci první 
třídou. Náplní jejich návštěvy bylo společné barvení vajíček, vystřihování 
a vybarvování papírových dekorací a také pletení pomlázek, což se 
ukázalo být zapeklitým oříškem. Vše se nakonec zvládlo k naprosté 
spokojenosti velkých i těch malých, kteří ke svým budoucím patronům 
vzhlíželi a v některých případech si již ty své vybrali. Ve zbývajícím čase 
se nejdříve všichni zúčastnili společného úklidu, poté si ještě osmáci 
zahráli s dětmi připravené hry, proběhli se s nimi na školní zahradě 
a rozdali přinesené dárečky.

Mgr. Jana Polcarová, Bc. Monika Vokurková, DiS., doprovod na akci

Mimořádná schůzka ŽP 
v komunitním sadu 

Parlamenťáci ze ZŠ TGM se ve středu 5. dubna sešli na mimořádné 
schůzce žákovského parlamentu mimo budovu školy. K návštěvě si 
vybrali areál komunitního sadu, a ne náhodou. Právě v komunitním sadu 
plánujeme výstavbu bosé stezky nebo chcete-li hmatového chodníčku, 
který, jak doufáme, přiláká do sadu více návštěvníků. S projektem bosé 
stezky jsme už koncem září oslovili všechny vzdělávací instituce v Blatné 
(od školek až po střední školy). Většina oslovených byla projektem 
nadšená a přislíbila nám pomoc.  
Zima byla dlouhá, ale ani tak jsme nezaháleli. S žáky, Berenikou 
Políčkovou a architektkou Kateřinou Řebřinovou jsme vylepšovali 
projekt, přidávali další prvky a přemýšleli, jak co nejvíce zachovat 
současný ráz sadu. Po celou dobu jsme také neúnavně sháněli nadšené 
rodiče, kteří by byli ochotni přispět nejen fyzickou prací, ale hlavně 
materiálem. Naším snem je vybudovat stezku svépomocí z darovaných 
materiálů tak, abychom toho museli co nejméně koupit. Ale i s tou 
variantou počítáme. Parlamenťáci se letos vrátili k prodeji školního 
časopisu a výtěžek z něj chtějí věnovat právě na bosou stezku.  
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Je nám jasné, že před sebou máme velký projekt, který půjde pomaleji, 
než jsme si mysleli, ale i to k činnosti žákovského parlamentu patří. 
Plánováním a realizací dlouhodobých projektů si žáci trénují dovednosti, 
které u kratších akcí natrénovat nejdou. Držíme se naší vize, ale 
připouštíme i jiné varianty. Zveme si na schůzky odborníky, kteří nám 
mají co předat. Jestli je mezi čtenáři někdo, kdo by se rád do našeho 
týmu přidal a pomohl nám, budeme moc rádi. Věříme, že náš projekt 
může od televizí a počítačů nalákat zpět do přírody zástupce všech 
generací.

Mgr. Ludmila Růžičková, koordinátorka ŽP 

Budu školákem
Dne 5. dubna 2023 se uskutečnila již tradiční akce Budu školákem. 
Je to speciální den otevřených dveří pro budoucí prvňáčky a jejich 
rodiče. 
V letošním školním roce prošli dětští návštěvníci třemi tvůrčími 
dílničkami. Doprovázely je jejich budoucí třídní učitelky p. Fousová a p. 
Peršínová. Poté děti navštívily školní družinu, kde si s nimi pohráli žáci 
8. ročníku.  Pro rodiče byla připravená komentovaná prohlídka školy 
a beseda s vedením školy a učitelkami 1. ročníku.
Školu navštívilo 48 dětí se svými nejbližšími. Některým dětem se 
z družiny ani nechtělo. Jsme velmi potěšeni tak hojnou účastí a věříme, 
že se všem u nás líbilo.

Mgr. Dana Houzarová, zástupkyně ředitelky školy

dvacátým prvním rokem. Bylo by určitě hezké setkat se i v roce dalším, 
kdy bychom při třetím putování vodníkovou krajinou poznávali naše 
potoky a řeky, ale nebudeme předbíhat. Zatím poznávejme všemi 
smysly naši krásnou vlast, protože si to zaslouží, a při svých procházkách 
mějme otevřené oči i srdce.
Výherci: Karolína Dudová – 8. A, Adéla Čadková – 8. A, Eliška Vilítová 
– 8. A, Jan Staněk – 7. B, Barbora Lukešová – 9. A

Ing. Mgr. Ivana Matějovicová, organizátorka akce

Za ilustrací a divadlem do Písku
V měsíci dubnu si „vyrazil“ na exkurzi také čtenářský klub naší školy. 
Předmětem zájmu malých čtenářů byl Písek, konkrétně výstava Hnízdo 
ilustrace v galerii Sladovna Písek a lekce Než zazvoní potřetí v písecké 
městské knihovně.
Protože jsme věděli, že rčení „láska prochází žaludkem“ je do jisté míry 
pravdivé, usoudili jsme, že i láska ke knihám je do určité míry podníce-
na láskou k něčemu chuťově 
dobrému. Naši exkurzi jsme 
tedy započali lahodným 
dětským nápojem zvaným 
babyccino. Posilněni tímto 
sladkým drinkem jsme se 
vydali do Sladovny. Temati-
ku ilustrací jsme chtěli ob-
jevovat netradičně a inter-
aktivně. Výstava naprosto 
splnila naše očekávání. Děti 
si mohly vyzkoušet, jak být 
samotným ilustrátorem, jak 
být autorem knih, jak vy-
tvářet příběh, mohly se vžít 
do knižních postav pomocí 
obřích figur, tematických 
koutků či prostřednictvím 
pohádkových kostýmů. 
Mohly se usadit v hnízdě, číst si, prohlížet si ilustrace. Děti se setkaly 
kupř. s ilustracemi Josefa Lady, Josefa Čapka, Jiřího Trnky, Daisy Mrázko-
vé či současného ilustrátora Pavla Čecha.
Městská knihovna v Písku děti ohromila velice příjemným prostorem, 
moderním a hravým. Zde se děti skrze lekci seznámily s divadelním 
prostředím a divadelními povoláními, z nichž některé si také vyzkoušely. 
Zjistily, že zahrát humorné či tragické scénky není vůbec jednoduché, 
zjistily, jak důležitá je práce kostyméra, dirigenta či režiséra.
Zábavy, podnětů, zážitků a příjemných chvil bylo tolik, že se nám domů 
příliš nechtělo…

Mgr. Martina Zachová, vedoucí čtenářského klubu

Projekt Spolupráce 
„Ovocná pochoutka“                                        

Dne 19. dubna 2023 nás navštívili naši malí kamarádi z MŠ Šilhova ve 
škole. V rámci projektu MŠ a naší třídy jsme se tak pustili do společné 
práce. Naším úkolem byla zdravá dopolední ovocná svačina, proto 
místem našeho setkání byla školní kuchyňka. Práce nám šla pěkně 
od ruky. Oloupat banán a nakrájet ho na jednotlivé dílky byla pro nás 
hračka. Trochu jsme se „zapotili“ při loupání mandarinky. Oloupání 
a nakrájení kiwi na drobné plátky se podařilo. Pak jsme zapojili fantazii. 
Na talíři se nám za chvilku objevil palmový kmen, nechyběly husté 
závoje palmových listů. Ze slunečnicových semínek vznikla písečná 
pláž, kterou ozdobily dílky mandarinky, coby palmových plodů. Ovocná 
pochoutka byla hotova. Připomenuli jsme si pravidla při stolování: 
pěkně se posadit, popřát si dobrou chuť, nemluvit při jídle, nemlaskat 
apod. Všem velmi chutnalo i paním učitelkám. 
 Těšíme se na další podobná setkání.

Mgr. Hana Třísková + žáci 4. A

Putování vodníkovou krajinou 

Letošní druhé soutěžní putování vodníkovou krajinou právě skončilo. 
Ekologická soutěž čítala 10 soutěžních kol, která probíhala od 7. 2. do 
19. 4. 2023. Každý týden byly zadávány otázky, na které jsme vyhledávali 
odpovědi a následně v každém kole soutěže byli vyhodnoceni vždy 
tři nejlepší řešitelé. V rámci soutěže jsme si připomenuli význam 
rybníků a rybničních soustav našeho regionu se všemi zajímavostmi 
přírodními, kulturními i historickými. Opět jsme byli ve společnosti 
básníka Ladislava Stehlíka a jeho „Země zamyšlené“, prošli jsme se 
Strakonickem, Blatenskem i Vodňanskem, abychom poslouchali šelest 
rákosí a šplouchání vln.
A kdyby výsledkem našeho letošního putování měl být jen zvýšený 
zájem o místa, z kterých nám na stůl přicházejí vánoční kapříci, bude mít 
smysl, protože voda je život.
Poděkování patří všem, kteří se přes veškeré překážky aktivně zúčastnili 
a věnovali čas soutěžním otázkám. Je neuvěřitelné, že se setkáváme již 
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Z Petřína na Kampu
Ve čtvrtek 20. dubna se obě třídy 9. ročníku vypravily na exkurzi za 
historickými krásami Prahy. Počasí bylo zrána pošmourné, zima mnohým 
zalézala za kabát, mrholilo. Ač se nám Petřín neukázal tak jako na 
typických fotografiích zpodobňujících malebnou petřínskou krajinu, byl 
přesto místem, které se mnohým žákům v rámci exkurze nejvíce líbilo.
Vycházku jsme započali u Pomníku obětem komunismu na Petříně od 
českého sochaře Olbrama Zoubka, poté jsme již pokračovali směrem 
k petřínskému vrcholu. Někteří se těšili na svezení lanovou dráhou, 
jiní si s radostí kopec vyšlápli. Po zdolání rozhledny a zhlédnutí 
architektonických krás Prahy navštívili někteří též zrcadlové bludiště, 
jehož návštěvu považovali za jakousi recesi. I přes nevlídné počasí 
působila petřínská rozhledna impozantně, kus historie dýchal i skrze 
dešťovou scenérii.
Naše kroky směřovaly dále k Pražskému hradu. Strahovský klášter, 
Loreta, kandelábry, sgrafita. Cestou jsme si připomněli některé 
zajímavosti z historie.  Zanedlouho jsme stáli před Chrámem sv. Víta. 
I kdybychom stokrát stáli před tímto chrámem, stokrát bychom byli 
ohromeni jeho krásou. Po zhlédnutí interiéru jsme se vypravili tradiční 
trasou ke Karlovu mostu. Naposledy jsme z výšin shlédli na Prahu 
stověžatou a sestupovali Nerudovou ulicí. Před dalším programem jsme 
se občerstvili v McDonaldu.
Nevlídné počasí vystřídalo počasí teplejší. Na Karlově mostě čekal na 
žáky lektor společnosti Praha hravě. Žáci byli rozděleni do skupin, za 
správné zodpovězení otázek sbírali zlaťáky do měšce. Většinu žáků vtáhl 
lektor zajímavou prezentací historických faktů či pověstí do akce. Žáci 
logicky vyvozovali odpovědi, využívali své historické znalosti, velmi často 
se smáli humornému vyprávění lektora. V druhé části programu čekala 
na deváťáky bojovka na Kampě. Ta byla opět jednou z nejoblíbenějších 
aktivit naší exkurze. Žáci plnili úkoly na základě mapky. Nejrychlejší 
skupina dívek byla pochválena za největší množství bodů v historii 
bojovek pořádaných Prahou hravě vůbec.
Na exkurzi si každý žák našel to své. Poučení, zábavu, příjemně strávený 
čas a v neposlední řadě chvíle, které mohli prožít se svými kamarády. 
Vždyť za chvilku nám deváťáci odejdou a vzpomínky na společně 
strávené chvíle zůstanou.

Mgr. Martina Zachová, třídní učitelka 9. B

Rytmus v každém těle
V pátek 21. 4. 2023 se žáci naší školy zúčastnili bubenické show 
v blatenské sokolovně. S různými bicími nástroji vystoupilo několik členů 
souboru Wild Sticks, jehož členy jsou studenti budějovické konzervatoře 
a ZUŠ.
Po úvodní skladbě se žáci mohli seznámit s bicími nástroji. Dozvěděli se, 
že existují nástroje blanozvučné a samozvučné, poslechli si ukázku hry 
na vibrafon, což je bicí melodický nástroj, a zjistili spoustu zajímavostí 
o hře na bicí nástroje.
V závěru pořadu došlo i na samotné žáky. Několik dobrovolníků dostalo 
jednoduché nástroje a zapojilo se do společné skladby. Za bicí soupravu 
usedl žák 9. třídy Martin Slanec, který hraje už několik let a občas se 
souborem Wild Sticks vystupuje. Všem se hodina plná rytmu líbila.

PaedDr. Eva Wachtlová, učitelka HV

Bookfair aneb veletrh anglické literatury 
na ZŠ TGM Blatná
Ve dnech 26. a 27. dubna 2023 proběhl na naší škole veletrh anglické 
literatury. Díky Kateřině Říhové, která tuto akci pro děti připravila, se 

žáci i učitelé seznámili s na-
kladatelstvím Usborne, které 
vydává cizojazyčnou literatu-
ru. Nenechte se splést, ne-
jde o učebnice. Ke koupi byly 
knihy tematicky zaměřené, 
encyklopedie, komiksy, knihy 
zaměřené na rozvíjení jemné 
motoriky, ale třeba i kuchařka 
v angličtině. Mezi nejoblíbe-
nější patřily dozajista samo-
lepkové knihy, které velice 
zábavnou formou představují 
vždy jedno téma, např. vlajky. 
Děti si mohly knihy buď 
rovnou koupit nebo si mohly 
vyplnit objednávku, kterou 
druhý den rodiče vyzvedli 
v rámci třídních schůzek. 

Díky všem, kteří tuto akci podpořili, pomohli jste nám svým nákupem 
rozšířit nabídku cizojazyčné literatury v naší školní knihovně. Děkujeme 
p. Říhové, která určitou část výdělku věnuje naší škole na nákup nových 
knih. 
Doufáme, že se na podobné akci brzy uvidíme!

Mgr. Ludmila Růžičková, učitelka Aj

Školní družina nezahálí
V období od února do dubna proběhlo ve školní družině několik 
zajímavých akcí. 
V březnu – měsíci knihy – jsme neopomněli připomenout, že kniha je 
náš kamarád. Besedu se stejnojmenným názvem vedla p. vychovatelka 
Voračková. Děti si přinesly své oblíbené knihy a v netradičním prostředí 
dětského hřiště si vzájemně ukazovaly své oblíbené dětské hrdiny. 
Někteří dokonce přečetli i několik ukázek. Měli jsme radost, že se do 
akce zapojili i naši nejmenší „skoro čtenáři“ prvňáčci. 
Velikonoční období jsme na konci března přivítali velikonoční výstavou. 
A jako každoročně zahájili i letos tuto akci naši žáci. Tentokrát děti ze 2. B 
a pěveckého sboru pod taktovkou p. uč. Peršínové a Uriánkové. Věříme, 
že se hostům líbilo a že jarní atmosféru jim doma zpříjemnily dekorace 
z dílen našich dětí, ale i vychovatelek školní družiny. Poděkování 
patří hlavním organizátorkám výstavy p. Prokošové, p. Voračkové 
a p. Greifonerové. 
Měsíc duben nejsou ale jen Velikonoce. Duben – měsíc bezpečnosti 
jsme v družině pojali hned z několika pohledů. Paní vychovatelka 
Holínová zorganizovala pro děti z 2. A návštěvu hasičské stanice 
v Blatné.  Seznámily se s hasičským vybavením, prohlédly si hasičské 
vozy a vyzkoušely si hasičský oděv a stříkání vody z proudnice. Zajímavá 
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byla i ukázka hydraulických nůžek, 
které se používají při likvidaci 
dopravních nehod. Celou exkurzí 
provázel pan V. Muchl, kterému 
bychom chtěli touto cestou 
poděkovat. Věřím, že se bude líbit 
i dětem ze 2. B, kterým domluvila 
podobnou exkurzi p. vychovatelka 
Křížková. Průvodcem jim bude 
pan Vaňač, kterému tímto předem 
děkujeme.
Pro prvňáčky, druháky a čtvrťáky 
jsme uspořádali besedu na téma 
bezpečný pohyb v dopravě. Be-
sedou provedl blatenský policista 
pan Martin Tůma, který s dětmi 
probral bezpečné chování na pře-
chodech pro chodce, při jízdě na kole či koloběžce, bezpečné zásady při 
jízdě v autě. Prostor byl i na dotazy dětí, kterých bylo opravdu požehna-
ně. Panu Martinu Tůmovi děkujeme za poutavou besedu a věříme, že se 
podobné programy budou opakovat. 
Konec dubna je ve znamení čarodějnic. Nejen ve třídách vypukly 
čarodějnické dny. 27. dubna se na školním dvoře proměnila družina 
v rej čarodějnic. Pro děti bylo připraveno 12 stanovišť. Nejoblíbenější 
disciplínou byla chýše Baby Jagy, kde byla tajuplná ochutnávka 
nejrůznějších pochutin. Celé odpoledne bylo vydařené a děti si akci 
pořádně užily. 
Školní družina opravdu nezahálí, a proto děkuji všem vychovatelkám za 
to, že se snaží, aby čas dětí strávený v družině byl zajímavý, smysluplný 
i naučný.

Mgr. Dana Houzarová, zástupkyně ředitelky školy

Historie dudáckého 
souboru v letech 
1991–1994
Roku 1991 nastala v souboru velká změna. 
Vedoucí souboru Miloš Jankovský roku 1991 ukončil svoji spolupráci 
z důvodu pracovního vytížení. Vedoucím dudácké kapely se stal dudák 
Martin Škanta, který vyučoval na Základní umělecké škole v Blatné. 
Soubor vedl s pomocí tehdejšího ředitele Josefa Škanty. Martin Škanta 
se stal v roce 2008 ředitelem školy a souboru se věnuje dodnes. 
Na ZUŠ v Blatné působil taktéž dechový orchestr, který vedl Jaroslav 
Horejš. Tento dechový orchestr se postupem času propojil s dudáckou 
muzikou a společně si žáci připravili hudební program, což bylo pro 
posluchače velice přitažlivé. V této době se zmiňované dva soubory 
společně zúčastnily několika přehlídek. Vystoupily v mnoha městech – 
ve Švihově, v Hrádku u Rokycan, v Rožmitále a nechyběla samozřejmě 
ani Blatná. Další novinkou v těchto letech bylo společné vystoupení 
s nově založeným tanečním oborem, který v tu dobu vedla Dana 

Strnadová . Taneční soubor si v průběhu roku připravil vystoupení 
k hudbě dudáckého souboru a stal se tak novým doplňkem dudácké 
muziky ZUŠ Blatná. 
Kromě běžných vystoupení v Blatné a okolí v roce 1992 dudácký soubor 
vystoupil také v Rakousku, ve městě Ried im Innkreis, při příležitosti 
Mezinárodní výstavy hudebních nástrojů. V zahraničí dudáci strávili celý 
týden a každý den zde prezentovali svoji hudbu. Během prázdnin v roce 
1993 dudácká muzika navštívila Rakousko ještě dvakrát. Velmi dobrá 
spolupráce byla i s blatenskými podniky, mezi které patřila například 
tehdy akciová společnost Tesla Blatná. Tato akciová společnost 
podporovala dudácký soubor i po finanční stránce. Blatenští dudáci 
často vystupovali při společenských akcích této společnosti. Jejich 
pravidelným vystoupením bylo vystoupení na všech jejich výročních 
schůzích, které se konaly v hotelu U Bílého lva. 
V lednu roku 1994 byla na Základní umělecké škole v Blatné zorganizována 
soutěž přehlídek lidových nástrojů, kde se představily dudácké kapely 
z jihočeského kraje, dále také jednotlivci. Někteří členové souboru se 
umístili na prvních místech a získali tak postup do krajského kola. 
Bohužel stejně jako v minulých letech, také i mezi roky 1991–1994 nastala 
obměna členů v souboru. Pavlína Chaloupková a Jana Janovská ukončily 
v dudáckém souboru svoji činnost z důvodu pokračování dalšího studia 
na středních školách. O rok později soubor opustil kontrabasista Petr 
Pavlíček, který v souboru hrál pouze jeden rok. Novými členy souboru 
se stali Zuzana Maroušková, Pavel Vokatý a Marcela Veselá, kteří hráli 
na dudy, dále Jiří Turek a Jiří Brdička, ti soubor posílili hrou na klarinet. 

Mgr. Barbora Hájková

Taneční obor ZUŠ Blatná
V minulém čísle SOBáčku jsem popsal činnost a výsledky dosahované 
s žáky v hudebním a výtvarném oboru. Další obor, který se na škole 
vyučuje, je obor taneční, velmi oblíbený hlavně u děvčat. 
Velmi pěkně a výstižně se o tanečním oboru vyjadřuje učitelka 
Bc. Veronika Leopoldová ve Školním zpravodaji vydávaném k významným 
výročím. Cituji její slova: „Taneční obor umožňuje komplexně 
a systematicky rozvíjet jedince po stránce tělesné a duševní, poskytuje 
žákům odborné vzdělání, které mu umožní uplatnit se jako tanečník 
při neprofesionálních aktivitách i v povoláních, kde je kultura pohybu 
vhodným předpokladem. Žáci se seznámí se stavbou i strukturu lidského 
těla a zákonitostmi pohybu. Dva hlavní cíle výchovy v tanečním oboru 
tvoří taneční průprava a taneční praxe. Při taneční praxi žáci uplatňují 
získané znalosti a dovednosti při veřejných vystoupeních. Vystupují na 
společenských plesech, oslavách města, obcí, při koncertech školy. Je to 
kolem desítek veřejných vystoupení za rok.“
Velmi oblíbené byly taneční páry společenského tance pod vedením 
manželů Strnadových. Úzce spolupracovaly s hudebním oborem. Žáci 
vystupovali s živou hudbou. Účastnili se v oblastním kole taneční přehlídky 
s doprovodem dudácké muziky. Žáci úspěšně vystupovali i s dechovým 
orchestrem při Blatenských hudebních slavnostech, zúčastňovali se 
přehlídek ve Švihově, Rožmitále, při Mezinárodním dudáckém festivalu 
ve Strakonicích. Velmi úspěšní byli i v cizině – Německu (Simbach) na 
Slovensku (Važec), v Norimberku při Mezinárodní výstavě Consumenta. 
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pana učitele Romana Kopřivy 
a také sólový zpěv u paní uči-
telky Michaely Chodorové. 
Spolupracovala s většinou 
souborů na škole a stala se 
jejich nedílnou součástí. Kro-
mě hudby dosahovala také 
výrazných výsledků ve škol-
ních olympiádách, tancovala 
a roky se věnovala mažo-
retkovému sportu. Jedná se 
o vpravdě renesanční osob-
nost, která nemá obdoby.
Kdybychom jmenovali všechny její úspěchy, článek by byl předlouhý, 
zmiňme tedy jen ty největší. V roce 2016 si přivezla z Orlové 1. místo 
v ústředním kole soutěže ve hře komorních souborů s převahou 
dechových nástrojů, v roce 2018 z Prahy 2. místo z ústředního kola 
soutěže ve hře na příčnou flétnu a toto umístění zopakovala v roce 2022 
s flétnou zobcovou. Je několikanásobnou vítězkou soutěže Novohradská 
flétna, dvakrát dokonce absolutní, dvakrát se stala laureátkou celostátní 
soutěže Flautování v Jindřichově Hradci. V roce 2019 obsadila 
v ústředním kole soutěže ve hře na elektronické klávesové nástroje 
v Kroměříži 3. místo a letos opět postoupila do ústředního kola, takže 
může svou bilanci ještě vylepšit. Za své hudební aktivity převzala 
čtyřikrát za sebou z rukou ředitele Jihočeské konzervatoře v Českých 
Budějovicích Petra Riese ocenění Talent Jihočeského kraje v kategorii 
hudební.
V posledních letech ji na klavír doprovází paní Mgr. Eva Mezerová, 
která má na jejích úspěších a hudebním vývoji značný podíl.  Největší 
ocenění zasluhuje za to, jak je stále skromná a empatická a jak velmi má 
muziku ráda. Dianka si po maturitě na Gymnáziu ve Strakonicích vybrala 
lékařskou dráhu a ZUŠ Blatná ji do dalšího života přeje hodně úspěchů 
a radosti.

Ing. Václav Holub
V příštím vydání se dozvíte o úspěších absolventů po ukončení docházky 
do ZUŠ. 
Fotografie z Absolventského koncertu si žáci mohou vybrat a objednat 
na adrese: zonerama.com – prozkoumat – makofoto

Žáci tanečního oboru společně s dechovým orchestrem a mažoretkami 
vystoupili v Lidicích při zahájení Mezinárodní výtvarné výstavy. Vždy 
tvořili velmi přitažlivou hudební a taneční atmosféru pro posluchače 
a diváky.
Taneční obor ztvárnil několik muzikálů společně s hudebním oborem, 
které si získaly mnoho posluchačů z řad žáků základních škol, rodičů 
a veřejnosti. Byly to muzikály: Káj a Gerda, O dvanácti měsíčkách, Kráska 
a zvíře, Jak Grinch ukradl Vánoce, Alenka v kraji divů, Addamsova rodina 
a další. Vystoupení probíhala v blatenské sokolovně, o kulisy se postarali 
žáci výtvarného oboru. V současné době jsou muzikály nahrazeny 
závěrečným představením žáků tanečního oboru, které se koná vždy 
v červnu.
Studium žáků probíhá nejdříve v přípravném ročníků, dále pokračuje 
sedmiletým studiem prvního stupně a čtyřletým studiem druhého 
stupně.

Mgr. Josef Škanta

Renesanční osobnost Dianka 
Voborníková absolvovala na ZUŠ Blatná.
Jak se o ní vyjádřil její učitel Václav 
Holub, zástupce ředitele?
Dne 27. dubna proběhl v ZUŠ Blatná tradiční absolventský koncert, 
v jehož rámci se prezentovala svým uměním i Dianka Voborníková, 
a to sice hned na tři hudební nástroje: zobcovou flétnu, příčnou flétnu 
a elektronické klávesy. Že bylo co předvádět, o tom svědčí množství 
ocenění z nejrůznějších soutěží během celého studia na této škole, 
pojďme ale pěkně po pořádku.                  
Do ZUŠ Blatná nastoupila k panu učiteli Nárovcovi v roce 2009 jako pěti-
letá. V roce 2012 přešla k panu učiteli Václavu Holubovi na příčnou flét-
nu, s nímž se i nadále věnovali flétně zobcové. Po přípravném studiu na 
klavír se jí zalíbila hra na elektronické klávesové nástroje pod vedením 

 

Základní umělecká škola Blatná 
J. P. Koubka 4 – 388 01 Blatná – tel.: 383 422 536 – e-mail: zus@blatna.net 

 
                              vyhlašuje pro školní rok 2023/2024  
            

ZÁPIS ŽÁKŮ 
 
Hudební obor   
 přípravné studium (5–6 let) 
 základní studium   (od 7 let) 
 KLAVÍR, HOUSLE, ZOBCOVÁ A PŘÍČNÁ FLÉTNA, KLARINET, SAXOFON, 

LESNÍ ROH, AKORDEON, TENOR, TRUBKA, DUDY, KYTARA, BICÍ, ZPĚV, 
VIOLONCELLO, ELEKTRONICKÉ KLÁVESOVÉ NÁSTROJE 

 
Výtvarný obor 

 přípravné studium (5–6 let, výuka 2 hodiny týdně) 
 základní studium   (od 7 let, výuka 3 hodiny týdně) 

                  
Taneční obor   
 přípravné studium (5–6 let, výuka 2 hodiny týdně) 
 základní studium   (od 7 let, výuka 3 hodiny týdně) 

                        
                        

Talentová zkouška se koná v ZUŠ Blatná – ředitelna školy, 1. patro, dveře č. 16 
 

29. 5. – 2. 6. 2023; 10:00–12:00; 13:00–16:00 hodin 
 

K zápisu na hudební a výtvarný obor se rodiče dostaví i s dětmi. U tanečního 
oboru vyplní rodiče přihlášku a poté budou žáci pozváni k talentovým zkouškám. 
 
Kritéria, podle kterých budou žáci přijímáni: 
 

Hudební obor: zpěv písně, sluchové a intonační předpoklady, rytmus. 
Výtvarný obor: zralost výtvarného projevu, individuální přístup k tématu. Zájemce si přinese 
                          s sebou k nahlédnutí výtvarné práce vytvořené např. v MŠ, ZŠ…  
Taneční obor: rytmické, hudební a prostorové cítění, pohybové a fyzické předpoklady, 
                         koordinace a pohybová paměť.  
 
__________________________________________________________________________ 
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Bělčice

Aktivity studentů 
oboru Elektrikář 
ze SOU Blatná
V září 2022 oslavilo Střední odborné 
učiliště Blatná již 60 let své existence. 
Na SOU Blatná se v historii školy vystřídalo mnoho oborů. Nabídka se 
ustálila na těch, které jsou na trhu práce nejvíce žádané, a absolventů 
je nedostatek, viz https://soublatna.cz. Tříletý denní učební Elektrikář 
se na SOU Blatná zavedl již v průběhu devadesátých let poté, co 
bylo z a. s. Tesla Blatná převedeno odloučené pracoviště učebních 
elektrotechnických oborů do areálu SOU Blatná. Protože poptávka po 
elektrikářích je na trhu práce v ČR i EU velmi vysoká, tak se opět od 
září 2023 otevírá i dálkové 2leté studium oboru Elektrikář pro zájemce 
s výučním listem či maturitou. 
Studenti oboru Elektrikář získají znalosti a dovednosti pro práci 
na elektrických zařízeních do 1000 V, včetně datových sítí a prvků 
zabezpečovací techniky budov. Ve 3. ročníku získají Osvědčení pro 
práci na elektrických zařízeních dle vyhlášky č. 50/78 Sb., kterou nyní 
nahrazuje zákon 250/2021 Sb. s příslušnými prováděcími předpisy. 
Dále studenti získají Osvědčení od specializované firmy pro montáž 
elektronického zabezpečení.
Studenti vedle teorie od 1. ročníku absolvují ob týden praxi na špičkově 
vybavených dílnách SOU Blatná, kde provádějí zapojení, s nimiž se 
nejčastěji setkají v praxi. Ve 2. a 3. ročníku navíc vykonávají praktickou 
výuku přímo u zákazníků dle aktuální poptávky.
Studenti třetího ročníku oboru Elektrikář dne 8. 3. 2023 zúčastnili 
v Sezimově Ústí školení domovních zabezpečovacích systémů 
renomované české firmy Jablotron. Viz foto.

Školení proběhlo v rámci výuky zabezpečovacích systémů. Firma 
Jablotron zde prezentovala systém JA100+, včetně nových detektorů 
a periférií. Zajímavou částí byla prezentace domovní automatizace, 
docházkového systému.
Závěrečným testem studenti prokázali získané znalosti. Studenti uspěli 
a obdrží certifikát pro montáž bezpečnostních systémů firmy Jablotron 
na 2 roky. Školení bylo velmi kvalitně zajištěno technicky. I výklad lektora 
byl na vysoké úrovni s praktickými ukázkami.
Tři vybraní studenti prvního, druhého a třetího ročníku oboru Elektrikář 
se dne 14. 3. 2023 zúčastnili 4. ročníku soutěže ROHDE & SCHWARZ 
CHALLENGE 4, kterou pořádala společnost Rohde & Schwarz, závod 
Vimperk, s. r. o. 
Nejdříve se studenti spolu s mistrem odborného výcviku P. Schmidem 
seznámili se vším, co s firmou souvisí, a poté celou továrnu prošli. 
Firma vyrábí špičkové přístroje: osciloskopy, signální generátory, 
spektrální analyzátory, výrobky v oblasti měřicí, vysílací a mediální 
techniky, kybernetické bezpečnosti, zabezpečených komunikací 
a dále v oblasti monitorování a testování počítačových sítí. Studenti 
se seznámili s některými technologiemi a možností zaměstnání v této 
původně rodinné, nyní již věhlasné nadnárodní firmě.
Následovala soutěž, na kterou soutěžící měli čas přes 2 hodiny. Úkolem 
bylo osadit a sestavit malý osciloskop. Viz foto. Studenti SOU Blatná 
hlavní část úkolu splnili, osciloskop byl plně funkční. Pak o pořadí 
v soutěži rozhodoval čas sestavení. Jejich čas ale patřil ve kvalitní 

konkurenci středních škol a učilišť k těm delším. Všichni vybraní chlapci 
byli na této soutěži letos poprvé. Příští rok již budou mít zkušenosti 
a třeba se umístí „na bedně“. 😊
Soutěž byla připravena velmi dobře. Velmi kvalitní ceny dodala firma 
Rohde & Schwarz.

SOU Blatná

Jaro v Bělčicích
Po Velikonocích se každoročně jaro 
rozběhne v plném proudu. V letošním 
roce se díky častému dešti a poměrně 
chladnému počasí příroda probouzela 

pozvolna. Lze tedy očekávat mnohem 
intenzivnější růst rostlin všeho druhu, 

jakmile se víc oteplí. Bude tak trochu závod 
s časem, a i když se to třeba nezdá, děláme 

vše proto, aby Bělčice a okolní obce byly uklizené. 
Bohužel to nelze zvládnout během pár dní. Ale každá obec bude zcela 
jistě pečlivě „učesaná” co nejdřív to bude možné. Chce to jen trochu 
trpělivosti.
Jak už jsem se zmínil v minulém vydání Sobáčka, soustředíme se 
v letošním roce především na základní školu. Nová fasáda se rýsuje na 
budově školy velmi pěkně a rovněž započaly práce na opravách starého 
školního hřiště. Věřím, že všechny práce budou dokončené včas a na 
plánovanou oslavu 200 let výročí školy bude vše perfektně připravené. 
Tímto bych rád poděkoval stavebním firmám za jejich vstřícnost 
a spolupráci.
Jako každý rok i v našich obcích se stavěly Máje a pálily na hranicích 
symbolické čarodějnice. Chtěl bych touto formou poděkovat všem, kteří 
se zapojili do příprav těchto tradičních akcí. V Bělčicích se o vše postarali 
hasiči SDH Bělčice, za což jim moc děkuji. V okolních obcích děkuji všem 
organizátorům.
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Dalším větším počinem v letošním roce bychom se měli dočkat nově 
rekonstruovaných polních cest. Jedná se o cesty z obce Záhrobí až na 
lesní křižovatku v Blančicích, další plánovaná cesta je od Obecního 
rybníka až k hájovně Vratečín a poslední úsek polní cesty je okolo 
Brodského rybníka až na lesní křižovatku V lipovici (směr Podruhlí). 
Rekonstrukce těchto úseků polních cest bude v režii Pozemkového 
úřadu po proběhlých pozemkových úpravách. Dle mých informací se 
v současné době probíhá výběrové řízení na zhotovitele a po podpisu 
smlouvy o dílo by měla následovat samotná realizace. Věřme, že se nic 
nezmění a vše proběhne podle plánu. 
Na závěr jedna informace. Dne 28. května 2023 od 13:30 se na 
fotbalovém hřišti v Bělčicích bude konat dětský den. 
Přeji hezké jarní období.

Pavel Vejšický, starosta

Dětský maškarní bál
Dne 11. 2. 2023 pořádal TJ Sokol Bělčice a ZŠ Bělčice a Město Bělčice 
Dětský maškarní karneval.
Program zahájily mažoretky z Bělčic. 
Na sále tancovalo a dovádělo 120 dětských masek. Pro děti byla 
připravena opičí dráha. Další soutěží bylo tancování s balónky, 
tancování podle cvičitelek Aničky a Kačky a jiné. Všechny soutěže byly 
odměněny sladkými cenami. Soutěžilo se v přehazované papírových 
míčů – děti proti rodičům. Za splnění soutěže každý dostal cenu. Líbil se 
i „bonbónový“ déšť.
Na závěr byla každá maska odměna dortíkem, které pro děti upekly 
maminky.
Děkuji všem sponzorům, a hlavně všem maminkám a tatínkům, kteří 
pomáhali vytvořit krásné odpoledne pro naše děti.

Novotná

Informace z Místní lidové knihovny 
Bělčice
Na poezii do knihovny
Koncem března byl pro starší děti ze ZŠ Bělčice představen v knihovně 
program: „Jak si pohrát s poezií“.
Když se řekne poezie, někomu naskočí husí kůže, představí si učení 
básničky nazpaměť a následnou recitaci. V naší knihovně ale tomu tak 
nebylo. Děti z 6. až 9. třídy si hravou formou vyzkoušely, jak jinak lze 
pojmout poezii. Lektorkou byla Mgr. BcA Tereza Machková ze Šmidin-
gerovy knihovny Strakonice. Program je finančně podporován z dotací 
Jihočeského kraje. Žáci z 6. a 7. třídy si během lekce vymýšleli své vlastní 
druhy zvířat a následně kreslili jejich podobu. Starší žáci z 8. a 9. třídy 
dokonce vytvářeli 3D objekty z úryvku vybrané básně. Během dvou ho-
dinových lekcí bylo vidět, že se děti soustředí a vzájemně spolupracují. 
Tato zajímavá činnost je bavila, všichni z knihovny odcházeli s úsměvem. 
Věřím, že v této spolupráci budeme pokračovat i nadále.

Velikonoční tvořivá dílna
Týden před Velikonocemi u nás proběhla tvořivá dílna na výrobu 
velikonoční dekorace. Tentokrát jsme tvořili slepičku ze sena. Sešlo se 

celkem osmnáct malých i velkých 
„tvořivců“. Atmosféra byla velmi 
pozitivní, všichni se soustředili, 
snažili a navzájem si pomáhali. 
Vzduchem vonělo čerstvé seno 
a káva. Již během chvilky vznikaly 
slepičky jarně ozdobené, jen snést 
vajíčko. To bohužel tyto slepičky 
neumí, ale úsměv na tváři vykouzlí 
každému. Moc se všem povedly, 
posuďte sami.

Tradice rachtání 
v Bělčicích
V čase Velikonoc odlétají zvony do Říma a nahrazují je děti se svými 
rachtačkami, hrkačkami, klepačkami a různými trakaři. Čím větší hluk 
tyto nástroje vydávají, tím lépe. Jsem moc ráda, že se tato tradice 
v Bělčicích stále drží, neboť po covidové pauze rachtáčů ubylo. Letos 
jich chodilo dost, a to jak chlapců, tak i děvčat. Věřím, že rachtání bude 
u nás pokračovat. Děti, děkujeme. 
Knihovna připravuje na květen: „Olympiádu pro babičky a dědy“ 

Věra Mašková Vaňáčová, Knihovnice

Rybáři Bělčice
V sobotu 25. března se sešli místní rybáři a přátelé ryb na hrázi rybníka 
Brodce k jeho jarnímu výlovu. Jaro již začalo, ale právě tuto sobotu si 
vzalo dovolenou. Počasí předvádělo, co vše dovede. Nechybělo sluníčko, 

vítr, déšť, kroupy, ale to rybáře 
nezastavilo od slovení ryb. 
V zimě se na rybníku objevila 
vydra, tak panovaly obavy, kolik 
ryb odchytla. Ukázalo se, že 
to bylo naštěstí jen pár kusů. 
Po výlovu všech ryb z rybníka 
následuje důkladné roztřídění 
dle druhu a velikosti. Poté jsou 
ryby rozvezeny do tří místních 
rybníků. Velkým překvapením 
pro dva účastníky výlovu bylo 
jejich pasování na rybáře. 
Jednalo se o Romana Tintěru 
ml. a Jana Šamuláka. Pasujícím 
je vždy pan Pavel Benedikt 
z Blatné, který svým slovem 
a umem předvede tuto tradici:

„Jménem práva rybářského, cechu velmi váženého,
jmenuji Vás tímto dnem, pasovaným rybářem.
Líni, štiky, candáti a kapři jsou teď tvoji bratři.
V tento den na paměti mějte, Petra s námi uctívejte,
neboť on jest Krčínem, naším věrným patronem.“
Nechybí poplácání dřevěným glejtem po mokré zadnici pasovaného ry-
báře a třikrát přípitek přímo z lahve na zdraví ryb, rybářů, všech přátel 
ryb a na baštýře. Po přípitku musí pasovaný rybář vylovit z připravené 
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kádě rybu holýma rukama a určit 
její druh. Bohužel je vždy ostatními 
rybáři do té kádě vhozen. Někdy do-
tyčný předvede i výstavní šipku, jako 
bylo k vidění v sobotu. Choulostivé 
ženy se nemusí bát, žádný z rybářů 
toto pasování neodmarodil, neboť 
jsou zvyklí na vodu a chlad. Jsou to-
tiž jako ryby ve vodě. Celý den byl 
plný zážitků a smíchu. Tak se sejde-
me zase někdy příště, třeba v červ-
nu na rybářských závodech.
Velké poděkování patří rodině Hro-
níkových za úžasnou fotodokumen-
taci.

Zprávičky z bělčické školičky
Indiánský týden v 1. třídě
Druhý březnový týden se z prvňáčků stali 
indiáni. Vše začalo v matematice počítáním 
do 10. Počítali indiánské šípy v terči, sčítali 
a odčítali ozdoby na totemech, porovnávali tomahavky, sestavili si podle 
příkladů papírovou kánoi, na indiánské dýmce míru hledali geometrické 
tvary a určovali počet. Při pracovních činnostech si vyrobili indiánskou 
čelenku a totem, který si libovolně ozdobili korálky. V hodině hudební 
výchovy se naučili indiánskou ukolébavku a u písničky „Malí indiáni“ si 
i zatančili. 
Na poslední indiánský den jsme pozvali do naší třídy předškoláky, 
kteří si s námi vyzkoušeli sedět v lavici, zkoušeli jsme je z písmenek, 
číslic a barev. Na závěr si také vyrobili indiánskou čelenku, zazpívali si 
a zatančili společně s námi. Celý týden jsme si moc užili. 

Zápis do 1. třídy
V úterý 4. dubna se v naší škole konal zápis do první třídy. Budoucí 
prvňáčky a jejich rodiče přivítala ve škole děvčata z 6. a 7. třídy, převlečená 
za domácí zvířátka, a stala se průvodci při plnění připravených úkolů.
Na jednotlivých stanovištích budoucí prvňáčci vyráběli papírové pejsky, 
poznávali geometrické tvary a určovali jejich barvu, počítali, přiřazovali 
k sobě členy zvířecích rodin, pomáhali zvířátkům najít správnou potravu 
nebo zatoulané mláďátko, namotávali vlnu do klubíček, někteří také 
dokázali zavázat hospodáři tkaničku u boty. Nechyběly ani básničky 
nebo krásně zazpívané písničky, po kterých už čekaly na budoucí školáky 
drobné odměny.
Odpoledne uplynulo v klidné a přátelské atmosféře, budoucí školáci se 
snažili a chtěli ukázat, co všechno už umí a dokážou.
Čas rychle utíká a budoucí prvňáčci brzy zasednou do školních lavic ke 
svým prvním učebnicím a sešitům. Popřejme jim tedy mnoho úspěchů, 
trpělivosti a radosti z poznávání všeho nového, co je čeká.

Veselé zoubky v 1. třídě
V úterý 11. 4. 2023 proběhl v 1. třídě projekt „Veselé zoubky“.  Z čeho je 
zub? Kolik jich máme? Jak se o zoubky máme správně starat? Odpovědi 
na tyto otázky, ale i na mnoho dalších nám pomohl objasnit tento 

preventivní projekt, který pro prvňáčky připravila DM Drogerie markt 
s. r. o. Žáci vyplňovali pracovní listy, hráli domino, zhlédli film „Jak se 
dostat Hurvínkovi na zoubek“, zatančili si na písničku „Draka bolí zub“ 
a nalepovali, co je a není zdravé pro zoubky. Za odměnu si žáci odnesli 
drobné dárky (kartáček, pastu, žvýkačky, přesýpací hodiny), ze kterých 
měli velkou radost, a především spoustu nových informací, jak pečovat 
o své zuby, aby zůstaly dlouho veselé a zdravé. 

Olympiády a soutěže
Také v letošním školním roce jsme vyslali naše žáky, aby v okresních 
a krajských kolech vědomostních soutěží poměřili své znalosti se 
spolužáky jiných škol. A nevedli si vůbec špatně! Naši osmáci se pustili 
hned do dvou zeměpisných klání. V okresním kole Zeměpisné olympiády 
obsadila Eliška Krejčí 4. místo, Vít Burian 6. místo a Alexandr Svyshch 
14. místo. Tým ve stejném složení se také probojoval do krajského 
kola zeměpisné soutěže Eurorebus. V soutěži, která probíhala v Praze 
a zúčastnilo se jí 26 týmů z gymnázií a základních škol, se umístili naši 
osmáci na 15. místě. Žáci 8. třídy úspěšně reprezentovali naši školu také 
v okresním kole Fyzikální olympiády. Blahopřejeme Valérii Viktorové, 
která ve své kategorii obsadila 1. místo a Elišce Krejčí, která získala 
3. místo. Úspěšným řešitelem této olympiády se stal i Alexandr 
Svyshch, který skončil šestý. Pochvalu si zaslouží též Tereza Fiřtová za 
7. místo. Své mladší spolužáky v této soutěži doplnil Martin Schořovský 
z 9. třídy, kterému v okresním kole těsně unikly stupně vítězů. Čtvrté 
místo a bodový zisk ale stačily na postup do krajského kola. Odtud si 
Martin přivezl 20. místo a titul úspěšného řešitele. Martin reprezentoval 
školu také v Konverzační soutěži v německém jazyce, ve které se podělil 
o 6.–8. místo. V letošním školním roce jsme vyslali soutěžícího také 
do okresního kola Dějepisné olympiády. Byl jím Vítek Mach, který ve 
výsledkové listině figuroval na 12. místě. Na konci dubna proběhlo ještě 
okresní kolo Fyzikální olympiády pro žáky 7. tříd – Archimediády. I v této 
soutěži jsme měli své zástupce, kteří se zařadili mezi úspěšné řešitele. 

Mc Donald´s Cup (1.–3. třída)

Účastníci Fyzikální olympiády
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Navíc se mohou pochlubit i hezkým umístěním. Štěpán Čížek získal 
5. místo a Amálie Barbora Kozlová 6. místo. Amálka reprezentovala 
školu také v okresním kole Zeměpisné olympiády. V kategorii 7. tříd 
obsadila 13. místo. 
Dne 13. 4. 2023 se děvčata z 5. až 7. třídy zúčastnila okresního kola 
Odznaku všestrannosti ve Strakonicích. Dívky se utkaly v 5 disciplínách 
– hod medicinbalem, trojskok z místa, švihadlo 2 min, kliky 2 min, běh 
1000 m nebo driblink 2 min. 26. a 27. 4. 2023 proběhlo okresní kolo ve 
fotbale McDonald´s Cup. Žáci 1.–5. třídy soutěžili v obou kategoriích.
Všem soutěžícím blahopřejeme a děkujeme za skvělou reprezentaci 
školy!

Pozvánka
Vážení čtenáři, 
dovolte mi abych vás jménem Jezdeckého spolku Bělčice pozval, jako 
každý rok, na jezdecké závody do Bělčic – Podruhlí.  Jezdecké závody 
pořádáme ve spolupráci s Městem Bělčice a za pomoci našich věrných 
sponzorů. Závody se uskuteční 1. července 2023 v jezdeckém areálu 
v Podruhlí od 11.00. Na programu budou tradiční dvoufázové soutěže, 
terénní parkur a ukázka voltiže našich cvičenců. Nebude chybět ani 
chutné občerstvení z masny zdejšího ZD.
Těšíme se na vaši návštěvu.

Z. Novotný, JS Bělčice

 

 

 

V rámci oslav chystáme výstavu fotografií a historických materiálů 
dokumentujících historii školy. 

Obracíme se na vás s prosbou o zapůjčení dobových fotografií, vysvědčení, 
učebnic a dalších materiálů, které pomohou zmapovat školství v Bělčicích. 

  
Tyto materiály od vás převezme ředitelka školy 

v budově ZŠ, Nám. J. Kučery 69, Bělčice. nejpozději do 15. 6. 2023. 
 

Veškeré zapůjčené materiály budou zaevidovány a po skončení výstavy 
navráceny majitelům. 

 
Předem děkujeme všem, kteří se rozhodnou nám pomoci. 

 

Srdečně zveme všechny bývalé učitele základní školy 
na společné setkání v neděli 2. 7. 2023 od 14 hodin 

ve sborovně školy. 
 

 

   Rybáři Bělčice 

Rybářský spolek Bělčice zve všechny příznivce  
rybářského sportu na rybářské závody, které se konají 
v sobotu 10. 6. v Bělčicích na rybníku Polívka.  

Začátek je v 6:00 hodin a startovné činí 100 Kč. Děti 
startovné neplatí.  

Občerstvení zajištěno a hezké počasí objednáno.  

                              PETRŮV ZDAR. 

Bezdědovice

Info z Bezdědovic, 
Dobšic a Paštik
Naši jubilanti

Hodně štěstí, neboť v něm je víra,
hodně zdraví, neboť v něm je síla,

hodně lásky, protože bez ní nelze žít.

V měsíci březnu oslavil životní jubileum:
p. Pavel Kotlík, Bezdědovice (75 let)
Zastupitelstvo obce přeje výše jmenovanému jubilantovi všechno 
nejlepší, pevné zdraví, pohodu a životní elán.

Opustil nás
Duben 2023:
Bohumil Březnický, nar. 1957, Bezdědovice
Čest jeho památce!

Za obec Jiří Bláha, starosta

Velikonoce v Bezdědovicích 
Velikonočnímu rachtání celkem přálo počasí, a tak během zeleného 
čtvrtka, velkého pátku a bílé soboty všichni koledníci obešli několikrát 
za den celou ves. Na bílou sobotu pak navštívili všechny domy, přednesli 
básničky a vykoledovali si spoustu vajec a různých dobrot.
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Zelený čtvrtek v obecním hostinci 
v Bezdědovicích
Na zelený čtvrtek 6. 4. 2023 se v obecní hostinci v Bezdědovicích točilo 
zelené pivo, které všem chutnalo.  
Na velikonoční neděli byla taneční zábava oblíbené kapely „Anča band“. 
Tato akce se setkala s úspěchem, a proto přišlo mnoho lidí, nejen si 
zatančit, ale hlavně si poslechnou oblíbené písničky.

Kulturní a sportovní akce
Bezdědovická sedma
V sobotu 22. 4. 2023 se hrál v Bezdědovickém obecním hostinci již 
třicátý sedmý turnaj v křížové sedmě. 
Turnaje se zúčastnilo 9 dvojic. 
Průběh turnaje byl velice vyrovnaný, i když jak se blížil konec, tak se 
do čela dostala dvojice No a Co a zvítězila se sedmi výhrami. Za ní na 
druhém místě skončila dvojice Škvořeťáci, která měla na svém kontě 
šest výher. Dvojice Honzové, která skončila na třetím místě měla pět 
výher stejně jako dvojice SPARTA, ale vyhrála vzájemnou hru. 
Všichni účastníci za svá umístění obdržela věcné dary, vítězná dvojice 
obdržela navíc poháry. Pro všechny zúčastněné bylo přichystáno 
občerstvení. Turnaj se povedl a přišlo i několik diváků.  Těšíme se již na 
další turnaj.

Alena Vestfálová

Bratronice

Vítězná dvojice - křížová sedma 22.4.2023

Májka a pálení 
čarodějnic 
v Bratronicích
Jako každý rok proběhla v Bratronicích 

slavnost stavění májky, ale letos jsme 
k oslavám přidali i program pro děti, 

a to pálení čarodějnice. Májku jsme uhájili 
do brzkých ranních hodin. Děkujeme všem 

sousedům a přátelům, kteří se podíleli na povinnostech i zábavě 
a pomohli nám tuto slavnost uskutečnit. Doufáme, že se i příští rok 
setkáme v silném počtu, jako tomu bylo letos, a společně si užijeme 
tuto hezkou tradici.

Obec Bratronice

Velikonoce v Buzicích
Velikonoce jsou svátky jara, i když 
letošní jaro si dává trošku načas nežli 
roky minulé. V Buzicích se snažíme 
stále tradice udržovat. Mezi jednu 
z nich patří i každoroční rachtání. 

Letošní organizace a vedoucí skupiny 
se ujala Zuzka Chlandová, a to velice 

znamenitě. Rachtání se účastnilo přibližně 
25 dětí všech věkových kategorií. Začali ve čtvrtek 

od 18:00 a poslední rachtání proběhlo v sobotu, kdy děti vše zakončily 
rozdělováním výslužky v penzionu u Kohoutka. Kluci a holky si domů 
přinesli plné košíky a nějakou tu korunu.
Zastupitelé obce dětem zaplatili občerstvení a nálada byla perfektní. 
Doufáme, že příští rok se sejdou děti v minimálně stejném počtu jako 
letos. 

Velikonoce v Bratronicích

A na jaké akce se můžete těšit 
v následujících měsících
24. 6.    Pouť v Bezdědovicích, Paštikách a Dobšicích
Na všechny akce Vás srdečně zveme! Aktuality a informace je možné 
sledovat na adrese  www.bezdedovice.cz.

Buzice
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Pondělí bylo věnováno pomlázce, kdy do Buzic vběhla už menší skupina 
koledníků zastoupená kluky a muži. Děvčata čekala doma s výslužkou 
a na velikonoční šlupanici. Kluci byli odměněny vajíčky, sladkostmi 
a pánové dostali od hospodyněk dobrého jídla a pití. Doufám, že 
všechny ženy byly náležitě „vyšlupány“, aby nám příští rok neuschly 
(jak se lidově říká). 
Děkuji všem, kteří se zúčastnili velikonočního rachtání a příští rok se 
opět těšíme.

Gabriela Málková, starostka

Průběh třetího ročníku buzické „Sedmy“ 
byl dlouhý jako výplatní páska prezidenta. 
Od hracích stolů se vstávalo až po deseti 
hodinách čistého času
Mezi několik hospůdek na Blatensku, kde karetní hra jménem „Sedma“ 
zapustila kořeny, patří i ta „U Čiláka“ v Buzicích. Třetí ročník turnaje 
o hodnotné ceny přilákal do příjemného prostředí staročeského 
interiéru tentokrát dvanáct dvojic. 
Na rozdíl od předchozích dvou ročníků se nyní sedělo u hracích stolů 
pekelně dlouho. Hotový karetní „maratón“! První list byl podle instrukcí 
vynesen takřka přesně ve čtrnáct hodin odpoledne. I tak padla poslední 
karta až o půlnoci a s předáváním cen to znamenalo odpískání turnaje 
o půl jedné nedělního rána.
Nakonec si pro odměny došlo jen jedenáct dvojic. Došlo totiž 
k diskvalifikaci páru, který během soutěže usnul, a tudíž nebyl s to 
fungovat. Snad se to stalo vlivem pohodové atmosféry, snad vlivem 
něčeho jiného. Každopádně kamarádi z místa XY „ztuhli“ jako prkno!
Štěstěna tentokrát stála při dvojici Tomáš Kuriluk (Buzice) a Miroslav 
Cihla (Tchořovice). Přeborníci turnaje byli sami svým úspěchem 
překvapeni, protože spolu mastili „Křížovou sedmu“ úplně poprvé. 
Zvolili podle svých vlastních slov jednoduchou, zato účinnou taktiku. 
„Prostě jsme si před turnajem řekli, že musíme esa a desítky dostat do 
paklíčku dříve než soupeř. S tím jsme šli od zápasu k zápasu – a ono to 
vyšlo!“, směje se Tomáš Kuriluk. Co se „Sedmy“ týče, má Tomáš už dost 
bohaté zkušenosti: „Mám za sebou asi deset turnajů – s tátou jsme si 
zahráli v blatenském baru, kde se nám podařilo vyhrát. Jinak jsem se 
zúčastnil turnaje v Kasejovicích, kde držím skóre dvou vítězství a jednoho 
stříbra.“ Přes nesporné úspěchy se skromně Tomáš Kuriluk považuje 
za outsidera: „Rozhodně nejsem pravidelný hráč,“ poznamenává s tím, 
že umí také mariáš a rád se odreaguje při Prší.
Tchořovický borec Mirek Cihla také kromě „Sedmy“ ovládá mariáš 
a nepohrdne hrou v Prší. Buzický turnaj „U Čiláka“ byl jeho druhý: „Loni 
táta ještě s jedním nadšencem uspořádal u nás ve Tchořovicích taky 
tenhle turnaj. To byla moje premiéra. Vadou na kráse bylo jen to, že za 
hrací stoly usedly jen tři dvojice,“ dodává.
Jako velké zadostiučinění brala tahle správná dvojka fakt, že ve finále 
odsunula na druhou příčku favorizované hochy z Volyně. Ti totiž 
pravidelně trénují a berou „Sedmu“ tak vážně, že donedávna místo piva 
srkali na turnajích jen limonády. To aby byla čistá hlava! „Volyňští tady 
v Buzicích obhajovali titul – kdyby vyhráli, udělali by double. Bylo vidět, 
že napjatě čekají, že jedno z posledních dvou kol projedeme. To se ale 
nestalo. Naštěstí,“ kypí spokojeností unisono Tomáš a Mirek.
Radek Kloud a Radek Trča z Volyně tudíž museli přijmout druhé místo. 
Bronz tentokrát bralo duo Jan Rataj a Jan Scheinherr z Bezdědovic.
Do Buzic zamířila i „výprava“ z Předmíře. Pavel Solar a Zdeněk Choura. 
Hráli znamenitě a s přehledem, přesto to stačilo jen na pátou příčku 
výsledkového žebříčku. Dobrý výkon, když se vezme skutečnost, že 
se obuli do svého vůbec prvního organizovaného turnaje. „No, u nás 
v Předmíři my mladší ‚Sedmě‘ holdujeme hodně,“ uvádí Pavel Solar 
hrdě. „Ale prioritu tam má mariáš, který zase mastí starší chlapi. Tihle 
‚poslední Mohykáni‘ mariáš taky ‚řežou‘ v sousedním Březí. A pravidelně 
se hraje o drobné,“ dodává Pavel Solar. Jeho prý „Sedmu“ naučila už 
v dětství babička: „Moc se nám tady v Buzicích líbilo a určitě zamíříme 
na další podobné turnaje,“ slibuje Pavel.
Sedma je určitě správná, chlapská hra. Má neskonalý půvab, i když také 
při „lámání chleba“ na turnajích dokáže počechrat nervy. A proto je 
správné, že se i na Blatensku tak úspěšně rozvíjí!

Srdečné poděkování sponzorům 3. Ročníku „ Buzické sedmy“: LEIFHEIT 
Blatná, Švadlenka Blatná, Textil „ Pod věží“ Blatná, Eduard Finěk Blatná, 
Eduard Finěk- Moto Blatná, Stavebniny Scheinherr, Auto- Moto Bláha 
Blatná, Auto- Moto Chvátal Blatná, Josef Ředina Škvořetice, Ing. Václav 
Šittner- Lihovar a pivovar Blatná, Hospoda „ U Datla“ Blatná a konečně 
hospoda „ U Čiláka“ Buzice.

 Velkolepá tombola a výborné domácí 
dorty. Taková byla hlavní lákadla super 
karnevalu pro děti v Buzicích
Éra dětských karnevalů je v plném rozpuku. Jeden z opravdu 
pozoruhodných hostil i parket společenského sálu uvnitř bývalé 
buzické školy. Organizátoři – SDH Buzice a obec Buzice – se zhostili 
vděčného úkolu rozzářit dětské oči a popustit uzdu temperamentu těch 
nejmladších skutečně na výbornou.
Plochu určenou pro dovádění a tanec zaplnilo v určený den odpoledne 
25 masek, kdy rodiče nelitovali pro radost svých potomků ani investice 
ani natažení fantazie „na skřipec“. Jednotlivé převleky se bez výjimky 
setkaly s příznivou odezvou dospělého publika. I tentokrát s důvtipem 
a elánem sobě vlastním provedla zábavným odpolednem shromážděné 
ratolesti Šárka Zbíralová z Blatné, jinak paní učitelka na základní škole. 
O hudební doprovod v podání nestárnoucích retropecek se svědomitě 
staral její syn. Takže v Buzicích i tentokrát nebyla o perfektní zážitky nouze 
– samozřejmě nemohla v repertoáru chybět legendární „stoličková“, kdy 
pro větší půvab soutěže byli do víru obsazování volných stoliček vtaženi 
i dospěláci. Tancovalo se vše a na vše – ani po desetiletích neztratili svůj 
půvab a originalitu mašinka, ptačí tanec, přesuny po parketu s balónky 
mezi čely apod.
Taneční figury a zábavné soutěže však nepředstavovaly jediné taháky 
buzického dětského karnevalu. Už při příchodu do předsálí rozradostnila 
malé hosty tzv. „malá tombola“, kterou jim předávali včelka Mája 
a Vilík. „Sáček s dobrotami a hračkami dostal úplně každý,“ zdůrazňuje 
kulturní referentka obce. „V té velké se totiž zákonitě nemohlo dostat 
na všechny.“ Ve velké tombole bylo nashromážděno tentokrát 21 cen. 
„To je nejvíc v historii pořádání místních maškarních bálů,“ dodává 
kulturní referentka. A šlo o ceny vskutku jedinečné – bylo možno vyhrát 
například i fotoaparát, čepici se světlem, puzzle, dvě vstupenky do 
zábavního parku nebo fotbálek. Hlavní trofej tentokrát představovala 
zahradní houpačka. A z ní se mohl radovat šestiletý Tomáš Malina 
z Buzic. Ale štěstěna se na něho v hlavní tombole usmála ještě dvakrát, 
takže se stal majitelem hned tří luxusních dětských dárků.
A pak tu bylo ještě vyhlašování tří nejkrásnějších masek. Pro tento účel 
upekly tři zdejší šikovné hospodyňky skvělé, a i na pohled uchvacující 
domácí dorty. Ten vítězný se zrodil pod rukama Jany Chlandové, další 
dva vyrobily Anička Outlá a Andrea Němcová. „Odborná porota“ po 
sáhodlouhém uvažování a rozvažování nakonec vyhlásila královnou 
karnevalu Emičku Dvořákovou (3, 5 roku) v kostýmu medúzy. Za ní se 
umístila Nikola Petrášková coby výborně namaskovaná černoška. Na 
třetím dortu si pochutnaly sestřenice Viktoria Augustýnová a Amélie 
Nejedlá (1,5 roku).
Nikdo z těch, kdo zavítal v ono dětské odpoledne do buzického 
společenského sálu, si nemohl nepovšimnout vkusné a barvité výzdoby. 
Za to si vysloužili veřejnou pochvalu paní Jitka Vohryzková a její dětští 
„knihovníčci“.
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Za sponzorskou podporu dětského buzického karnevalu patří srdečné 
poděkování těmto mecenášům: Obaly Blatná, ZD Škvořetice, Papírnictví 
Alena Tomášková Blatná a Autodíly Marek Chvátal Blatná.
Každý, kdo potěší dětské srdíčko, zachraňuje tento svět a činí ho lepším. 
V Buzicích tedy pro všeobecnou spásu dělají maximum a díky za to!
P.S. Při letošním dětském karnevalu v Buzicích byla dána do provozu 
novinka – podávaly se tu párky v rohlíku. A jak prozradila pánská obsluha 
na baru, všech padesát se jich úspěšně prodalo a snědlo.

Oslavě MDŽ v Buzicích nechybělo 
do dokonalosti vůbec nic. 
Žen a dívek bylo jako jarního kvítí
Svátek Mezinárodního dne žen zažívá v obci Buzice u Blatné dlouhodobě 
svou renesanci. Společenský sál v patře bývalé školy však ještě nikdy 
nebyl zaplněn tak jako letos. Karafiát u vchodu přijalo s dojetím z rukou 
„pánů tvorstva“ a vzápětí za prostřené stoly usedlo 47 žen a dívek. 
„Už loni jsme byli mile překvapeni vysokou účastí. To jsme obsluhovali 
38 zástupkyň ‚něžného pohlaví‘,“ podotýká k danému tématu 
Jiří Štědroňský, který měl letos mimořádnou zásluhu na tom, že se tady 
cítili všichni v hezkém prostředí jako doma.
Další poděkování z úst starostky obce Buzice Gabriely Málkové směřovalo 
na adresu Jitky Vohryzkové, která s dětmi z místního knihovnického 
kroužku nacvičila recitační pásmo pro jejich maminky, babičky… Navíc 
vydatnou měrou pomohla Jiřímu Štědroňskému s výzdobou společného 
prostoru. Jiří ještě kromě zajištění občerstvení a karafiátů pro všechny 
oslavenkyně připravil tombolu, kde mohly přítomné dámy vyhrát velmi 
pěkné ceny. Gabriela Málková vysoce ocenila i všechny další „pány 
tvorstva“, co celé odpoledne a večer vyhradili svůj čas péči o zúčastněné 
ženy a dívky a jejich vzornou obsluhu.
„Mezinárodní den žen je jeden z nejkrásnějších,“ uvedla paní starostka ve 
svém úvodním projevu. „Hlavně proto, že nám na dveře klepe jaro a jde 
o den, kdy oslavujeme ženu a ženství. Při té příležitosti by si každý muž 
a každá žena měly uvědomit důležitost ženy ve společnosti.“ Po odeznění 
celého proslovu následoval bouřlivý potlesk a společný přípitek. 
Snad každé z přítomných oslavenkyň muselo zjihnout srdéčko 
a ukápnout slza, když se po recitačním pásmu drobotina rozeběhla mezi 
stoly a předávala vlastnoručně vyrobené drobné dárky se symbolem 
květiny. Šlo dozajista o jeden z nejcitovějších prožitků památného dne.
Nejen na oslavy MDŽ, ale pravidelně i na ostatní akce, organizované 
v sále bývalé školy, chodí milá maminka a babička Zdena Plešmídová 
(86 let). Letošní průběh MDŽ ohodnotila jako velmi zdařilý a osvěžující: 
„No, je ale vidět, že už jsem věkově ‚o něco dál‘ – některé příchozí vůbec 
neznám,“ pronesla s nádechem nostalgie na svůj požehnaný věk stále 
energická buzická pamětnice. Při té příležitosti zavzpomínala i na to, jak 
se v obci MDŽ slavilo za časů reálného socialismu: „To tu ještě existovala 
hospoda ‚Na Brůně‘ blahé paměti. Tam jsme měli my ženy u příležitosti 
MDŽ posezení, kde jsme dostávaly kávu se zákuskem. Začátek byl 
stanoven na třináctou hodinu. Protože se o šestnácté hodině chodilo 
krmit do družstva, o půl čtvrté jsme musely domů,“ popisuje tehdejší 
druh oslavy ženství důchodkyně, která v JZD Buzice pracovala celý život. 

Nezapomněla ještě podotknout, že „Na Brůně“ při MDŽ „vydatně slavili“ 
taktéž muži, což bylo tehdy velmi populární.
V rodině Zdeny Plešmídové se MDŽ drželo odjakživa: „Manžel mi 
nikdy nezapomněl přinést v onen významný den květinu. Ani mladí 
nezapomínají. Přijedou, popřejí a přinesou vedle kytice i nějaký ten 
vaječný likér, červené víno, kávu…“ Aby to bylo spravedlivé, u Plešmídů 
vedle oslavy MDŽ uznávají také „Den matek“. „To se vždycky sejdeme 
v našem obývacím pokoji, něco se napeče, něco se vypije a samozřejmě 
stůl ozdobí také čerstvé květiny,“ září Zdena Plešmídová štěstím, jak 
hodné a pozorné má potomstvo – tři děti a tři vnoučata.
V Buzicích nikdy nebrali MDŽ jako tzv. „bolševický mejdan“ a slavilo se 
zde i v dobách po roce 1989, kdy se od tohoto národního svátku některé 
obce distancovaly. Protože politický podtext by tak významné dny mít 
prostě neměly. Jsou jaké jsou – nesnáší přívlastky, nosí zkrátka a dobře 
lásku a porozumění. A té není mezi lidmi nikdy dost!

Dvanáctý ročník „Odemykání 
cyklistických studánek“ v Buzicích 
zpestřil doprovodný program super 
novinkou. Profi kaskadérem na trialu 
Tomášem Eiblem z Děčína, který nešetřil 
husarskými kousky
Hospůdka „U Čiláka“ v Buzicích se zase po delší odmlce ocitla v obležení 
cyklistů. Přilákalo je sem tradiční „Odemykání cyklistických studánek 
na Blatensku“, kterému venkovský šenk s prostorným nádvořím 
poskytl cenné zázemí již podvanácté. Jedná se o ryze cykloturistický 
podnik, určený příslušníkům všech generací a výkonnostních stupňů. 
Pořádajícími složkami zmíněné akce byly PROSPORT Blatná, Jednota Orel 
Strakonice a samozřejmě právě hostinec „U Čiláka“. Na startovní čáru se 
letos postavilo rovných sedmdesát průkopníků ekologické jízdy. Nejen 
z Blatenska, ale kupříkladu také Písku i Strakonic. To bylo tváří v tvář 
pesimistickým předpovědím meteorologů nad očekávání organizátorů.

Když nastaly deště
Pořadatelé cyklistického výletu s doprovodným programem se dlouho 
dopředu modlili za zdar společného díla. I ateisté. A pochopitelně 
zejména za vhodné klimatické podmínky. Ještě v sobotu ráno to 
vypadalo, že marně. Pršelo, jen se lilo.
Pak přišel malý zázrak. Cca dvě hodiny před začátkem akce mokré 
prokletí odeznělo a před startem už dokonce svítilo sluníčko. Takže se 
rozmluva s vyšší mocí přece jen vyplatila! Možná že v této malebné 
jihočeské vesnici jednou vzniknou druhé „Lourdy“.
Protože ale na plánované trati vyjížďky v okolí sjezdu lesem zpět na 
Skaličany probíhala poslední tři týdny těžba dřeva a vedle toho déšť 
způsobil hotovou bahenní slatinu, pořadatelé zvolili jako náhradu 
podzimní verzi ve směru Buzice-Skaličany-Vahlovice-Laciná a zpět (cca 
12 kilometrů). Ta se skládá z ryze asfaltového povrchu. „Nechtěli jsme 
riskovat zranění některého z účastníků. A to by bylo v kritickém místě 
skoro jisté,“ uvedl ředitel akce.
Mezi přítomné cyklisty zavítala i nová starostka obce Buzice – paní 
Gabriela Málková. V krátkém proslovu je přivítala a popřála jim šťastnou 
cestu bez pádů a oděrek. Zároveň se zhostila čestného úkolu celý 
podnik odstartovat a symbolickým výstřelem z pistole je vyprovodila na 
stanovený okruh. Nutno podotknout, že obec Buzice a paní starostka 
sama jsou fandy cykloturistických akcí „U Čiláka“ a podporují je nejen 
společenskou záštitou, ale i finančním příspěvkem. Podpoře se ostatně 
těšily i u bývalého vedení Buzic.

Smůla nechodí po horách, ale po lidech
Dvanáctý ročník „Odemykání cyklistických studánek na Blatensku“ 
měl svého smolaře. Stal se jím sedmdesátiletý Josef Trča z nedalekých 
Škvořetic. Zapálený majitel stařičkého favorita po cestě píchl duši a do 
cíle přichrastil doslova a do písmene „na ráfku“. V jeho případě se 
bohužel poopravené úsloví „Smůla nechodí po horách, ale po lidech“ 
zabydlelo při cyklistických akcích právě na jeho adrese. Pan Josef Trča 
zažívá při organizované cyklistice defekty jako na běžícím páse. A pokud 
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se mu defekt vyhne, objeví se na scéně alespoň jiný technický problém. 
Tady v Buzicích byl jako nejen smolař dne, ale zároveň i nejstarší účastník 
odměněn v závěru programu věcnými cenami. Oproti tomu pořadatelé 
ocenili také nejmladší cyklistku, která si počínala velmi statečně – 
šestiletou Barborku Hulačovou z domovské obce.

Dotknout se hvězd aneb show první velikosti
Po dojezdu do cíle následovalo společné občerstvení. Dva druhy polév-
ky, které sponzorsky „hodil do placu“ majitel hospůdky Petr Samec a co 
připravila s kulinářskou důkladností jeho činorodá maminka. Další na-
bídka byla bohatá – klobásy, sekaná, steaky a premiérově také palačin-
ky. Když navrch přišlo skvěle vychlazené pivko, měli přítomní v žaludku 
i hrdle jako v pokojíčku a pocit, že je na světě jen krásně.
Pak přišel na řadu avizovaný doprovodný program. Nejen tady 
v Buzicích, ale vůbec na strakonickém okrese poprvé fenomenální 
show profesionálního cyklokaskadéra Tomáše Eibla z Děčína. Skvěle 
mu přitom sekundoval rekordman na jednokolce – zde už zdomácnělý 
blatenský rodák Petr „Benny“ Beneš, takto držitel jedenácti českých 
rekordů. Společné půlhodinové vystoupení přivedlo obecenstvo přímo 
do varu a bouřlivý potlesk nebral konce. 
Tomáš Eibl sekal jeden husarský kousek za druhým. Na svém trialu 
dokonce dobyl s laskavým svolením „pana domácího“ i střechu pergoly 
nad dvorem, kde se pro větší efekt v sedle otáčel kolem dokola. Pracoval 
i s „lidským materiálem“ – nad ležícími těly dobrovolníků vystřihl 
znamenité taneční kreace kombinované se skoky na milimetrovou 
přesnost. Profesionální jezdec z Děčína během náročné exhibice 
živě komunikoval s veřejností prostřednictvím mikrofonu na límci 
a kompletně svou i parťákovu kapitolu sám okomentoval.
Ihned po završení hvězdné show se oba sympatičtí borci chopili fixek a jali 
se zájemcům opatřovat autogramy své podpisové karty. Autogramiáda 
se setkala s ohromným zájmem dětí i dospělých a trvala téměř tři 
čtvrtě hodiny. Doprovázelo ji i společné fotografování s fanoušky. Tato 
sportovně-umělecká etuda zde zanechala nesmazatelné dojmy a diváci 
přijali s nadšením zprávu, že v říjnu při „Cyklistickém loučením s létem“ 
sem Tomáš s Petrem zavítají se svým programem znovu.

Co také nemohlo chybět
Cyklistické stálice na kolařských akcích „U Čiláka“ už berou jako 
samozřejmost, že doprovodný program tvoří mimo jiné umělecky 
hodnotné a žertovně podbarvené zároveň taneční výjevy. Taneční 
skupina z Čížové tady už kupříkladu má své „inventární číslo“. Její 
zvláštností je, že 99 % dámské obsazení „demokraticky“ rozvolňuje 
jeden pán tvorstva.
Ani letos čížovští v Buzicích nechyběli a vyrukovali hned se čtyřmi kousky 
– šenkýřečka, poupata, námořnická a konečně neodmyslitelný kankán. 
Za skvělé představení vyinkasovali oprávněný aplaus a zanechali po 
sobě veselou atmosféru.
No a konečně došlo na zlatý hřeb programu – tombolu. Tentokrát čekalo 
na své šťastné výherce šedesát věcných cen. Každý cyklista obdržel při 
průjezdu cílovým koridorem lístek do tomboly zdarma. Jako obyčejně 
sestávala tombola z ryze cyklistických cen – šátků, držáků na cyklolahve, 

cyklolahví samotných, cyklistických brašen, sportovních ponožek, 
cyklistických dresů, kraťasů aj. Z řady vyčnívaly jen uzené makrely 
a plechovkové pivo.
Hlavní cenu věnoval do buzické tomboly provozovatel Cyklosportu 
v Písku Luboš Blovský. Nádhernou značkovou přilbu na kolo nakonec 
vyhrál Jiří Fencl z Uzeniček.
Ceny do tomboly dále věnovali a zaslouží srdečné poděkování: 
„Bikefactory“ Strakonice, M2 Sport Miloš Bečvář Strakonice, ACE Sport 
Písek, Karel Švec – velkoobchod a maloobchod s koly a cyklomateriálem 
Písek, SPORT ARSENAL – Lysá nad Labem, R a B Mědílek Žacléř, Pavel 
Karban – Cyklosport a servis kol Blatná.
Za finanční dotaci a záštitu pro 12. Ročník „Odemykání cyklistických 
studánek“ v Buzicích pořadatelé děkují Jihočeskému kraji a nadaci 
„Jihočeské cyklostezky“.
Cyklisté jsou bezesporu gentlemani sportu. Taková setkání, jaká probíhají 
třikrát v roce „U Čiláka“ v Buzicích, přispívají k utužování dobrých vztahů 
mezi příslušníky tohoto neustále se zvětšujícího nárůdka. A proto je 
nesmírně důležité, aby nad nimi nikdy slunce nezapadlo. Pokud se 
pokořování kilometrů na pedálech sklíží s družbou, nastává stav přímo 
ideální. Něco jako v té pověsti o Svatoplukovi a jeho synech.

Ocelové nervy, železné svaly, odvážné 
srdce – všech těchto předností se dostává 
ve vrchovaté míře profesionálnímu 
cyklokaskadérovi Tomáši Eiblovi z Děčína. 
Na jarním cyklistickém rojení v Buzicích 
u Blatné to svou perfektní exhibicí 
názorně dokázal
Na svém věrném trialovém kole se cítí nejlépe a je v jeho sedle pánem 
každé situace. Pro něho není nejkrásnější pohled na svět z koňského sedla, 
nýbrž z posedu nad řídítky neživého prostředníka na cyklokaskadérství. 
Jmenuje se Tomáš Eibl (33 let), žije v Děčíně a s trialem dokáže hotové 
zázraky. V Buzicích u Blatné na cykloturistické akci „Odemykání 
cyklistických studánek“ měl svou premiéru na ploše strakonického 
okresu. Během půlhodinové show na dvoře hospůdky „U Čiláka“ si 
kaskadérskými kreacemi získal kompletně veškeré publikum. Přispěl 
k tomu jistě i fakt, že sám celou exhibici zajímavě komentoval a do 
trialového představení zapojil živě i své diváky. Vše zpečetil dlouhou 
autogramiádou, kdy se fanouškům zvěčňoval na podpisové karty.
Kdo je ale Tomáš Eibl a jak ke svým sportovním mistrovským ostruhám 
přišel?

Trialový slabikář
Kolo mu prý fascinovalo už odmala. „Ve dvanácti letech jsem si se svým 
kamarádem poprvé ‚čuchl‘ ke sjezdům a začali jsme vymýšlet techniku 
skoků,“ usmívá se vytáhlý sympaťák. V rodném Děčíně fungoval v té 
době trialový klub. Patřila mu i hala, kde mladí nadšenci trénovali. 
„Tam jsem začal ve čtrnácti potom pravidelně chodit,“ vzpomíná na své 
začátky Tomáš Eibl.
Zkušený profík z Děčína se rozhodl podnikat veřejné exhibice na svém 
trialu v sedmnácti letech. Objížděl a objíždí nejen „Čechy, Moravu 
a Slezsko“, ale tleskali mu také například v Rakousku.
„Trial je extrémní disciplína. Bohužel mládež ji už dnes tolik neuznává, 
ale ve své době vyprodávala celé haly,“ konstatuje fakta posléze zdatný 
cyklokaskadér Tomáš.
Aby jeho exhibice nebyly jen obyčejným představením něčeho 
a někoho, musí existovat podle jeho soudu živá komunikace s divákem. 
A to Tomáš zvládá od A do Z perfektně: „Tady v Buzicích vládla ta pravá 
rodinná atmosféra. Cítil jsem se tu moc dobře a rád na podzim přijedu 
zas,“ slibuje Tomáš.

Na závodním poli až za velkou čínskou zdí
Tomáš Eibl z Děčína není jen fantastický cyklokaskadér. Jeho talent 
a píle ho katapultovaly mezi závodnickou elitu. Jako jediný Čech ve své 
kategorii reprezentoval rodnou zemi na Mistrovství světa v Číně roku 
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2018 s bezvadným výsled-
kem okolo 30. místa. A tou 
kategorií byla ta nejvyšší 
ELITE MTB. V ní následně 
pokračoval také roku 2019, 
to už na čínské půdě starto-
vali Češi dva. A i tady Tomáš 
zajel závod snů.
Na svém kontě má Tomáš 
řadu dalších senzačních 
úspěchů – stříbro a bronz 
na Mistrovství ČR, zlatá 
plaketa v Českém poháru, 
9. místo na Mistrovství 
Evropy. „V mezidobí 2018 
až 2019 jsem startoval na 
Světovém poháru. Vždycky 
jsem dal do závodu všech-
no, a hlavně jsem tedy 
nezklamal sám sebe,“ pro-
náší skromně sportovec 
s velkým „S“.
Tomáš Eibl působí v sou-
časnosti na třech pozicích: 
„Učím na střední škole, pracuji v regionálním rádiu a potom je tady moje 
účinkování na trialu. Často je složité všechno skloubit dohromady, někdy 
nemám ani den volný, ale neměnil bych ani za nic,“ zasní se na chvíli 
správný chlap, jakých by mohlo být víc.
Ze všeho na světě se ovšem platí nějaká ta daň. Někdy větší, někdy 
menší. I Tomáš nějakou tu desátku musel obětovat. „Sport se negativně 
podepsal na mých kolenou – tři roky se vzpamatovávaly z toho, jak 
dostávaly při závodech a kaskadérských kouscích zabrat! Jinak se ale 
naštěstí nestalo nic zásadního, jen prosté slabší úrazy. Snad jen jednou 
– to jsem si při závodu rozbil hlavu o betonovou skruž,“ dotvrzuje Tomáš 
pravdu, že každý člověk má svého anděla strážného. 
Své největší sny si prý už nějakým způsobem splnil: „Mé aktuální přání 
je, abych mohl u trialu a celkově u všech cyklistických disciplín vydržet 
co nejdéle a sportovat bez bolesti,“ nezapře v sobě úspěšný mladý muž 
čistou duši.
Na přetřes se dostává i téma o trémě: „Toho se člověk asi nikdy nezbaví. 
Kdo říká, že nemá trému, tak o tom jen nemluví nahlas. Samozřejmě 
před každým závodem je člověk nesvůj a je to způsobeno psychickou 
aktivací podat co nejlepší výkony,“ křísí vlastní zkušenosti Tomáš Eibl.
Dříve trénoval Tomáš hodně sám. Teď to vidí takhle: „Není to ale moc 
dobré. Jezdec se nemůže následně vyhecovat do těžších skoků, a navíc 
po x letech individuálních tréninků už jsem i rád, když si při udržování 
kondice můžu prostě s někým jen pokecat,“ směje se stoprocentní 
pohodář.
Fyzická průprava Tomáše Eibla se neskládá jen z jízdy na kole. „Musím 
do ní zahrnout posilovnu a kompenzační cvičení. Počet hodin? Troufám 
si tvrdit, že i deset hodin týdně, a to beru samozřejmě pouze čistý čas 
dané sportovní aktivity.“
Život, jaký žije Tomáš Eibl z Děčína se může jevit jako krásná pohádka. 
Proč ne. Jenže v pozadí je tvrdá práce, odříkání a houževnatost. Nic na 
tomto světě není zadarmo a jen ten, kdo tuhle zásadu přijme, může 
patřit mezi vyvolené. Tomáš mezi ty vyvolené rozhodně patří.

Poslankyně Evropského parlamentu 
na návštěvě Buzic
Kancelář Obecního úřadu v Buzicích u Blatné hostila za dobu existence 
samostatnosti obce od roku 1993 nejvýše postavenou politickou 
osobnost. Byla jí poslankyně Evropského parlamentu Radka Maxová. 
Osobně ji přivítala nová starostka Buzic Gabriela Málková. Bohužel v té 
době řádila v katastru obce ošklivá chřipková vlna, a tak účast veřejnosti 
na besedě se zákonodárkyní v Bruselu byla jen cca třetinová. I tak ale 
dvouhodinovka s Radkou Maxovou nabídla nejen zajímavé informace 
z oblasti politiky, nýbrž i odlehčenou diskusi s občany a po celou dobu 
zde panovala dobrá nálada a příjemná atmosféra.

Sympatická europolitička 
coby odbornice ve sféře so-
ciálních struktur se vyjádřila 
mimo jiné k ožehavému pro-
blému násilí a špatné péče 
o děti v některých českých 
rodinách. Plně se postavila 
také za práva osob stejného 
pohlaví, žijících v registrova-
ném partnerství. Aby beseda 
doznala i veselejších témat, 
stočila se řeč na rozvoj cyklo-
turistiky při užívání elektrokol. 
Tento módní „boom“ paní eu-
roposlankyně označila za hud-
bu současnosti i budoucnosti, 
nicméně samu sebe označila 
za klasickou cyklistku, pře-
máhající strastiplné kilometry 
vlastní silou. Nevynechala ani 
aktuální přehled cyklostezek 
a rozvoji jejich budování na 
evropské půdě.
Paní starostka Buzic Gabriela Málková podala ucelený přehled aktivit 
v obci i stručný obraz radostí a trochu strastí.
Před svým odjezdem Radka Maxová všechny zúčastněné obdarovala 
hezkými pozornostmi a slíbila, že ráda do Buzic určitě zavítá znovu. 
V její osobě poznali všichni přítomní moderní, soucitnou političku bez 
předsudků. Zanechala v nich jen ty nejlepší dojmy a určitě dvou hodin, 
strávených na úřední půdě, nelitovali.
Radka Maxová pracuje v Evropském parlamentu od roku 2019. Předtím 
v mezidobí 2013–2019 působila na pozici poslankyně Poslanecké 
sněmovny PČR. 2012–2013 místopředsedkyně hnutí ANO 2011, 2014–
2019 zastupitelkou města Tábor a v letech 2016–2019 zastupitelkou 
Jihočeského kraje.

Vladimír Šavrda

Starostka Buzic Gabriela Málková (vlevo) 
s Radkou Maxovou

Válka nervů nad 
šachovnicemi 
v Čečelovicích. 
Pod hvězdné partie 
vetkl zlatý autogram 

podruhé za sebou 
Martin Kubů z Buzic

Zatímco jinde bývá tradičně zasvěceno Velikonoční pondělí šlupání 
pomlázkou, v obci Čečelovice mají navíc jednu raritu. A tou je turnaj 
v královské hře šachy, kterému poskytuje azyl sál zdejšího obecního 
hostince. Letos „velelo“ bílým a černým armádám na šachovnicích 
šestnáct borců. Jako obyčejně své „šedé buňky mozkové“ vyšťavili až 
do poslední kapky, takže nejednomu z nich se po sérii dokonalých partií 
motala hlava jako by místo tažení figurkami „křtil víno“.

Stěhovavé šachy
Historie šachových turnajů se ale původně začala psát někde jinde. 
I když nedaleko odtud – v Záboří. „Klání získalo název ‚O zábořskou věž‘ 
a probíhalo vždy před vánočními svátky. Premiéru mělo, tuším, roku 
1991,“ uvádí pamětník Josef Vydra (72 let), který zatím nechyběl ani na 
jednom z turnajů v Záboří a v Čečelovicích. A co víc, pro tenhle krásný, 
vznešený a poměrně bezpečný sport vychoval i svého vnuka Vítka: 
„No a ten už si dnes vede lépe než já. Trénujeme spolu jednou týdně 
a vážně mám v jeho osobě rovnocenného soupeře!“, pronáší uznale na 
adresu šikovného následovatele jedna z hlavních stálic regionálního 
šachu.
Rád vzpomíná na zahájení „Zábořské věže“, kdy se neočekávaně na sále 

Čečelovice
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tamní hospůdky tísnili příslušníci dvou složek: „To bylo totiž tak – my 
jsme coby šachisti měli sice na daný termín sál zamluvený, ale místním 
myslivcům se podařilo střelit divočáka a nahrnuli se oslavovat tuto udá-
lost k nám. Takže naše šachová premiéra probíhala v hodně našlapa-
ném a hodně hlučném prostředí, kde se soustředit mohla maximálně 
mramorová busta,“ směje se tomu už dnes Josef Vydra. První ročník 
„Zábořské věže“ byl pozoruhodný mimo jiné i v tom, že se tady sešli 
nositelé stejného příjmení: „Dokonce hned tři bráchové z Bratronic,“ 
dává k lepšímu pamětník Josef Vydra, který by hned „z fleku“ mohl psát 
kroniku z domácího dění na šachovnicích.
„Zábořská věž“ měla dokonce vlastního maskota. A stále ho má, i když 
už se turnaje dvanáct let hrají v Čečelovicích. „Jde o zmenšený model 
rozhledny na kraji obce, který vytvořil pan František Bašta ze Záboří,“ 
referuje Josef Vydra. „Jsou na něm vyryta jména vítězů a je dodnes 
uložen v zábořské hospůdce k volnému nahlédnutí. Je to přece kus našich 
dějin,“ neskrývá hrdost patriota Josef Vydra.
K zajímavostem okolo „Zábořské věže“ patří i fakt, že první tři ročníky 
vyhrál nynější ředitel Základní školy v Záboří.
K šachovnicím pravidelně usedalo v rámci turnajů cca dvanáct „polních 
maršálků“, někdy více, někdy zase méně. „Dojížděla sem a stále dojíždí 
řada talentovaných jedinců i z jiných koutů regionu,“ upozorňuje 
nestor velikonočních partií. Je třeba zmínit Luboše Severína ze Skaličan 
u Blatné, který si tady vybudoval velmi vysoké renomé. Nejen jako 
výborný šachista, ale také jako obětavý spolupořadatel turnajů. Nicméně 
stěžejním udržovatelem velikonoční tradice v Čečelovicích je teď zdejší 
nadšenec Václav Kalbáč. Bez jeho zápalu a kontaktů se sponzory by 
možná nástupkyně „Zábořské věže“ vzala už za své.

Mladé naděje
Potěšitelné je, že v Čečelovicích při široko daleko věhlasných 
velikonočních turnajích v šachu vyrůstají nové naděje. Existuje tedy 
reálný předpoklad, že bude kdo mít nést zapálenou pochodeň hry králů 
napříč generacemi dál.
Ke slibně se vyvíjejícím talentům patří i letošní nejmladší hráč 
čečelovického šachu – teprve devítiletý Stanislav Matoušek z Doubravice. 
Dokázal, že má dobrou školu a zatápěl logicky propracovanými tahy 
o mnoho let starším soupeřům. „Šachu se věnuji rok. Nejdříve jsme 
hráli s mamkou a tátou. Pak mně začal trénovat tatínkův kamarád 
ze zaměstnání a trénuje mě dodnes.“ A tak se stalo, že rodiče už jsou 
dnes pro devítiletého Standu příliš slabí soupeři. „No, už mě to s nimi 
zkrátka neba,“ směje se sympatický klučina, před kterým se rýsuje 
slibná sportovní budoucnost. Jak se na jeho věk patří, rád si přisedne 
i k „Člověče, nezlob se“ nebo dětským karetním veselicím. Nicméně 
alfou a omegou pro něho jsou už teď šachy.

Dvakrát přijel, dvakrát zvítězil
Stejně jako loni opanoval čečelovický velikonoční turnaj v šachu 
přespolní borec – Martin Kubů z Buzic. Ale nic není zadarmo. „Byla to 
fakt dřina. Možná bych radši skládal fůru uhlí nebo šel se sekerou do 
lesa,“ poznamenává potem zborcený, ale neskutečně šťastný šampión, 
který tuhle záležitost bere vskutku vážně. Odměnou za psychicky 
vyčerpávající výkon mu vedle zlaté medaile byl po právu dárkový balík.
Pomyslná stříbrná šachovnice se stala majetkem Milana Kováře ze 
Strakonic – jinak ale rodáka z této oblasti. Na třetí příčce výsledkového 
žebříčku tentokrát stanul Luboš Severín ze Skaličan.

S prázdnou neodešel z turnaje ale vůbec nikdo. Závěrem si účastníci 
pěkného velikonočního odpoledne udělali společnou fotografii a jako 
správní sportovci si stiskli ještě jednou ruce.
Srdečné poděkování náleží všem sponzorům turnaje. Předně pak obci 
Čečelovice a nájemci hospody panu Miloši Hruškovi a jeho partnerce.
Jak vidno, lidé k sobě stále dokáží najít cestu. Šachy pak představují 
jednu z nejspanilejších a nejvznešenějších způsobů komunikace mezi 
nimi. Ne nadarmo se nazývá královskou hrou!

Vladimír Šavrda

Oslavy MDŽ
Mezinárodní den žen je svátek 
připadající každoročně na 8. března. 
Obec Doubravice připravila pro 
své ženy a dívky program na sále 
místního pohostinství k oslavám 

MDŽ. Místní muži celé pozdní 
odpoledne pečovali o své drahé 

polovičky. Na ženy čekalo pohoštění 
a nechyběl ani bohatý kulturní program. 

Nejprve vystoupily děti z místní mateřské školy, které si nachystaly 
krásné básničky, písničky a scénky. Dalším zpestřením oslav bylo 
vystoupení stepařské skupiny Rozálie ze Strakonic. Starosta obce 
pronesl pár milých slov a všechny ženy obdaroval květinou.

Doubravice

Velikonoce
Velikonoční svátky na českých vesnicích jsou spojeny s dávnými 
tradicemi a zvyklostmi, které si udržuje a rozvíjí i obec Doubravice. 
Na Zelený čtvrtek se v poledne sešly místní děti, aby rachtáním 
nahradily zvony, které dle tradice odletěly do Říma. Zvuk rachtaček 
má také symbolicky vyhánět Jidáše, který zradil Ježíše a dle lidové 
tradice má hluk odehnat z vesnic zlé síly. Doubravské děti chodily 
s rachtačkami a klapačkami od Zeleného čtvrtka do Bílé soboty 
celou vsí a u křížku se pomodlily. V sobotu dopoledne si naposledy 
ves prošly a u každého domu zastavily a vykoledovaly si zaslouženou 
odměnu. Sešlo se přibližně dvacet dětí všech věkových skupin. 
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Pálení čarodějnic a stavění máje
Stavění máje je svátkem jara, symbolem lásky, mládí, plodnosti, ale 
máj je také ochráncem obce. Doubravští muži se sešli v pátek 28. 4. 
a vydali se pro smrk do obecního lesa. Na prostranství za místním 
pohostinstvím máj oklestili, zbavili kůry a připravili ji na pozdější 
zdobení a stavění. V neděli ráno se sešla doubravská děvčata, 
připravila věnec a ozdobila vršek máje pentlemi a krepáky. Věnec 
symbolizuje panenství dívek ve vsi, proto se máj přes noc hlídá 
před chlapci z okolních vsí.
Na stavění máje se sešla velká část obce včetně značného počtu 
dětí a všichni přihlíželi, zda se pomocí ženkrutů vše podaří. Kolem 
18. hodiny již máj stála a mohly začít oslavy.
V noci z 30. dubna na 1. května se na českých vesnicích udržuje 
i pohanský zvyk spojený s magickými silami a se zapalováním ohňů, 
tzv. pálení čarodějnic. Zapálením hranice s čarodějnicí odháníme 
vše zlé a chráníme obec před nadpřirozenými silami. Doubravští 
mládenci připravili hranici na kraji obce a za přítomnosti místních 
dětí nechali shořet ručně vyrobenou čarodějnici. Děti si při této 
příležitosti opekly špekáčky.
Doubravským mužům se podařilo máj uhlídat a všichni se nad 
ránem, po náročné noční směně, vrátili v pořádku domů.

Jiří Smetana

Oslava MDŽ
Druhou březnovou sobotu se u nás 
slavil Mezinárodní den žen.  Tentokrát 
si pro nás připravili muži pohádku 
„O Popelce“ pojatou trochu jinak. 

Vtipná parodie pohádky pobavila 
všechny přítomné. A aby toho nebylo 

málo, vyhlásili pánové soutěž. Dámské 
osazenstvo muselo vyplnit kvíz a ženy 

s nejvyšším počtem bodů postoupily do finále, kde předvedly, jak 
jsou zdatné ve věšení prádla. Pro finalistky byly přichystané hodnotné 
ceny a výherkyně se stala hrdou majitelkou poháru „Žena roku 2023“. 
Na závěr jako každý rok dostaly dámy květinu, pomeranč a polibek. 
Přichystané bylo výborné občerstvení, které servírovali naši muži 
a chlapci. Odpoledne jsme si my ženy moc užily a už teď se těšíme na to, 
jaký program si pro nás pánové připraví za rok. 😊

Hana Gregorová, knihovnice

Hajany

Jarní brigáda
Jarní brigáda byla naplánována na 15. dubna 2023 od 9:00 hod. I když 
předpověď počasí slibovala celodenní déšť, tak nás to neodradilo 
a brigádu jsme zorganizovali. Nakonec se nám to vyplatilo, protože 
předpověď se nenaplnila a mohli jsme splnit všechny naplánované 
akce. Hlavním bodem byla úprava terénu po realizaci výstavby 2. etapy 
návsi a vytvoření nového záhonu růží u autobusové zastávky. U kapličky 
svaté Anny bylo postaveno lešení, aby mohlo dojít k opravě poničené 
omítky nad vstupem do kaple. Nápis na kapli obnovil pan Petr Štěpán, 
tímto bychom mu chtěli poděkovat. Jako každoročně se zametla hlavní 
komunikace. Přesazení javorů u kapličky a nové vysazení lip jsme 
přesunuli mimo vegetační období na podzimní brigádu. Současně 
s brigádou byly před hasičárnu přistaveny kontejnery na nebezpečný 
a velkoobjemový odpad pro místní občany. Pro brigádníky byl připravený 
velmi chutný oběd v místní hospodě. Chtěli bychom poděkovat všem 
občanům, kteří se podílejí na zkrášlování obce.

Tomáš Blovský, místostarosta obce

Čarodějnice
Dne 30. dubna se v naší obci konala tradiční oslava „čarodějnic“. V pod-
večer vše začalo stavěním májky, kterou s týdenním předstihem zajistili 
místní hasiči a letos vybrali přes 20 m vysokou a opravdu krásnou. Po 
19. hodině se vyrazilo na lampionový průvod vsí, který si užili především 

naši nejmenší. Nako-
nec se podpálila vat-
ra s čarodějnicí. Kdo 
chtěl, mohl si opéct 
buřty a pak už se 
slavilo až do brzkých 
ranních hodin. Mlá-
dež vzorně celou noc 
hlídala, a tak májka 
letošní Filipojakub-
skou noc přežila bez 
úhony.

Hana Gregorová, 
knihovnice
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HAJANSKÁ POUŤ 2023 
ProgramProgram

29 .7 .2023   -  F O T B A L O V Ý  T U R N A J   

P O  C E L Ý  V Í K E N D  P O UŤO V É  A T R A K C E  P R O  DĚT I

-  T A N EČN Í  Z Á B A V A

  -  ŘE M E S L N Ý  J A R M A R K  
30 .7 .2023   -  M Š E  S V A T Á

 -  H U D B A  P A N A  K O U B K A  

Hornosín

Uskutečněné akce 
v naší obci
Velikonoční tvořivá dílna
V předvelikonočním čase jsme usku-

tečnili v místní hospůdce tvořivou díl-
nu s dětmi. Děti i dospělí si zde mohli 

vyzkoušet malování kraslic voskovými bar-
vami. Mohu říci, že malování touto technikou 

se dětem velmi dařilo a podle jejich nadšení a zápalu bylo vidět, že je 
tato činnost bavila. Výsledkem byly krásné a barevné kraslice, které 
si děti radostně odnášely do 
svých domovů. Také si bylo 
možné vyrobit velikonoční 
věneček anebo přírodní 
aranžmá s mechem, větvičkami 
a fialkami. Samozřejmě 
nesměly chybět usušené 
skořápky vajec, které dodaly 
dekoracím patřičný velikonoční 
nádech.

Dobrovolná brigáda
V dubnu byly v naší obci svolány starostou obce dvě brigády. První se 
uskutečnila pod názvem „Příprava čarodějnic“ a spočívala v prořezání 
meze okolo příjezdové cesty do obce, prostoru pod přístřeškem 
a následným úklidem větví na hromadu, jenž měla tvořit vatru k pálení 
čarodějnic.
Následující brigáda byla pojmenována „Drenáž u kapličky“ a spočívala 
v okopání kapličky, instalací drenážní trubky a následné posypání 
povrchu štěrkem. Brigád se účastnili jak dospělí, tak i děti které přiložily 
ruku k dílu. Všem, kteří se účastnili děkujeme za to, že pomáhali, 
a věnovali svůj volný čas potřebným pracím, které by se v malém počtu 
lidí s těží dokončili. Poděkování patří také Petře Motejzíkové, která 
přichystala občerstvení pro pracující brigádníky a také Jiřímu Vonáškovi, 
jenž se postaral o to, aby dospělí dodrželi pitný režim v podobě pivního 
moku. Na obě brigády bylo příznivé počasí, což napomohlo tomu, že se 
v daných dnech zvládlo udělat vše, co bylo původně v plánu.

Nová fasáda kapličky
Obecní kaple Sv. Floriána dostala nový nádech, jelikož zdivo, které vlhlo 
od země, opadávalo a vznášelo tak nehezký pohled na budovu. Naštěstí 
se firmě, jenž měla opravit omítku zdiva místní kaple, podařilo práce 
dokončit v řádném termínu, a to do pouti. Jsme rádi, že se vše zdařilo, 
jelikož se zdálo, že se tato oprava nepodaří dokončit včas vzhledem ke 
špatnému počasí, které se zdálo být nekonečné.

Čarodějnice v Hornosíně
O posledním dubnovém víkendu připravila Petra Motejzíková již třetím 
rokem „Čarodějnickou stezku čarodějnice Elvíry“, kterou si mohli všichni 
v neděli a pondělí projít. Stezka byla připravena pro širokou veřejnost, 
a to nejen pro občany naší obce. Mapa stanovišť stezky byla volně 

dostupná pod pergolou u místního kulturního domu. Petře bych chtěla 
poděkovat za všechny za skvěle připravenou akční zábavu pro rodiče 
s dětmi.
Pálení čarodějnic proběhlo na louce za kulturním domem, kde se občané 
sešli pod venkovním přístřeškem. Bylo zde připraveno občerstvení 
v podobě pečené kýty a samozřejmě nechybělo ani něco k pití. 
O pohoštění se postarali místní dobrovolní hasiči v čele s Vlastimilem 
Ježekem, který je velitelem sboru. Večer proběhl skvěle. Počasí nám 
vyšlo, naštěstí nepršelo, a tak mohli občané venku přihlížet na hořící 
vatru. Ti jimž byla zima, se šli ohřát do místní hospůdky, kde pak hráli 
naši místní hudebníci Venca s Tomášem na své nástroje, a ostatní 
přísedící je doprovázeli zpěvem.

Fotografie: Václav Machovec   

Plány obecního zastupitelstva
V budoucnu by se na pozemku za pergolou mělo postavit a vybudovat 
několik herních prvků pro děti.
Do začátku června budeme žádat o dotaci, jenž se bude týkat úprav 
pozemku před obecním úřadem a byla by využita i na úpravu přední 
části hasičské zbrojnice. Také bude zakoupena nástěnná markýza, která 
umožní zastínění tohoto prostoru a ochrání ho před deštěm.
Na návsi, kde jsou umístěny kontejnery na tříděný odpad za autobusovou 
zastávkou, započala úprava povrchu pod kontejnery formou prodloužení 
využívané plochy. V plánu je ohrazení kontejnerů dřevem, aby nepůsobily 
nevzhledným dojmem a případně se z nich odpad nedostal na veřejné 
prostranství. Důvodem je také to, že špatně zajištěné kontejnery se při 
silném větru nacházeli v přilehlém okolí.

Plánované akce
10. 6. Hasičská okrsková soutěž
28.–30.7. Stanový tábor za kulturním domem
26. 8. Rozloučení s létem

Jana Čtveráková Bendová
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Léčba krokodýla
U hasičské nádrže v Chlumu zvané 
Sázka, drží několik let stráž krokodýl. 
V letošním roce místní muži zjistili, 
že krokodýl po létech služby onemoc-
něl, a tak zařídili jeho převoz do místní 

truhlářské ozdravovny, kde mu poskytli 
náležitou léčbu. Nyní krokodýl opět hlídá 

u Sázky.
Chlum

Výlov Sázky
Sázka se letos lovila 25. března. Vylovené ryby, které v Sázce přežily 
zimu se odvezly zpět do chlumského rybníku. Část ryb si odnesli místní 
účastníci hasičského plesu, na kterém v tombole získali nárok na kapra. 
Smutné na výlovu Sázky bylo jen to, že se práce s rybami zúčastnilo 
nevelké množství místních obyvatel.

Úklid Indiánské osady
Indiánská osada je místem u chlumského rybníku, na kterém se pořádají 
oslavy a setkání různého druhu, jako je letní indiánská slavnost pro 
děti, svatby občanů, posezení při různých výročích. Okolí osady bylo 
třeba uklidit od nárůstů přerostlých dřevin a jiných nečistot. Práce se 
ujali místní obyvatelé, muži, ženy i děti a tato skupinka dobrovolníků 
indiánskou osadu uklidila.

Rachtání a Velikonoce
Ve čtvrtek a pátek chlumské děti nahradily zvony, které v tyto dny prý 
odlétly do Říma. Děti chodily po obci rachtat. Malé děti s rachtačkou 
a doprovodem rodičů, starší děti s rachtačkami všeho druhu. 
V sobotu se děti sešly u kapličky s košíčky a rachtačkami a vydaly se obcí 
na velikonoční koledu. Do košíčků od místních dostávaly vajíčka, syrová 
i barvená, vajíčka čokoládová i jiné čokoládové dobroty. Po projití obcí 
měly děti své košíčky plné. 

Májka a čarodějnice
Děti s lampionky se vy-
daly na cestu obcí a svůj 
pochod ukončily na návsi 
v místech, kde pánové 
započali se stavbou le-
tošní májky. Krásně zdo-
benou vysokou májku se 
podařilo postavit a po 
jejím vztyčení se všichni 
přítomní odebrali na in-
diánský plácek, kde byla 
upálena čarodějnice.

Miluše Kordulová

Naši jubilanti
V měsíci dubnu a květnu oslavili své 
životní jubileum
Kvasník František, Kozáková Eva, 
Miklas Jan a Sloupová Květa

Zastupitelstvo obce přeje výše uvede-
ným jubilantům všechno nejlepší, pevné 

zdraví a pohodu.
Miloš Kadlec, starosta

Velikonoce v Chobotě
Našim malým kolední-
kům letos počasí docela 
přálo a začali rachtat na 
Zelený čtvrtek a poctivě 
jak v pátek, tak v sobo-
tu obcházeli naši malou 
vesničku s rachtačka-
mi. V sobotu chodili po 
pomlázce a radost jim 
udělalo spoustu vykole-
dovaných dobrot a vajíček.

Opravy a brigády
Jelikož nám počasí letos moc nepřálo, začali jsme s pracemi až později. 
Ale máme opravený kontejner na směsný odpad, tak doufáme, že budou 
lidé zodpovědní a budou poctivě třídit!

Chobot
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Poslední sobotu v dubnu byla svolána hasičská brigáda a uklízel se náš 
sportovní areál. Tímto všem zúčastněným děkujeme za odvedený kus 
práce.
V neděli přišlo spoustu pomocníků postavit májku. Každý si pak upekl 
buřta a čekalo se, až se zapálí vatra a čarodějnice na vrcholu vzplane. 
Děkujeme našim vytrvalým hlídačům, že uhlídali májku až do svítání.

Naši hasiči
V sobotu 6. května si po zimním odpočinku pojedou naši hasiči změřit 
své síly do Hvožďan, kde se koná soutěž O pohár velitele 10. okrsku 
Hvožďan. Následující sobotu 13. května se koná okrsek v Drahenickém 
Málkově.
Tím se přesouvám k naší tradiční soutěži O pohár starosty obce. Naše 
soutěž se bude konat jako každoročně ve středu 5. července. Všichni 
jste srdečně zváni, přijďte si zasoutěžit a pobavit se s námi, doufejme že 
při hezkém počasí!

Text a fotografie: Tereza Kadlecová

Střípky z Kadova, 
Pole, Lnářského 
Málkova, Vrbna 
a Mračova

„Kritika je lehká – dílo těžké.“
Leopardi Giacomo 

Vážení a mílí, buďme hodně zdrávi, žijme s láskou, v lásce a pro lásku 
a chovejme se k sobě hezky, nejen v této krásné jarní době…
Sledujte naše webové stránky www.kadov.net, budeme Vás informovat. 

O čem víme, co se chystá a že se děje? 

Sobota   24. 6. – Grilovačka v Poli
Sobota   15. 7. – Rybářské závody v Poli
Sobota   22. 7. – Rybářské závody ve Lnářském Málkově
Sobota   22. 7. – Koncert duchovní hudby v kostele sv. Václava v Kadově 
spojený s pietní akcí k 80. výročí Msgre. Jana Pavla Hilleho, který na 
kadovsku působil jako kněz, historik i fotograf (mše, návštěva jeho 
pracovny na faře v Kadově a výstava, jím pořízených, dobových fotografií)
Sobota   26. 8. – Pečení bramboráků v Poli
Pátek–sobota 25.– 27. 8 – Trabant sraz v táboře ve Vrbně

Vladimíra Tomanová

Vzpomínka na „Velikonoční pinčes“ z neděle 
9. 4. 2023, konaný v bývalé škole v Kadově 

Ahoj, tak se nás zúčastnilo 15, myslím, že jsme si to všichni užili. Pomohla 
mi dcerka, která si letos prvně i zahrála a její kamarádka Eliška – ta mi 
hlavně pomohla s občerstvením a s předáváním cen, díky jim oběma.  

Kadov

Všichni se dobře bavili a myslím, že i pochutnali. A k výsledkům – zvítězil 
Bohouš Kůta z Čečelovic, na druhém místě se umístil Michal Kolář 
z Třebomyslic a na třetí místo si vybojoval Karel Němeček ze Strakonic. 
Děkuji všem za příjemný a přátelský zážitek ze sportovní velikonoční 
neděle z Kadova, obci za půjčení místní tělocvičny a za příspěvek cen do 
tohoto klání ve stolním tenisu, sportu zdar a pinčesu zvlášť, díky Pavel 
Toman, ředitel turnaje, to byl vtip. 😀

Text: Pavel Toman, fotografie: Hana Tomanová
Velké díky i Tobě, řediteli, Pavle Tomane.

Dětský maškarní bál v Kadově 

Malá fotoreportáž z dětského maškarního bálu, který se konal 
11. 3. 2023 v tělocvičně bývalé školy s v Kadově. Odpoledne plné soutěží, 
dovádění a odměn si všichni náramně užili...
Děkujeme všem sponzorům a úplně všem, kteří svojí prací a časem 
přispěli ke zdárnému zvládnutí této léta úspěšné akce.

Vladimíra Tomanová

Pinčesový tým, foto E.D.

Bylo i malování na obličej, 
foto Frederika Nuslová
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MDŽ a další akcičky Poli
Již druhým rokem, tentokrát 11. 3., pohostili naši dobrovolní hasiči 
v Poli, v rámci oslavy MDŽ, polské ženy. Večerní menu připravila s muži 
paní Jitka Slavíčková, uvařila kachní polévku a chlapi upekli kachny 
v lodně. Každá oslavenkyně obdržela růžičku a Toffife.

8. 4. Velikonoční zdobení vajíček 
se zúčastnili všechny věkové 
kategorie. 
Večerní posezení 8. 4. s šunkofleky 
od Jarušky a kytarou.
16. 4. jsme den začali brigádou na 
dřevo. Sešlo se hodně členů SDH 
tak práce rychle utíkala.
30. 4. vzlétla od kapličky v Poli 
Čarodějnice. Letos se sešlo 
rekordních 35 děti. Novinkou byl 
svoz starších občanů k hranici „na 

vrška“. Akce začala v 19 hod. Ve 21 hod se dětičky vydaly s baterkami 
na bojovkou, kterou pro ně vymyslela Kačka Vonášková. Moc si to užily 
a na konci dostaly sladkou odměnu. Dále pro ně byl připraven program 
formou her a soutěží. Nechybělo, maso s bramborem a zelím a Soňa 
s Rosťou dohlíželi na pitný režim.

Markéta Čadová

MDŽ v Poli, fotografie Markéta Čadová

Památník osvobození v Poli
Ve středu 3. května 2023 v odpoledních hodinách opět zavítal Veterán 
Klub Mělník k našemu „Památníku osvobození“ do Pole „na vrška“, aby 
vzdal hold americkým vojákům, podílejících se v roce 1945 na osvobození 
našich obcí. Tento památník je, dle dostupných zdrojů, nejstarším 
dochovaným památníkem v regionu. Po příjezdu kolony historických 
vozidel, jejich pečlivém zaparkování a „zakempování“ posádek proběhlo 
slavnostní zavěšení věnce na památník členem Veterán Klubu Mělník, 
panem Bohoušem Sudou a starostkou obce Vladimírou Tomanovou, 
a společné uctění památky amerických vojáků. Pietní akce se zúčastnily 
2 desítky místních občanů s dětmi, které se i svezli historickými vozidly. 
Občané Pole děkují.

Vladimíra Tomanová

Den otevřených dveří 
v táboře ve Vrbně
V sobotu 22. dubna 2023 proběhl ve Vrbně v táboře den otevřených 
dveří, aby občané i návštěvníci měli možnost shlédnout a posoudit, 
jak se táboru daří a co vše se opravilo a vylepšilo. Pro příchozí byl 

Uctění památky 3. 5. 2023, fotografie Lukáš Lepič

připraven malý dárek, v podobě perníkové chatičky a táborového 
nápojového poháru a drobné občerstvení. V krásném slunečné dni si 69 
zúčastněných prošlo celý areál v průběhu 3 komentovaných prohlídek 
a seznámilo se s výročními zprávami Tábora Vrbno z. ú. za uplynulých 
5 let svého fungování.

Vladimíra Tomanová

Dění v Kocelovicích
Po covidové odmlce jsme se zase po-
malu mohli začít navracet k tradičním 
událostem pořádaným v naší obci. Prv-
ní větší sešlostí od počátku roku byla 
výroční valná hromada sboru dobrovol-

ných hasičů. První, formální část, patřila 
samozřejmě zhodnocení činnosti za rok 

minulý, proslovům starosty sboru a starosty 
obce, plánu činnosti na letošní rok, ocenění jubilan-

tů a přijetí nových členů. Po ukončení oficialit následovala druhá část, 
volná zábava, která se nesla hlavně v duchu dobrého jídla, pití a hudební 
produkce, o kterou se postarali místní harmonikáři. Tato výroční schů-
ze není otevřena pouze členům sboru, ale mohou ji navštívit i ostatní 
občané obce, kteří se chtějí o fungování sboru něco dozvědět. Proto 
není divu, že místní hospůdka při této události praskala ve švech.
Druhý únorový víkend se kocelovičtí hasiči věnují většinou organizaci 
hasičského plesu. Přípravy začínají již v pátek v podvečer a vrcholí 
v sobotu samotným konáním tohoto společenského večera. 11. února 
byla tedy pro všechny návštěvníky připravena bohatá tombola, která 
svou losovací částí o hlavní ceny přinesla i trochu toho drobného 
hazardu a napětí všech zúčastněných. K tanci a poslechu zahrála Hudba 
Radka Šimsy. Poslední plesající opouštěli kocelovický sál až nad ránem.
Jako v ostatních obcích, tak i u nás byl letos nachystán masopustní 
průvod hned na následující sobotu po hasičském bále. Maškarád 
se sešlo poměrně dost, obyvatelé Kocelovic mohli tedy obdivovat 
jednotlivé masky od klaunů přes sněhuláka, jeptišku, šviháka lázeňského, 
námořníky, až například po lyžaře Hanče. V prakticky každém stavení 
bylo pro účastníky průvodu připraveno něco dobrého k jídlu a pití, takže 
hladem rozhodně netrpěli. Za doprovodu harmoniky a vozembouchu 
obcházeli obec skoro celý den. Však také masopust představuje období 
hodování a veselí mezi dvěma postními dobami. Pokud někoho snad 
bolely nohy, mohl letos poprvé využít velmi praktického povozu. Celý 
den byl pak zhodnocen ve večerních hodinách v místním lokále, kde pan 
hostinský opět poskytl zázemí pro tuto akci.
Na počátek března byla naplánována brigáda hasičů, při které bylo 
spálena část větví, navozených za předešlé roky na Kněžský vršek. 
Dále byly pokáceny ztrouchnivělé stromy na dětském hřišti. Také byla 
zkontrolována hasičská technika.
Ani na mezinárodní den žen jsme letos nezapomněli. Místní hasiči 
společně s Obecním úřadem připravili oslavu tohoto dne na sobotu 
11. března. Chlapi hasiči připravili občerstvení v podobě chlebíčků. 
Nechybělo ani něco sladkého ke kávě a každá z žen byla samozřejmě 
obdarována kytičkou. K tanci a poslechu nemohla zahrát jiná kapela než 
Malá muzika Nauše Pepíka. Hoši z tohoto uskupení jsou u nás vždy velmi 

Kocelovice
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očekáváni a jsou stále v kurzu. Jedlo se, pilo se, tancovalo se, zpívalo se 
– zkrátka velmi povedená akce.
Konec dubna nemohl patřit tradičně ničemu jinému než tomu 
opravdovému příchodu jara. Konkrétně filipojakubské noci, pálení 
čarodějnických ohňů, stavění máje. Jelikož poslední duben vyšel letos 
na neděli, bylo to vše organizačně jednodušší. Dřevo na hranici a vatru 
samotnou jsme zvládli připravit v sobotu. Neděli jsme věnovali zdobení 
a stavění máje. Také až v tento den si naši vatru našla jedna kolem letící 
čarodějnice. Zbývalo jen škrtnout sirkou. Zároveň byl připraven ohýnek 
na opečení špekáčků a nechyběla ani možnost osvěžení oroseným 
mokem, který zajistil pan hostinský. Chvíli před setměním vatra 
vzplanula. Počasí přes všechny negativní předpovědi vyšlo nakonec na 
jedničku a my jsme si tento čarodějnický víkend patřičně užili. Díky všem 
zúčastněným za pomoc. Je milé vědět, že se stále najde pár lidí, kteří 
místo tisíců rad a výtek raději přiloží ruku k dílu!

Ohlédnutí za zimou v našem regionu
Letošní zima byla, tak jako tomu bylo již poněkolikáté za sebou, velmi 
mírná. Sice se našly krátké epizody se sněhem a mrazem, ale nebylo to 
nic obzvlášť drsného. Extrémní byl přelom roků, kdy byly v Kocelovicích 
naměřeny jarní teploty okolo 16 °C jak na Silvestra, tak na Nový rok. 
Záporný teplotní průměr neměl žádný ze zimních měsíců, nejvyšší 
plusovou teplotní odchylku měl leden. Největší mráz byl naměřen dne 
18. prosince –16,3 °C.
Srážkově zima nepředvedla žádné zázraky, prosinec byl zhruba na svých, 
leden byl velmi podnormální a únor jen málo nadprůměrný. S vyššími 
teplotami a s menším množstvím srážek souvisí i nízký výskyt sněhové 
pokrývky, navíc s malou výškou. Sníh ležel v 41 dnech a jeho maximální 
výška byla paradoxně již 20. listopadu 9 cm. 
Sluncem nás zima příliš neoblažila, byla velká spousta úplně zatažených 
dní. Prosinec byl z hlediska trvání slunečního svitu normální, leden 
a únor pak podnormální. Ale jaro s létem tento deficit jistě rychle 
napraví, však je po tmavé zimě každý slunečný den důvodem k radosti.
Zajímavostí nejenom zimy je fakt, že trvalo celých 11 měsíců, než 
přišel bouřlivý vítr (vítr o rychlosti zhruba 90 km/hod a vyšší) a tak od 
loňského dubna do letošního března nijak zvlášť škodlivě nefoukalo. 
Jistě se nikomu nestýskalo, ale takhle dlouhá pauza se za posledních 50 
let nevyskytla.

Martin Lukáš

Vynášení Morany
Smrtná neděle, 26. března 2023
Zbývají nám dva týdny do Velikonoc, pro křesťany nejvýznamnějších 
svátků v roce. Připomínají nám zázrak, který se stal na počátku našeho 
letopočtu – z mrtvých vstání Ježíše Krista. Noc vzkříšení je označována 
jako „Velká noc“ a jsou podle ní pojmenovány svátky jara.
Protože již všichni přicházející jaro nedočkavě vyhlížíme, nechtěli 
jsme nic ponechat náhodě a jak praví tradice, rozhodli jsme se z naší 
vesnice zimu pěkně vyprovodit. Ukončení vlády Morany, bohyně zimy 
a smrti, si za svůj úkol vzala skupinka kocelovických dětí. Kluci Šímovi 
vytvořili slaměnou postavu, která ztělesňovala Smrtku. Všechny děti ji 
pak slavnostně vhodily do místního potoka a společně její plavbu ještě 
pěkný kus cesty sledovaly po břehu. Když doplula až za hranici Kocelovic, 
spokojeně zamířily do svých domovů.
Tradičně je přivolávání jara prvním radostným okamžikem v dlouhém 

období půstu, které končí až na Velikonoční neděli. Jsme rádi, že tato 
tradice již druhým rokem ožívá i v naší obci.
Jaro má tedy opět otevřené dveře, stačí vstoupit a vše znovu probudit 
k životu.

Lucie Hanušová

Velikonoce u nás
Velikonoční rachtání je jednou z krásných tradic, které se v Kocelovicích 
dlouhodobě dodržují. Tento rok se sešlo 30 dětí ve velkém věkovém 
rozpětí. První rachtání bylo na Zelený čtvrtek ve 12:00, další pak v 18:00. 
V pátek se děti sešly čtyřikrát a v sobotu jednou. Přesně podle zvyku 
z minulých let. Početnější skupina šla hlavními ulicemi, ti zdatnější 
obíhali ulice vedlejší, aby všichni kocelovičtí obyvatelé slyšeli rachtání, 
které nahrazuje zvony z kostela. Počasí nebylo vůbec špatné, pokazilo 
se až na sobotní koledu. Ale i tak se vše dotáhlo až do konce, děti byly 
odhodlané obejít celou vesnici. Lidé byli ke koledníkům štědří, při 
rozdělování „přetékaly“ dětem košíky. Letošním pánem byl David Š., 
který poctivě vedl docházku, domlouval se s ostatními na organizaci 
každého rachtání a pomáhal s rozdělováním koledy. V sobotu bylo také 
jeho povinností pro koledníky připravit občerstvení v podobě jidášů. 
Díky patří všem zúčastněným a těšíme se na příští rok.

Petra Šímová

Cesta za pokladem
Dne 22. dubna 2023, bylo překrásné slunečné sobotní odpoledne, které 
po tolika deštivých a chladných dnech asi čekal málokdo. Není tedy divu, 
že jindy velice poklidný život v Kocelovicích rozvířily skupinky malých 
nadšenců, kteří se odhodlaně vydali hledat ztracený poklad. Jejich kroky 
vedla mapa a touha po dobrodružství. Cesta to nebyla jednoduchá. Děti 
se během putování setkaly s vílou, čertem, vodníkem i čarodějnicemi. 
Všechny tyto nadpozemské bytosti jim při hledání nabídly pomocnou 
ruku, ale nebylo to zadarmo. Měly připravené úkoly, které děti 
společnými silami zvládly a získaná indicie je vždy posunula o kousek 
blíže k pokladu. 
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Kostelíček sv. Bartoloměje byl místem, kde jejich putování končilo. Tady 
na děti čekal stařičký a moudrý strážce pokladu. Byl připraven vyměnit 
vyluštěné klíčové slovo za skutečný klíč od truhly s pokladem. Napětí 
tedy vrcholilo a cíl už byl skutečně na dosah. Slovo, které všechny 
skupinky správně vyluštily a sestavily, bylo VODA, látka bez které není 
život. Poklad v podobě měšce se stříbrňáky a valounky zlata, pitíčko 
a pytlík marshmallows na oheň si rozhodně odnášely zcela zaslouženě. 
Společné setkání by v tuto chvíli mohlo skončit, ale nebyl důvod 
pospíchat domů. Sluníčko bylo stále při síle a děti si společně užily ještě 
spoustu zábavy u rybníčku, malováním křídami, hraním různých her 
a ještě si opekly buřty.
Kéž by i dalším společným akcím byly všechny okolnosti tak vlídně 
nakloněny jako v tento den. Těšíme se na další setkání.

Za organizátorky Lucie Hanušová

Jarní události 
v Lažánkách
Dne 4. 3. jsme se sešli v klubu turistů 
na turnaj v člověče nezlob se! Akce 
to byla povedená, všichni se u hry 

bavili, brali prohry sportovně a nikdo se 
nezlobil. A ještě k tomu jsme zaháněli žízeň 

výbornými míchanými drinky.
O Velikonocích se konečně ohlásilo krásné jarní 

počasí, a tak si děti při rachtání užívali sluníčka a v mezičase běželi kluci 
s pruty na nádrž na návsi. V sobotu si neváhali přivstat, aby obešli ves 
s koledou a vykoledovali si sladkou odměnu. Na Velikonoční pondělí pak 
nezapomněli hoši obejít každou ženu a dívku ve vsi s pomlázkou, aby 
žádná neuschla. 
V nedělí 30. 4. se opět ukázalo, že když je potřeba, umíme se ještě 
sejít a spojit síly. Jako každý rok postavili muži ručně pěkně ozdobenou 
22metrovou májku. Po takovém výkonu už se každý těšil, až shoří 
čarodějnice a začnou se opékat buřty. Mladší ročníky si užívali právě 

Lažánky

postavených trampolín a někteří si poslechli kytaru a harmoniku 
U Studánky. Skupinka nejvytrvalejších pak hlídala májku před nájezdy 
okolních nenechavců až do rána. 
Nyní už se připravujeme na dětský den 3. 6., který bude tentokrát pojat 
jako výjezd na řeku Otavu, ale tradiční přespávání ve stanu u hřiště 
chybět nebude. A také už se blíží hasičská soutěž v naší vsi 17. 6., se 
kterou se pojí spoustu příprav a která bude zakončená taneční zábavou 
se skupinou Avengers.

Jarmila Křivancová

Jaro v Mateřské 
škole Lnáře
Březen a duben přinesl aprílové počasí, 
ale dětem ve školce to vůbec nevadilo. 
Když svítilo sluníčko, tak řádily na školní 

zahradě a také se učily poznávat přírodu, 
rozlišovat jarní květiny, kvetoucí stromy 

a zpěvavé ptáky. Pokud nám počasí nepřálo 
a pršelo, děti se zabavily při různém jarním tvoření 

– malovaly, vystřihovaly, nalepovaly.
Eva Machovcová, učitelka MŠ Lnáře

Lnáře
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Základní škola Lnáře 
aneb Co se u nás událo
Preventivní programy
V rámci prevence se v naší škole uskutečnila zajímavá beseda 
s preventistkou a policejní mluvčí Policie České republiky ve Strakonicích 
Mgr. Jaromírou Novákovou. Témata byla velmi aktuální, počínaje 
bezpečností silničního provozu, pro starší žáky následoval sled informací 
o nebezpečí užívání drog a psychotropních látek. Část besedy byla 
věnována problematice sociálních sítí.
Dalším preventivním programem byla beseda s lektorkou z Centra 
Pochodeň s názvem Dobrá a špatná legrace. Cílem tohoto programu 
bylo, aby žáci pochopili, že nevhodná legrace může ublížit a zároveň, 
aby si uvědomili, že každý může naprosto stejnou situaci prožívat 
úplně jinak. Doufáme, že si děti ze zajímavé besedy odnesly užitečné 
informace důležité pro život.

Proč „Veselé zoubky“?
Preventivní program „Veselé zoubky“ je zaměřen na žáky 1. tříd 
základních škol. Jak název napovídá, tématem programu je správná 
péče o zuby a prevence vzniku zubního kazu. Všichni si přece přejeme, 
aby děti byly šťastné a zdravé a měly co nejčastěji důvod k úsměvu, ve 
kterém jim nebude bránit bolavý zoubek nebo strach ze zubního lékaře. 
V rámci hodiny prvouky se do projektu zapojili i naši prvňáčci. Odměnou 
pro každého žáka byl balíček produktů pro péči o zoubky. V návaznosti 
na tento projekt do školy přijela studentka 2. ročníku plzeňské Lékařské 
fakulty, která žákům názorným způsobem vysvětlila správnou techniku 
čištění chrupu. 

do deseti, geometrické 
tvary, řazení obrázků od 
nejmenšího po největší 
a grafomotorická cviče-
ní. Na závěr si každý bu-
doucí školáček vytvořil 
stojánek na tužky v po-
době sněhuláka Ola-
fa, který je doprovázel 
společně s princeznami 
Annou a Elsou celým 
programem. Pro rodiče 
a jejich děti byla připra-
vena krátká prezentace 
o činnosti a akcích školy. 
Budoucí školáci si domů 
odnášeli kromě drobných dárečků i pochvalu za výborné splnění všech 
úkolů. Pevně věříme, že se dětem v naší škole bude líbit. Všem přítom-
ným děkujeme za účast i podporu, kterou naší škole vyjádřili.

Rozloučení se zimou
„Moranu nesem, velikým nosem...“, tento popěvek se začátkem dubna 
nesl vesnicí. S dětmi jsme se symbolicky loučili s odcházející zimou 
a přivítali teplé jarní počasí. 
Cestou jsme obdivovali 
kvetoucí keře zlatého deště 
a poznávali první jarní 
květinky v zahrádkách. 
Po vhození Morany do 
Podhájského rybníka 
jsme ještě chvíli sledovali, 
kam se bude ubírat její 
cesta. V plynulém plutí jí 
dočasně zabránily větve, 
ale další příval vln ji ze zajetí 
vysvobodil, aby plula dál.

Velikonoce
S blížícími se velikonočními svátky se školáci asi nejvíce těšili na dny 
volna, které se nesly v duchu pletení pomlázek, barvení vajíček, rachtání 
a pondělního koledování. Do školy mezi nás zavítal pan František Jirsa 
ze Sedlice, který dětem přiblížil zajímavou formou křesťanský smysl 
a význam Velikonoc. Zdařilou prezentaci pana Jirsy doplnila paní 
Hrubešová krátkým vyprávěním o velikonočních zvycích, a především 
čerstvými a voňavými jidáši, pečivem symbolickým pro tyto svátky.

Zápis do 1. třídy aneb Od září budu školákem
Ve středu 19. dubna se v naší škole uskutečnil pohádkový zápis do 
1. třídy. Všichni budoucí školáci přišli s úsměvem na rtech, ale zároveň 
i s velkým očekáváním, jak to všechno dopadne. V učebně 1. ročníku 
přivítal děti Večerníček, který každému z nich předal medaili se jménem 
a obrázkem některé pohádkové postavičky. Poté si již Večerníček přizval 

Zábavné odpoledne pro předškoláky
Dne 16. března proběhlo v naší škole Zábavné odpoledne pro předškolá-
ky a jejich rodiče, které se neslo v duchu Ledového království. Událost se 
konala v učebně 1. ročníku a na budoucí prvňáčky čekala spousta zába-
vy, her, ale i tvoření. Děti si vyzkoušely práci s interaktivní tabulí, na kte-
ré byly připraveny zábavné úkoly. Nechybělo poznávání písmen, počítání 
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posily v podobě starších žáků a společně si s dětmi zazpívali a zatančili. 
Po krátkém vystoupení následovaly zajímavé úkoly, se kterými si 
budoucí školáci velmi dobře poradili. Například společně s Křemílkem 
a Vochomůrkou počítali květiny na zahrádce a poznávali jejich barvy, 
s Rákosníčkem počítali hvězdy na obloze a řadili je podle velikosti, 
dokonce se nám na obloze objevil i Velký vůz, který si děti zkusily zpaměti 
obtáhnout. Velkým překvapením pak pro ně byla kouzelná truhla, ve 
které se ukrývaly drahokamy v podobě základních geometrických tvarů. 
Úkolem dětí bylo tyto drahokamy správně pojmenovat a za odměnu 
si vysloužily malou odměnu – barevnou kuličku. Nakonec nám děti 
zarecitovaly či zazpívaly připravenou básničku nebo písničku. Myslím si, 
že se zápis do 1. třídy dětem líbil a věřím, že se už těší na začátek nového 
školního roku. Milí školáci, těšíme se s vámi v září na viděnou. 

Den Země
Naše planeta je zase o něco čistější
Stejně jako v minulém roce jsme společně s dětmi oslavovali svátek 
naší planety Země. Jelikož tento den letos připadl na sobotu, tak jsme 
akci uskutečnili již v pátek 21. dubna. Ráno jsme se všichni sešli před 
školou, kde jsme se rozdělili do dvou skupin. Připravili jsme si plastové 
pytle na odpad, pracovní rukavice a vyrazili jsme na úklid okolí školy 
a fotbalového hřiště ve Lnářích. Poté jsme si dopřáli zaslouženou 
odměnu v podobě opékání špekáčků. Mňam, to byla dobrotaJ. Myslím 
si, že to byl velmi užitečně strávený den v krásné jarní přírodě.

Fotbalový turnaj
Poslední dubnovou akcí byla účast malých fotbalistů na turnaji 
McDonald´s cup ve Strakonicích. Naši sportovci bojovali ze všech 
sil a v rámci soutěže malotřídních škol vybojovali 3. místo ze čtyř 
zúčastněných družstev. Blahopřejeme!

Mgr. Jitka Venclová, Mgr. Eva Tučková a Bc. Tereza Skuhravá

OBEC LNÁŘE  
zve srdečně na 

 

veselohru 
 

JAK TO VIDÍ 
RYBY Z VODY 

 

Kdy? V sobotu  

10. 6. 2023 od 19:00 
 

Kde? V Kulturním domě Lnáře 
 

Kdo? Divadlo z Pošumaví, z. s. 
 

Za kolik? Vstupné 70,- 
 

Vstupenky možno zakoupit buď  
v předprodeji od 29. 5.  

v Knihovně Lnáře nebo na místě. 
 

Otevírací doba Knihovny Lnáře:  
PO, ST 13:00–17:00, ČT 9:00–12:00 

  

 

OBEC LNÁŘE
ve spolupráci 

Římskokatolickou 
farností Blatná

zve srdečně na

KONCERT DUCHOVNÍ 
A KLASICKÉ HUDBY
neděle 

kostel Nejsvětější Trojice 
ve Lnářích

Účinkují:

Jan Hrdlička
Vstupné dobrovolné na potřeby kostela

  

V malé osadě na pravém břehu řeky 
Lomnice, která spadá pod Obecní úřad 
Lom, žije trvale pouze 16 obyvatel. Po 
zimě se začíná opět probouzet k životu. 
Ve vesnici, kde přes zimu sotva potká 
soused souseda, se přes jaro a léto 

počet obyvatel více než zdvojnásobí 
díky množství chatařů a chalupářů. 

Nemluvě o stovkách dětí, které se během 
prázdnin vystřídají na vyhlášených koňských 

táborech či velkém táboře v bývalém mlýně. Prostě přes letní měsíce tu 
bývá hodně rušno.
O Velikonocích jsme proto vyhlásili jarní brigádu na zkrášlení naší obce 
před sezonou. Doufali jsme, že v tom nezůstaneme sami a zúčastní se 
i chalupáři. Ti nezklamali a sešli jsme se v hojném počtu a s elánem do 
práce. A ten nám nezkazilo ani uplakané počasí. Dokázali jsme určitě 

Lom
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více než jsme čekali, celou příjezdovou cestu od autobusové zastávky 
až do vesnice jsme upravili, vystříhali nálety a vytahali klestí, shrabali 
listí, staré a zlámané stromy jsme prořezali a podařilo se navíc celou 
cestu rozšířit – byla už zanesená bahnem a zarostlá. Odstranila se tráva 
a mech z můstků a pročistil potůček. V plánu je natřít zábradlí u můstku 
přes potok a výměna dopravního značení, nejlépe s omezením rychlosti 
v obci, včetně značky slepá ulice, jelikož je obec neprůjezdná.
Autobusovou zastávku jsme očistili od starých plakátů a chtěli bychom ji 
vybavit policemi s knihami, stolkem a křesly (akce co dům dá). Autobus 
sice do naší vesnice jede pouze 2x denně, ale doufáme, že by zastávka 
mohla sloužit jako odpočinkové a klubové místo jak pro místní děti, 
tak pro turisty, kteří ve velkém počtu míří z Blatné na Mirotice během 
letních měsíců. 
Lesní cesta podél řeky Lomnice je totiž kouzelná. Za obcí pamatují starší 
pamětníci polní cestu – rádi bychom ji obnovili, vede okolo starých lip, 
kde stojí svatý křížek. Cestu je nutné srovnat, vyklidit od kamenů, popř. 
osázet ovocnými stromy. 
Abychom ale jen nepracovali – 30. dubna bude v obci první veřejné 
pálení čarodějnic. Vatru máme pořádnou, díky našemu úklidu klestí. 
Doufáme ve velkou účast, dětí máme v obci hodně a dospělí ještě víc 
utuží sousedské vztahy. 
Plánů máme mnoho, a s elánem a chutí a šikovnýma, ochotnýma 
rukama je doufám také časem uskutečníme.

Radka Piklová

Oslavenci
V květnu oslaví krásné 85. narozeniny 
paní Jana Hakrová 
V červnu bude slavit své 75. narozeniny 
pan Zdeněk Hocke.

Oslavencům přejeme 
mnoho spokojenosti, 

životního elánu a pevné 
zdraví do dalších let.

Konalo se
Dne 11. 3. se konala na sále obce oslava MDŽ. Obec pro ženy připravila 
překvapení v podobě milé přednášky o zdraví.
Každá žena dostala od paní přednášející malý dárek. K tanci a poslechu 
hrála skupina „TAMTY“.  

Mačkov

Květiny, občerstvení a příjemná domácí atmosféra provázela celé 
odpoledne. 
Dne 3.4. se vybudovalo nové oplocení u kontejneru na nadměrný odpad
Dne 8. 4. jako již tradičně o BÍLÉ SOBOTĚ, chodily děti po jednotlivých 
staveních s koledou na rtech. 
Po krásně přednesené básničce o Ježíši a Jidáši si vykoledovaly 
zaslouženou odměnu.
Dne 10. 4. obec lovila rybník Bahýnko. Úlovek byl ztenčen díky naší stálé 
kamarádce Vydře Říční.
I po přemlouvání se nechce do řeky vrátit 😊
Dne 17.4. začala obec budovat nové workoutové (cvičební venkovní) 
hřiště spolu se zapuštěnou trampolínou a s cvičebními prvky pro občany 
důchodového věku. Otevřené by mělo být na MDD.
Dne 22. 4. proběhl v obci běh „Od kapličky ke kapličce“
Dne 30. 4. proběhla příprava máje a čarodějnic.  
Dne 2.5. proběhlo předání staveniště nádražního domku. Nově opraven 
by měl být v říjnu

Stavění májky a pálení čarodějnic
Jako již tradičně v naší obci proběhlo dne 30.4.2023 mezi občany 
oblíbené stavění májky. V neděli po poledni se vydala chasa spíše 
stařešinové do obecního lesa vybrat správný strom na naši májku. Strom 
byl bez nehody pokácen a dopraven na náves, kde proběhlo strouhání 
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a zdobení májky. Okolo 17.00 hodiny byla májka vztyčena a zapálen 
oheň. Pro všechny účastníky bylo přichystáno občerstvení. V příjemné 
atmosféře občané májku hlídali a co je důležité uhlídali.

Jindřich Bláha

Mačkovská kaplička se stala ústředním 
bodem běžeckého závodu na čtyři kilometry. 
Vytrvalci všech kategorií zde vítali jaro
Nádherně prosluněné sobotní odpoledne vylákalo závěrem dubna do 
Mačkova u Blatné 38 běžců všech věkových kategorií. Konal se zde 6. ročník 
amatérského závodu na čtyři kilometry, přiléhavě nazvaného „Od kapličky 
ke kapličce“. Lehkonozí borci se totiž registrovali a startovali v sousedství 
sakrální památky na místní návsi, k níž se také okruhem vraceli zpět.
Všude panovala dobrá nálada a přátelská atmosféra. Sluneční paprsky 
neskutečné intenzity všeobecnou pohodu ještě umocňovaly. Navíc měly 
pozitivní vliv na energii všech přítomných běžců, z nichž mnozí měli pocit, že 
teď po řadě uplakaných dní mohou „skály lámat“.
Hned počáteční úsek dokonale roztrhal startovní pole. Vedl totiž strmě do 
kopce. Jinak ale šlo prakticky o jediný „kámen úrazu“ na trase, kde plíce 
zažívaly pěknou turbulenci.
Podle očekávání stejně jako loni 
přetnul cílovou čáru první Ondřej 
Hulač (43 let) z Buzic. Dosáhl 
vynikajícího času 15 minut 53 
vteřin. Ondra vedle běžeckých 
úspěchů proslul v minulosti také 
jako skvělý cyklistický závodník. 
Pro sport byl prostě od přírody 
předurčen a intenzivními tréninky 
talent od Boha rozvinul k naprosté 
dokonalosti.
Hned za ním doběhl další „přírodní 
úkaz“ – Luboš Šimeček (15 let) 
z Blatné. Jeho výsledek zasloužil 
o to větší uznání, že se dva měsíce 
dostával ze zranění a nemohl 
trénovat. „Jinak hraju fotbal,“ 
upřesnil stoprocentně propocený 
závodník po vydýchání. „Věděl 
jsem, že to po tak dlouhé pauze 
nebude ono – nicméně jsem udělal všechno, co jsem mohl, abych vyhrál.“ 
V Mačkově běžel podruhé: „Tenkrát při premiéře před pěti lety jsem se 
neumístil,“ podotýká. Podle něho byl počátek závodu hodně náročný a běh 
po louce strastiplný, protože měla silně podmáčený charakter.
Bronz toho sportovního odpoledne v Mačkově byl souzen dalšímu 
výbornému běžci Radku Matasovi (37 let) z Blatné.
Mezi ženami se rozhodně neztratila Marie Vyorálková ze Sedlice. Po doběhu 
se svěřila s tím, že se tomuto sportu aktivně věnuje pět let: „Absolvuji cca 
pět až šest závodů v roce. Většinou se umístím na medailových pozicích – jen 
první jsem ještě nebyla,“ prozrazuje s úsměvem Marie Vyorálková.
Ze Smetanovy Lhoty dorazili do Mačkova se svým otcem bráškové Jakub 
(13 let) a Honza (11 let) Lesákovi. Oba prý chodí na atletiku. Mladší Honza má 
vedle toho další hobby: „Za sport ještě hraju florbal. Jinak cvičím v družstvu 
dobrovolných hasičů a proháním bubny,“ hrdě se hlásí ke svému pestrému 
repertoáru. Oba vytrénovaní mládežníci se shodli na tom, že úvodní kopec 
mohl být ještě horší: „Jen bylo podle mého na běh docela horko,“ dodává 
starší Jakub. Příští rok prý poběží s kluky i otec Ondřej.
Výsledková listina nedlouho po skončení závodu vydala tato fakta: Ženy 
– 1. Lucie Mošovská, 2. Marie Vyorálková, 3. Martina Šindelková. Dívky 
– 1. Adéla Polívková, 2. Zuzana Mázdrová, 3. Sára Šebková. Chlapci – 1. Vojta 

Klimeš, 2. Dominik Horvát, 3. Jakub Lesák. V kategorii senioři běželi dva 
závodníci – 1. Petr Vyorálek (65 let), 2. Jiří Scheinherr (72 let).
Pro závodníky byly připraveny vskutku hodnotné ceny, včetně trofejí.
Běh patří zcela jistě mezi fyzicky náročné sporty. Proto si zaslouží každý 
jednotlivec, který mu „upsal duši“, obdiv a uznání. A obrovské nasazení, co 
k tomu patří, bylo zřetelně viditelné i tady v Mačkově!

Vladimír Šavrda 

Připravuje se
Dne 18. 6. MDO – výlet do Bohemia Sekt s. r. o.
O prázdninách Míčový sedmiboj

Obec Mačkov hledá 
provozovatele hospůdky  

Hospůdka má letní terasu, kuchyňku, sociální zařízení, po domluvě je možné 
zapůjčit obecní sál.  

Nájemné včetně všech energií (plyn, eletrika, voda) činí 

500 Kč/1měsíc                        tel.: 724 848 204  

 

 

Srdečně zveme občany Mačkova na výlet  
do závodu BOHEMIA SEKT, 

prohlídku s výkladem zakončíme degustací 5 vzorků 
hlaste se do 16.6. 2023 na tel.: 724 848 204 

Autobus a vstupné zdarma, sraz ve 12,30 h u kapličky 

DEN   OTCŮ 18. 6. 2023 

 
  



Svazek obcí Blatenska - květen 202344

Události za březen
Oslava MDŽ
V sobotu 11. 3. 2023 se po dvouleté 
pauze konala oslava MDŽ v sále 
místního pohostinství. Místní muži 

si pro ženy připravili bohatý program 
i s občerstvením. K pití se podávalo vše, 

na co si jen ženy vzpomněly. K jídlu byly 
připravené zákusky a chlebíčky. O program se 

tentokrát postarali naši nejmenší. Místní dětičky si připravily krásné 
pěvecké a taneční vystoupení, které se jim opravdu vydařilo. Zastupitelé 
obecního úřadu pro ně připravili za odměnu balíčky plné dobrot. 
K poslechu pak zahráli Mečichovští ŠUMAŘI. Tančilo se a pilo se do 
pozdních hodin. 

Mečichov

Události za duben
Velikonoce
Na zelený čtvrtek odpoledne odlétl zvon z naší kapličky do Říma. 
Místním dětičkám tak nezbylo nic jiného než jeho úlohu zastoupit, 
a tak ráno v 6:00, v poledne ve 12:00 a večer v 18:00 obcházely celou 
ves a řehtačkami oznamovali denní dobu, až do bílé soboty. V sobotu 
je u nás ve vesnici tradicí, že děti chodí s pomlázkou do baráků, kde si 
za odříkanou básničku a vyšlupání, vyslouží nějakou dobrotu, domácí 
vajíčka a nějakou tu korunu. 

Velikonoční výlov rybníku Zážlení
Velikonoční výlov rybníku Zážlení je už tradicí. Probíhá zde třídění 
ryb, při čemž se větší ryby převezou do jiných rybníků, kde dorůstají 
do podzimu. Menší ryby se vrací zpět do rybníku a nasazují se i nové 
přírůstky. 

Stavba máje a pálení čarodějnic
Poslední dubnový den proběhlo stavění máje. Chlapi z naší vesnice přivezli 
strom ve výšce 22 metrů a po 
ozdobení barevnými krepáky 
místními děvčaty byla májka 
v předvečer postavena. 
Samozřejmostí byla tradiční 
ruční metoda stavby máje 
pomocí dřevěných vzpěr 
s bodci, která už je jen 
málokde k vidění. Když máj 
stála, tak přišel na řadu ten 
nejtěžší úkol, a to ji uhlídat 
až do rána, aby máj nepřišel 
nikdo podříznout. Toho 
se zhostila velká skupina 
místních obyvatel a opravdu 
někteří vydrželi až do rána. 
Když se odbila šestá hodina 
večerní, tak se na návsi 
začaly scházet dětičky, 
které byly v převlečení za 
čaroděje a čarodějnice. 
V lampionovém průvodu se 
došlo až na hřiště, kde čekala vysoká vatra, ve které byla zapíchnutá 
čarodějnice. Když byli všichni na místě, tak pan starosta vatru zapálil. 
Navíc zde byl připraven ohýnek, na kterém si děti opekly buřty. Toto 
občerstvení opět zajistily členky místního svazu žen.

Iveta Nová

Akce pro ženy 
u příležitosti MDŽ
To si takhle jednou jedna myštická žena 
povzdechla, že se v obci neděje nic 
určeného výhradně ženám, že chlapi se 

v hospodě scházejí pořád a ženy nic. No, 
a protože se blížil 8. březen, zástupci obce 

se chopili hozené rukavice a pro myštické 
ženy a ženy z místních částí Myštic uspořádali 

v patek 10.3.2023 posezení v hospodě u příležitosti oslav MDŽ. Pro ženy 
bylo připraveno občerstvení v podobě bohatě obložených chlebíčků 
a také nějaké ty dobroty ke kafíčku. Při odchodu pak byla pro každou 
ženu nachystaná květinka. Sešlo se celkem 36 žen a 6 dívek. Akce se 
vydařila a my můžeme jen doufat, že se takováto pěkná akce pro ženy 
stane tradicí a bude o ní přinejmenším takový zájem, jako při letošním 
zkušebním ročníku.

Myštice

Jarní ponor a dětský maškarní bál
V sobotu 25. 3. 2023 se jako již tradičně konal 1. jarní ponor do rybníka 
Labuť. Ve 14 hodin se na hrázi sešla skupina (ne)otužilců, kteří se opět 
ponořili do po zimě ještě stále chladných vod rybníka Labuť. Letošní 
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účast nebyla nikterak velká, zato genderově vyvážená. Účastnily se 
4 odvážné ženy a 4 ještě odvážnější muži. Ponoru přihlíželo početné 
publikum, které několikanásobně převyšovalo počet účastníků ponoru.
V tutéž dobu, kdy se konal jarní ponor, na sále místního KD začínal dětský 
maškarní bál. Děti z širokého okolí se přišly společně pobavit, pohrát 
si, zasoutěžit a zatančit si. Součástí bálu byla i bohatá tombola, která 
zmizela do posledního lístečku. Děti si během bálu zasoutěžily v několika 
dovednostních disciplínách a odnesly si mnoho odměn. Na bál zavítal 
i velký plyšový medvěd, který si s dětmi zatančil a se zájemci se ochotně 
vyfotil. Hlavním hřebem bálu bylo vyhlášení nejhezčích masek, které za 
svůj outfit získaly obměnu ve formě dortů (1.–3. místo) a společenských 
her (4. a 5. místo). Ovšem ani ostatní masky, které byly všechny skvělé, 
nepřišly zkrátka a odnesly si z bálu pamětní medaili a drobnou odměnu.

Velikonoční rachtání
Od Zeleného čtvrtka do Bílé soboty se v Myšticích opět rozléhalo 
řehtání. Trasu dlouhou cca 2 km zvládli i ti nejmenší rachtači za necelou 
¾ hodinku, a to celkem 5x a po šesté v sobotu ráno i s koledou Hody, 
hody, doprovody…, kdy postupně obešli každé stavení. Celkem se sešlo 
25 dětí, které si nakonec vykoledovaly obrovskou hromadu sladkostí, 
nemálo peněz, a i nějaká ta ať už syrová nebo vařená a zdobená vajíčka.

Jarní turnaj 
„Plácaná s florbalovou hokejkou“
V sobotu 15. 4. se na sále myštického KD konal další půlročník turnaje 
„Plácaná s florbalovou hokejkou“. Tentokráte se sešlo 9 týmů. Hrálo 
se systémem hry každý s každým. Vítězem se stal Holubí tým, druhá 
skončila Březnice a třetí místo obsadil tým BMS. V průběhu turnaje 
bylo pro zúčastněné hráče i publikum přichystáno bohaté občerstvení. 
Všechny týmy si z turnaje odnesly hodnotné ceny. Poděkování patří 
nejen pořadateli turnaje Honzovi Mikešovi, ale i všem, kteří mu při 
zajištění hladkého průběhu celého dne pomáhali.

Inspirace akcí „Ukliďme Česko“
V letošním roce jsme se nechali inspirovat celostátní akcí „Ukliďme 
Česko“, která již každoročně probíhá na začátku dubna. My jsme si 
termín konání posunuli až na sobotu 22. 4. (shodou okolností šlo o Den 

Země) a dobře jsme udělali, protože nám na uklízení okolí naší obce 
vyšlo nádherné jarní počasí. Sešli jsme se v 9 hodin před hospodou 
a rozděleni do 4 skupinek se vydali 4 různými směry (směr Laciná, 
Vahlovice, Svobodka a okolí Myštic). Když jsme se po cca 2 hodinách 
opět sešli u místní hospody, měli jsme posbíráno celkem 10 120litrových 
pytlů odpadu. Za odměnu jsme si opekli špekáček na ohni a dali si pivo 
a limonádu na osvěžení. Chtělo by se říci, že doufáme, že už se tato 
akce nebude muset nikdy opakovat, ale realita je jiná, a proto tuto akci 
v některém z následujících let jistojistě zopakujeme.

Čarodějnice a stavění májky
I letos jsme v Myšticích upálili čarodejnici a postavili májku. A ani letos 
nám jí nikdo nepodřízl a neukradl.

Hanka Mikešová

Hasičský ples
Jako každý rok, tak se i letos první 
týden v březnu, konal hasičský ples. 
Do příprav malé a velké tomboly 
se zapojili i nejnovější členové 

sboru pod dohledem zkušených 
organizátorek. Děkujeme za váš čas. 

Finanční podporu zajistil Obecní úřad, 
a tak už nic nebránilo užít si večer plný 

hudby, tance a zábavy. O to se postarala kapela 
Melody band. Při příchodu na sál každá z dam obdržela tradičně 
květinu k MDŽ. Nedostalo se pouze na pár návštěvnic, které 
dorazily později. Hojná účast nás všechny potěšila a večer se 
protáhl, jak už to tak bývá, až do časných ranních hodin. Děkujeme 
a za rok na viděnou.

Maškarní ples 

Na konci března nás čekala další akce, a to zejména pro naše 
nejmenší. Odpoledne plné soutěží, tance a dovádění potěšilo 
více než dvacet dětí různého věku. Princezny, víly, kovbojové 

Předmíř
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i piráti společně plnili úkoly, které si pro ně připravily průvodkyně 
odpolednem a za které dostali odměny ve formě sladkostí 
a výborných koláčků od maminky naší hospodské Petry, paní 
Váňové z Újezdce. Děkujeme. Dále bychom chtěli pozvat všechny 
rodiče s dětmi na Dětský den, který se bude konat 10. 6. 2023. 
V současné době ladíme detaily akce, a pokud vše vyjde, jak má, 
máte se na co těšit. Sledujte stránky obce.

Ukliďme Česko
Stejně jako v minulých letech i letos jsme se přihlásili 
do celorepublikové akce „Ukliďme Česko“. V sobotu 1. dubna se na 
návsích v Předmíři, Zámlyní a Řištích sešli ti, jimž není vzhled kolem 
jejich obcí lhostejný. Všichni dostali rukavice, pytle na odpadky, 
vytyčili směr a vyrazili podél místních silnic.
I když se pytle neplnily tak rychle jako v prvních ročnících, naplnilo 
se jich nakonec různým odpadem celkem 35, což bylo zhruba 400 
kg odpadu, a jako bonus k tomu byly staré matrace a železo. Pro 
všechny účastníky čekalo po skončení akce občerstvení u hospůdky 
v Předmíři. 
Dobrý pocit ze smysluplné práce kazilo uvědomění si, proč musí 
být takové akce vyhlašovány: někteří naši spoluobčané (a to nejen 
domácí, ale i ti, co jen projíždějí kolem) jsou prostě nepoučitelní 
a z přírody si stále dělají odpadkový koš, přitom v podstatě škodí 
i sami sobě. Což je tak těžké odhodit odpad do popelnice či 
kontejneru, kterých je v každé obci hned několik?

Radomyšl

Velikonoční veselí 
v Leskovicích
K Velikonocům neodmyslitelně patří 
barvení vajíček, pečení beránka, 
mazanců, jidášů, perníčků, výroba 

sekané s kopřivami, bramborového 
salátu a dalších pochutin. Kluci 

pletou pomlázky, aby omladili své 
ženy, přítelkyně, maminky, babičky, tchýně 

a dcery. Sobota patřila těm nejmenším koledníčkům, kteří letos 
vyrazili i za nepříznivého počasí, aby dodrželi každoroční tradici. 
V Leskovicích bylo asi 22 nejmenších, kteří dopoledne věnovali 
koledování po celé vsi. V pondělí vyrazili již jen muži a chlapci, 
aby se vydali s pomlázkou za děvčaty. Mezi svátky jsme stihly 
i velikonoční drátkování pro místní ženy a dívky. Tradičně nás touto 

metodou provedly obě Marušky Vodáků z Radomyšle. Letos jsme 
drátkovaly jarní výplety s kytičkami. Večer byl moc příjemný, stihly 
jsme i posedět a popovídat. Vítáme tímto jaro, aby už přišlo mezi 
nás a přineslo krásné jarní počasí, lepší náladu a příjemné dny.

Mgr. Tereza Žílová Kadlecová

Leskovice na bruslích
Již několikátou sezónu pokračují naši nadějní amatérští hokejisté 
s trénováním hokeje na strakonickém stadionu. Mají náš obdiv 
za to, že jsou schopni se vždy ve velkém (někdy menším) počtu 
stále scházet a vytrvale trénovat svůj sportovní um. Hrají chlapi 
z celého okolí, máme zde své zástupce z Leskovic, Radomyšle, 
Rojic, Strakonic, Mačkova...a dokonce i Prahy. Hrají jak mladší, tak 
i starší ročníky. Poslední trénink proběhl na konci března, kdy se 
rozpouští led na stadionu. Nyní se můžeme všichni těšit na umělý 
led zase až od září.

Mgr. Tereza Žílová Kadlecová

Odemykání staďáku ve stylu 
Slunce, seno, Radomyšl
Po dvouleté pauze způsobené pandemií Covidu-19 se členové 
TJ Radomyšl opět chopili již tradičního odemykání staďáku. 
Tentokrát se konal jubilejní desátý ročník zaměřený na téma 
Slunce, seno, Radomyšl. Návštěvníci si užívali ty nejveselejší 
filmové scénky v podání Vency, Blaženy, Miluny, Evičky, předsedy, 
živočicháře Bédy, pana faráře, Cecilky, rodiny Škopkových a dalších 
a v průběhu celého průvodu se mohli dozvědět, jak to vlastně s tím 
vlivem kulturního prostředí na výchovu úspěšných nohejbalových 
a volejbalových sportovců, kterou do Radomyšle přinesl mladý 
Šimon Plánička, funguje. To vše v doprovodu kamarádů muzikantů 
nejen z Chrášťovic.

Jan Babka

Přivítali jsme nové občánky 
městyse Radomyšl
V obřadní síni městyse Radomyšl proběhl 22. 04. 2023 tradiční 
ceremoniál Vítání občánků, na němž jsme přivítali čtyři chlapce 
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Duben proběhl na roz-
díl od březnového kul-
turního maratonu klid-
něji. V polovině měsíce 
se bábinky vypravily 
na celodenní výlet do 
Středočeského kraje. 
Jejich cílem byla ná-
vštěva poutního místa 
Loreta Kosmonosy, ná-
sledovalo Škoda Muze-
um v Mladé Boleslavi 
a odpoledne prohlídka 
barokního zámku Lou-
čeň s kostýmovanými 
průvodci. Deset dní přestávka – a byla zde cesta do nedaleko Sedli-
ce, kde se zúčastnily talk show Čas na tebe aneb Péct, milovat a žít 
s Terezou Bebarovou a Josefem Maršálkem. Naprostou samozřej-
mostí jsou pro bábinky pravidelná setkání v oblíbené hospůdce Na 
Křenovce pořádaná každé první pondělí v měsíci. Hádejte, kde je 
najdete na prvního máje navečer?

Bábinky z Radomyšle

a sedm děvčátek. Ve společnosti rodičů, dětí a hostů obřadem 
provázel zastupitel městyse Radomyšl pan Pavel Kříž a starosta 
městyse Radomyšl Ing. Luboš Peterka. Pamětní kniha se obohatila 
o další podpisy rodičů a nechyběly ani květiny, dárky a tradiční 
focení. O kulturní zážitek se postaraly děti ze základní školy 
Radomyšl pod vedením paní učitelky Mgr. Lady Brandové. Vše 
svým objektivem zachytil fotograf Martin Zubal. Další informace 
jsou k dispozici na webových stránkách městyse:
www.radomysl.net.

Aneta Jungbauerová

Baráčníci z Radomyšle 
v mateřské škole
Přesně na „Škaredou středu 5. 4. 2023 navštívila panímaminka 
Obce baráčníků Radomyšl tetička Zdeňka Jůzková na osobní pozvání 
ředitelky, místní mateřskou školku. Návštěva měla za úkol vysvětlit 
dětem základní činnost spolku, a hlavně něco málo říci o krojovém 
oblečení a doplňcích, vyšívaných stuhách, krojových šátcích apod. 
Zlatým hřebem bylo vystoupení   předškoláků, kteří chodí mezi 
baráčníky tančit lidové tance. Děti byly nadšené a obdivovaly 
pestrost donesených doplňků i krojů. Bylo to příjemné zjištění pro 
baráčníky, jak děti dokázaly respektovat lidovou tradici, přestože 
někteří o ní slyšely poprvé. Největší radost přinesly malí tanečníci, 
bylo až dojemné, s jakou úctou a opatrností se ke krojům před 
svými vrstevníky chovaly. Při odchodu pro nás byl přichystán 
dáreček. Nejmilejší je ten, který děti sami vyrobí.

Zdeňka Jůzková, panímaminka Obce baráčníků Radomyšl

Baráčníci z Radomyšle opět v Písku
V sobotu dne 8. dubna 2023 jsme na pozvání spolku Přátel 
Kamenného mostu při „Jarních slavnostech“ tančili ve dvou 
kolonách „Českou besedu“. Počasí bylo nevlídné, uplakané 
a zimomřivé, pro tanec v krojích nevhodné. Přesto se podařilo 
v pohodě odtančit, a přitom se nenachladit. Zázemí od pořadatelů 
bylo vynikající v podobě výborného občerstvení i povzbuzení. 
Potkali jsme se zde i z bývalými píseckými baráčníky a zavzpomínali 
na doby, kdy jsme zde tančili společně. Díky za ochotu tančit patří 
celé naší mladé chase i starším členům spolku.

Za Obec baráčníků Radomyšl Zdeňka Jůzková

Jarní aktivity Bábinek z Radomyšle
Březen prožily bábinky ve znamení kultury. Zahájily jej návštěvou 
vernisáže výstavy obrazů Ivy Hüttnerové ve Strakonicích. Týden 
poté následovala oslava Mezinárodního dne žen v oblíbené 
klubovně v Leskovicích zpestřená tombolou a vystoupením vnuček 
Milušky Kadečkové. Po dalších dvou dnech přišla na řadu výprava 
do Velké Turné na divadelní představení Scény (stále) mladých při 
DS Čelakovský Strakonice „(Ne)prodejné manželky. To ale nebylo 
vše. Poslední březnová středa byla věnovaná cestě do Prahy, do 
Divadla Spejbla a Hurvínka na loutkové představení pro dospělé 
„Spejbl versus Drákula“.
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Kapr Jakub 

Je to patron našeho pohádkového království. Už druhým rokem 
pořádá stezku v zimních měsících po okolí Radomyšle. Letos 
počasí moc zlobilo, ale i tak přišlo 89 výletníků. Od kočárků po 
seniory. Všem, co šli patří náš obdiv. Tak za rok snad bude počasí 
moudřejší.

Blanka Matoušková

Karneval pro děti
K4 company ve spolupráci s ženami z Radomyšle uspořádali 
karneval s bohatým programem a soutěžemi. Bylo plno, a tak to 
má být. Dobrá nálada a spokojené děti toť naše odměna.

Blanka Matoušková

Okresní kolo recitační soutěže 
v ZŠ Radomyšl
Zastavit se a najít si prostor pro hlubší uchopení poezie je v dnešní 
rychlé době docela vzácnost. O to vzácnější je, když se do hlubin 
textu vrhnou mladí čtenáři a jsou ochotni zkoumat a zkoušet, 
jakým způsobem zle pracovat se slovem, textem, myšlenkou... 
23. 2. 2023 proběhlo školní kolo recitační soutěže pro nižší ročníky. 
Zájemců o poezii a práci s textem se sešlo opravdu velké množství. 
Prvním krokem byl výběr vhodného materiálu pro recitaci – text 
musí žáka oslovit a bavit, aby dobře vnímal to, co chce předat dál 
zvědavým posluchačům. Žáci sahali nejvíce po textech dětských 
autorů Miloše Kratochvíla, Michala Černíka a Miloše Macourka. 
Tím pro ně začala cesta poznání a porozumění smyslu básně, 
práce s intonací, správným frázováním, dýcháním a výslovností. 
Už výběr dětí do školního kola měl určité limity a požadavky na 
výše zmíněné principy recitace. I přesto se ve školním kole sešla 
spousta šikovných recitátorů a bylo velmi těžké mezi nimi vybrat 
omezený počet postupující do okresního kola. Postup za I. kategorii 
si vyrecitovala Isabela Housková ze 2. třídy a Veronika Němcová ze 
3. třídy, v II. kategorii jsou postupujícími žákyně Elena Králíková 
a Barbora Křivancová ze 4. ročníku. Tyto slečny se se svými texty 
dokázaly prosadit i v okresním kole, konaném dne 9. 3. 2023 ve 
strakonickém DDM. 

V I. kategorii získala Isabela Housková ocenění poroty za zajímavý 
výkon a Veronika Němcová se prorecitovala na krásné 3. místo. 
V II. kategorii byla konkurence opravdu silná, a i přesto si diplom 
za 3. místo odvezla Elena Králíková. Všechny holky podaly parádní 
výkony a patří jim veliká gratulace.

Mgr. Lada Brandová

Adventurous trip to London
Ve středu 1. března, jsme my, žáci druhého stupně, nastoupili do 
autobusu a na rozloučenou zamávali rodičům. V 18:00 jsme plní 
elánu a očekávání vyrazili směr Londýn s jednodenní přestávkou 
v Belgii. Všichni jsme tušili, že cesta bude dlouhá, ale z domova 
jsme byli zatím nabití energii a všichni jsme ji zvládli. Sice jsme 
měli batohy plné jídla od rodičů, ale když hned první zastávka 
na cestě byla u McDonald´s, nikdo neodolal. S plnými bříšky se 
nám v cestě pokračovalo mnohem lépe. Do Bruselu jsme přijeli 
ve čtvrtek ráno. Nejprve jsme dostali snídani, abychom doplnili 
energii. Byl před námi totiž první dlouhý a náročný den. Brusel je 
sídlem NATO a EU, proto je neoficiálně nazýván hlavním městem 
Evropy. K vidění toho bylo dost. Prošli jsme Bruselský královsky 
park a viděli jsme také královský palác, katedrálu svatého Michaela 
archanděla a svaté Guduly, Grande-Place, Mannekenen Pis (socha 
čůrajícího chlapečka), náměstí Albertina, Atomium. Hlavním 
cílem cesty po Bruselu byla návštěva Domu evropských dějin. 
S pomocí vypůjčených tabletů,jsem si mohli sami projít všechna 
patra a dozvědět se něco o naší Evropě. Poté nás čekala cesta do 
městečka Bruggy, kde na nás čekal připravený hostel. Po velmi 
krátkém odpočinku nás čekala další exkurze po Bruggách. To už, ale 
byla docela zima a mnoho z nás tam trošku promrzlo. Proto jsme 
se všichni těšili do teplé postele v hostelu. Po náročném dni nás 
ráno čekal brzký budíček, snídaně a zase další cesta autobusem. 
Tentokrát už ne tak dlouhá a s vidinou konečné zastávky v Londýně. 
Z města Bruggy jsem se vydali do francouzského městečka na 
trajekt, který nás přeplavil přes obrovský kanál La Manche. 
Po vystoupení z trajektu jsme se posunuli v čase o hodinu zpět. 
To jen tak někdo nedokáže. Hned první den zde byl nabitý dojmy 
a zážitky. Autobus nás jako první odvezl ke středověkému vodnímu 
hradu Leeds Castle. Tam nás čekala dlouhá prohlídka nejen 
exteriéru, ale i interiéru. Mohli jsme si projít i místní bludiště 
spolu s podzemím. Nikdo se nám neztratil, a tak jsme se všichni 
společně mohli vydat na místo zvané „ meeting point“, kde na nás 
čekali naše nové rodiny. Plna očekávání, si každá skupinka našla 
svoji novou rodinu a společně jsme vyrazili k našemu novému 
domovu. Jediný problém, který zde nastal, byl s učiteli, ty totiž 
nikdo nechtěl. Bohužel, museli chudáci stát dlouhou dobu sami 
na chodníku s kufry, než si je někdo vyzvedl. To mi všichni už 
byly v teple rodinného krbu a oni zatím nevěděli, co s nimi bude. 
Zážitkem také bylo sedět v autě na místě, kde u nás sedí řidič 
a jezdi se zde vlevo. Nikdo z nás neměl problém si s novu rodinou 
pohovořit jejich mateřským jazykem. Přece jen jsme tam jeli i tak 
trochu proto, abychom se více rozmluvili anglicky. Naše rodina 
pocházela z Pákistánu a v Londýně žili už přes dvacet let. Měli pět 
dětí, tři holky a dva kluky. Maminka se živila přímo jako hostitelka 
a otec pracoval společně i se čtyřmi Čechy. Každý z nás vezl do 
rodiny nějaký dárek typický pro nás. Dárky byly různorodé od 
keramiky až po sladkosti nebo ručně dělané věci. Jen byla škoda, 
že jsme se do rodin vždy dostali až večer a úplně unavení. Nebylo 
tedy moc prostoru, jak s nimi trávit víc času. Každý večer jsme byli 
rádi, že jsme dostali teplou večeři a zalezli do postele. Musím říct, 
že naše nová mamka vařila výborně a vždycky jsme se všichni 
nacpali. Každé ráno jsme dostali snídani a baliček s jídlem na oběd. 
Sraz byl vždy v 8:00 zase na „meeting pointu“, kde nás čekal autobus, 
co s námi strávil každý den. Sice každý den byl velice náročný, ale na 
druhou stranu nezapomenutelný. K vidění jsme měli tolik věcí, že 
by mi na to nestačil ani papír. Tak to vezmeme postupně a stručně. 
Od druhého dne jsme postupně viděli London Tower, Monument 
požáru v Londýně, katedrálu sv. Pavla, Windsor Castle, Greenwich 
park, Greenwich observatory, nultý poledník, námořní muzeum, 
prošli jsme se pod řekou Temží, a nad ní jsme také jeli lanovkou ve 
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výšce 100 m. V pondělí nás čekalo loučení s náhradními rodinami. 
Naše maminka si s námi udělala fotku na památku a na „meeting 
pointu“ nás na rozloučenou objala a pochválila, jak jsme byly 
hodní, že hodnější skupinu tam neměla. To nás velice potěšilo. 
A před námi byl tedy už jen závěrečný den po památkách a pak 
cesta zase k našim milovaným a smutným rodičům. Poslední den 
jsme měli to nejlepší na závěr. Loď nás přepravila po řece Temži 
až do královské části Londýna. Tam na nás čekala Alžbětina věž 
(Big Ben), Westminsterský palác, Buckinghamský palác s výměnou 
stráží a jeho skvosty. Bylo super vidět i místo, kde Harry Potter 
prochází zdí na nástupiště 9 ¾. A závěrečnou třešničkou na výletě 
po Londýně bylo London Eye, vyhlídkové kolo, které jezdí ve výšce 
135 m. Teď už před námi byla jen několikahodinová cesta domů. 
Po náročném posledním dni, jsme většinu cesty všichni prospali, 
a tak bych řekla, že to uteklo docela rychle. V úterý v 14:30 jsme 
dorazili do Radomyšle, kde už na nás čekali netrpěliví rodiče. Každý 
si našel toho svého a vyrazil k domovu. Stejně jako my jsme byli 
plní zážitků, tak i rodiče byli plní očekávání na naše vyprávění. I vše 
pěkné jednou musí skončit, takže hned druhý den nás čekala zase 
škola.

Aneta Matoušková, 7. třída

Ponožkový den v ZŠ Radomyšl
Jako podporu pro lidí s downovým syndromem si v úterý 
21. března navlékla celá škola dvě různé ponožky. Cílem výzvy 
je šířit povědomí o lidech s Downovým syndromem. Jejich přijetí 
společností, šance na běžné vzdělání nebo pracovní příležitosti 
nejsou samozřejmostí. Právě díky informovanosti a pozitivnímu 
příkladu z osobní zkušenosti může každý z nás bourat předsudky 
a pomoct jim, aby se stali rovnocennými členy společnosti, mohli 
realizovat svoje sny a žít plnohodnotný život.

ZŠ Radomyšl

Okresní kolo 
volejbalového turnaje chlapců
I když naše škola žádného volejbalistu nemá, přesto se kluci 
z 8. a 9. statečně vydali bojovat na okresní kolo turnaje ve volejbale. 

Kluci ve složení Jakub Benedikt, Matyáš Hlaváček, Daniel Stieber, 
Šimon Holub, Šimon Demetr, Tobiáš Vojta, Daniel Beneš a Daniel 
Hendrych vybojovali nakonec krásné čtvrté místo. Vítězství nad ZŠ 
Poděbradova jim zajistilo postup ze skupiny. Pak ale v boji o třetí 
místo kluci prohráli. Přesto jejich výkony byly velmi vyrovnané 
s ostatními družstvy. Děkuji všem klukům za reprezentaci školy.

Mgr. Monika Babková

Bruslení nás baví
Dne 31. března jsme v rámci tělesné výchovy objednali zimní 
stadion ve Strakonicích. Bruslení se zúčastnili žáci 6. a 7. tříd. 
Děti se učily základy bruslení, některé vyzkoušely i základy hokeje 
s panem učitelem Ivanem Křešničkou a zábavné hry s paní učitelkou 
Monikou Babkovou. Dětem se moc líbilo a určitě si příští rok 
zopakujeme, i vzhledem k ne moc dobrým ledovým podmínkám na 
našich rybnících.

Mgr. Johana Šišpelová Irová

Exkurze 5. a 6. třídy 
v Českých Budějovicích
V rámci vzdělávání na základní škole jsme pro letošek vybrali 
návštěvu do Planetária a procvičit gymnastiku do Jump Arény 
v Českých Budějovicích. V Planetárium měly děti možnost sledovat 
podrobnější pohled na sluneční soustavu – zajímavosti o Slunci, 
putování po jednotlivých planetách, jejich měsících a dalších 
tělesech sluneční soustavy (komety, planetky, transneptunická 
tělesa). Pořad je zpestřen snímky z kosmických sond, uměleckými 
animacemi z dílen NASA a ESA a reálnými podobami planet 
vytvořených pomocí profesionálního softwaru na naší hvězdárně. 
Pořad je zpracován tak, aby doplňoval základní učivo probírané 
ve škole (včetně nejnovějších informací) a je založen na vzájemné 
komunikaci žáků a lektora viz. www.hvezdarnacb.cz. V Jump 
Aréně děti absolvovaly trénink s instruktory. Zopakovaly si vše, 
co se naučily během zimy v tělesné výchově. Nejvíce se jim líbilo 
skok salt do jámy, velké trampolíny, zápasy na kladině tzv. battle 
beam a dráha Ninja course. Jsem moc ráda, že si děti exkurzy užily 
a určitě tu nejsme naposledy. Děkuji také svým kolegům Martinovi 
Samcovi, Martince Soukupové, Alence Šrámkové a Ivě Lojíkové za 
pomoc s dětmi.

Mgr. Johana Šišpelová Irová
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Okresní kolo 
volejbalového turnaje dívek
Také holky reprezentovaly naši školu ve volejbale. Oproti klukům 
měly výhodu, že některé se volejbalu věnují i mimo školu. Zvláště 
výkony Adély Machové byly na vysoké úrovni a určitě není náhoda, 
že míří na gymnázium se zaměřením na volejbal a se svými 
herními a studijními kvalitami má nejlepší předpoklady tam uspět. 
Ke třetímu místu ale přispěly i další dívky z osmé a deváté třídy: 
Eliška Křížová, Veronika Mandlová, Anička Hejpetrová, Denisa 
Sokolová, Andrea Koptová, Klára Kaplánková, Kateřina Kozáková, 
Lucie Poklopová a Veronika Štěpánová. Holkám moc děkuji za 
reprezentaci a skvělé umístění v soutěži.

Mgr. Monika Babková

Jaderná energetika v 8. třídě
V osnovách 8. třídy fyziky je i Jaderná energetika. O té hodně ví náš 
táborový kamarád Ing. František Borovka, který je zaměstnancem 
ve školícím středisku Jaderné elektrárny Temelín. Také všem 
osmákům přijel zábavnou formou vysvětlit, jak vlastně elektrárna 
funguje, co se štěpí, kde se štěpí, kde se chladí, jak a kam se pak 
energie přenáší. Věnoval nám tři vyučovací hodiny, kde jsme si 
zasoutěžili o ceny, vyzkoušeli bezpečnostní oblek, a hlavně se 
spoustu dozvěděli.

Mgr. Monika Babková

Ukliďme si Radomyšl
Naše škola se 21. 4. 2023, den před mezinárodním Dnem Země, 
zapojila do projektu Ukliďme Česko a uspořádala již druhý ročník 
celoškolní uklízecí akce „Ukliďme si Radomyšl“.
V čem tato akce spočívala? Všechny třídy v den D, spolu 
s pedagogickým dozorem, ráno po zvonění zamířily místo do 
školních lavic uklízet odpadky na předem určenou trasu napříč 
městysem Radomyšl a jeho blízkým okolím. Každá uklízecí jednotka 
byla vybavena odpadkovými pytli a ochrannými rukavicemi, které 
poskytlo sdružení Ukliďme Česko.
Výsledkem této dopolední činnosti byly nejen plné odpadkové 

pytle, čistší okolní prostředí, ale i ponaučení pro žáky, že odpadky 
patří do odpadkových košů a kontejnerů.

Mgr. Marie Hošková, Bc. Anděla Tomášková

Matematická olympiáda
Lednový úspěch Viktora Nového z 5. A, který v okresním kole 
v kategorii Z5 získal 1. místo, povzbudil žákyně šestého ročníku, 
aby také zkusily štěstí a poměřily své matematické znalosti 
a schopnosti logického uvažování s žáky šestých ročníků jiných škol 
strakonického okresu. A vyplatilo se to. Nakonec se matematické 
olympiády kategorie Z6 zúčastnila tři děvčata. Ema Křivancová 
se umístila na 10.–13. místě z 21 soutěžících, Nikola Machová na 
7. místě a nejlépe si vedla Eliška Mandlová, která obsadila vynikající 
2.–4. místo. Všem třem soutěžícím gratulujeme a děkujeme za 
výbornou reprezentaci školy.

Mgr. Milena Maroušková

Domanické události
Tři králové
Tak jako loni jsme byli požádáni o zorganizování Tříkrálové sbírky 
v naší obci. Děti nezklamaly a s nadšením 7.1. opět vyrazily dům od 
domu. Chtěla bych touto cestou poděkovat všem, hlavně dětem za 
jejich výdrž a ostatním nejen za příspěvky pro charitu Strakonice, 
ale také za milé a vlídné přijetí.

Bruslení
Další z každoročních aktivit je v Domanicích bruslení. Sice se konal 
zatím druhý roční, ale doufám, že ne poslední. 8.1. nám hodinu 
a půl na ledě zpříjemnila reprodukovaná hudba, občerstvení ve 
formě vaflí, buchet od sousedek a teplých nápojů. Tentokrát se 
zúčastnili i někteří obyvatelé Radomyšle. Chlapci a chlapi si zahráli 
hokej a ostatní zlepšovali své bruslařské dovednosti kolem kuželů 
nebo při hře: „Rybáři, rybáři, pusť nám vodu“.

Florbal
Abychom nezaháleli, zamluvili jsme si školní tělocvičnu na florbal. 
Utkání bylo napínavé. Pro dobrou náladu všech skončil souboj 
nerozhodně. Odměnou byla čokoládová medaile pro všechny hráče 
a skvělý pocit ze hry. V brzké době turnaj určitě zopakujeme.

Velikonoce
Velikonoce jsou pro věřící nejdůležitějšími svátky v roce a pro 
ostatní pak dlouho očekávaným svátkem, který slaví příchod jara. 
Tradice se u nás v Domanicích dodržují s velkým nadšením. Malí 
i velcí „řehtáči“ i letos splnili své poslání a plnohodnotně nahradili 
zvony, které odletěly do Říma. Od čtvrtka do soboty dvakrát denně 
děti obcházely obec s hlasitým řehtáním, které skončilo v sobotu 
v poledne. Poté se vydaly dům od domu, aby za svoji službu dostaly 
výplatu v podobě vajíček, sladkostí a drobné finanční odměny.
Velikonočnímu pondělí se také říká Červené. Důvodem je to, že 
dříve byla vajíčka barvena do červena, což mělo připomínat barvu 
krve Ježíše Krista. Dnes jsou vajíčka různobarevná.
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V pondělí se i u nás vydali chlapci a chlapi do domů sousedů, aby 
„vyplatili“ každou ženu a dívku. Tradičním cílem vyšlehání je, jejich 
omlazení, plodnost, dodání krásy, ale také vyhnání lenosti. Pro 
koledníky byla obchůzka náročná, ale odměnou jim byla vajíčka, 
ale také trocha alkoholu, pro menší koledníky sladkosti. Sousedky 
byly pečlivě připraveny, a tak se mohli koledníci u některých domů 
občerstvit. Děkuji všem, kteří se tuto tradici snaží v Domanicích 
dodržovat a těším se na příští rok.

Miroslava Paťková

Plánované akce v Domanicích
17. 6. 2023 Dětský den
08/23 Rafty: Horažďovice–Katovice

Sedlice

Městská knihovna 
v Sedlici oslavila 
březen – měsíc 
čtenářů

Místní knihovna se připojila 
k celorepublikové akci knihoven a pro 

své čtenáře a širokou veřejnost připravila 
v průběhu měsíce března hned několik zajímavých akcí.
Dne 1. března ocenila nejlepší čtenářku naší knihovny za uplynulý 
rok 2022. (O této akci vyšel článek již v minulém čísle časopisu 
SOBáček).
Dne 5. března se knihovna připojila k akci Spolku občanů veřej-
ně aktivních S.O.V.A. s názvem Neobyčejné cesty obyčejných lidí 
a pomohla uspořádat v místním kině zajímavou přednášku velkého 
sportovce Martina Bubna. Ten si připravil povídání o své celoži-
votní lásce ke sportu, především k cyklistice a dálkovým běhům 

a v neposlední řadě také k ho-
rolezectví. Hlavním tématem 
vyprávění byla především 
dobrodružná cesta do nejvyš-
šího pohoří světa Himalájí, 
kterou podnikl v roce 2022. 
19. března proběhla v kině 
další přednáška z výše jme-
novaného cyklu uspořádaná 
opět ve spolupráci s knihov-
nou. Tentokrát si ji připra-
vil významný rodák, cyklista 
a cestovatel František Šesták. 
Tématem byla nová poutní 
cesta s názvem Via Nova, vi-
noucí se ze St. Wolfgangu (Ra-
kousko), přes Bavorsko až na 

Svatou Horu u Příbrami. Otevřena byla na rakouské straně v roce 
2005, na té české pak o šest let později. Pan Šesták v doprovodu 
svého dlouholetého přítele Františka Hejtmánka poutavě povyprá-
věl o jejich putování, o zajímavých místech, která cestou viděli 
a navštívili. 
Březnový program knihovny zakončilo setkání s autorem knihy 
pohádek Dědečku, řekni nám ještě pohádku Mgr. Václavem Vlčkem, 
který si připravil program pro děti Mateřské a Základní školy 
T. G. Masaryka v Sedlici. Akce se uskutečnila 22. března nejprve ve 
školce a poté i ve škole.

Městská knihovna Sedlice

Jarní knihovnické cyklovýlety
Městská knihovna Sedlice naplánovala na měsíc duben tři 
vlastivědné poznávací cyklovýlety.
První výlet se uskutečnil hned v sobotu 1. dubna. Naplánovaná trasa 
vedla přes Škvořetice, Buzice, Blatnou, Mačkov a Čekanice. Větrné 
a chladnější počasí nepřilákalo mnoho zájemců, ale i tak jsme si 
výlet moc užili.  Vzájemně jsme se obohatili o cenné informace 
o zajímavých místech na trati. Největší překvapení jsme zažili 
u buku Velenovského nad Mačkovem Byli jsme tu svědky přípravy 
na sázení nového stromu, který bude přímým potomkem svého 
více než dvousetletého otce. Do Sedlice nás nakonec doprovodily 
kapky deště. 
Druhý výlet byl kvůli nepřízni počasí zrušen, náhradní termín se 
zatím plánuje.
Třetí výlet, uspořádaný 29. dubna, byl prohřátý paprsky sluníčka, 
i když je nutno říct, že trošku foukalo. Někdy nás to pohánělo 
vpřed, jindy jsme museli překovávat odpor větru. Trasa opět vedla 
přes Škvořetice, ale odtud pak směrem na Lom a poté zkratkou 
k Mužetickému vrchu.  Čekal nás krásný výhled do krajiny, ale 
i smutný pohled na černé skládky, které se tu neustále rozšiřují. 
Pod kopcem jsme pak potkali bývalého pana učitele, který mne 
inspiroval k pořádání těchto výletů, pana Mílu Diviše. V Sedlici 
dlouhá léta pedagogicky působil a s dětmi podnikal mimo jiné 
i vlastivědné výlety na kolech. Bylo to velmi milé setkání. Zpátky 
do Sedlice jsme se vrátili kolem rybníku Čicha a společnosti Animo 
Žatec, a. s.

Městská knihovna Sedlice, Kateřina Brabcová
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Velikonoční výlet 
Českého klubu turistů z České Lípy
Právě o Velikonoční neděli zavítala do Sedlice zhruba 
pětadvacetičlenná skupina Českého klubu turistů z České Lípy. 
Své seznamování se Sedlicí započali v kostele sv. Jakuba Většího, 
průvodcem jim byl pan David Maňhal. Během poutavého vyprávění 
se turisté dozvěděli mnoho informací nejen o historii kostela 
a jeho výzdobě, ale také o místním hřbitově nebo kapli Panny 
Marie Lurdské. 
Následující program byl spojen s historií města Sedlice 
jako takového, která je neoddělitelně spjata s krajkářským 
řemeslem. Krátkou procházku po náměstí i následnou přednášku 
s občerstvením v příjemně vytopené místní hasičárně si pro 
hosty připravila paní místostarostka Kateřina Brabcová. Paní 
ředitelka společnosti Sedlická krajka, o. p. s. Martina Srbová 
zajistila pro milou návštěvu otevření obchůdku s krajkovým zbožím 
a pomůckami na paličkování. 
Naši noví přátelé z České Lípy odjížděli spokojeni a plni zážitků. 
Na památku nám věnovali informační materiály o svém městě. 
Vyjádřili poděkování panu starostovi Vladimíru Klímovi za milé 
přijetí na radnici a panu Františku Jirsovi, který pro ně celý program 
domluvil.

Text: město Sedlice; foto: Jitka Prokopcová, Věra Hernychová

Bazar před radnicí
Již sedmý bazar „prodej cokoliv“ uspořádal Český svaz žen Sedlice 
v sobotu 29. dubna dopoledne na náměstí T. G. Masaryka. Většina 
prodávajících využila možnost prodeje z připravených stolů, 
ale prodávalo se třeba i z přívěsného vozíku. Jako obvykle bylo 
nabízeno nejvíce oblečení, boty, hračky, knihy. Vítaným doplňkem 
byl prodej zákusků z Cukrárny Hraběnka. Doufám, že všichni 
prodávající i kupující odcházeli spokojeni stejně jako naše vnučka, 
která nejprve obešla všechny prodejce, vždycky se pěkně usmála, 
u jednoho stolu dostala darem zpívající Elsa-barbie a jinde zase 
zvonící Elsa-kouzelnou hůlku (kterou využila hned v neděli na sletu 
čarodějnic) a nakonec mne ještě přemluvila k zakoupení velké Elsa-
panenky. Povzbuzena úspěchem vyrazila na bazar ještě jednou, 
tentokrát babičkou, a přinesla si Elsa-letní-šaty. Kdo by odolal 
úsměvu dítěte?

František Jirsa

Slet čarodějnic
Čarodějnický podvečer plný zábavy se konal v neděli 30. dubna 
tradičně v areálu hasičské zbrojnice. Pro děti v čarodějnickém 
kostýmu i bez něj bylo připraveno dvanáct soutěžních úkolů. Každý 
účastník nejprve dostal „Čarodějnický letecký průkaz“, se kterým 
obcházel jednotlivá stanoviště, kde ho čarodějnice, ale i několik 
čarodějů. Na každém stanovišti byl malý soutěžící nejprve pěkně 
přivítán, seznámen s úkolem a po splnění úkolu dostal na průkaz 
záznam o jeho splnění. A jaké to byly úkoly? Střelba lukem, vydržet 
chvíli čarodějnické třesení, uvázat si z proutků vlastní košťátko 
a začarovat ho ptačím pírkem a kouzelnou formulí, poznat hmatem 
předměty v čarodějnickém pytli, složit kostlivce z jednotlivých 
kostí… Když byl některý úkol na síly malého človíčka, čarodějnický 
doprovod mu pomohl úkol splnit. Když byla většina účastníků 
s úkoly hotova, vzplála hranice s čarodějnicí a pak už došlo na 
vyhlášení vítězů – zvítězili všichni účastníci. Za odměnu dostal 
každý diplom a tašku se sladkými dobrotami.
Pro malé soutěžící, jejich doprovod i pro ty, kdo se přišli jen tak 
setkat se sousedy bylo k dispozici občerstvení tekuté i netekuté 
(buřty) a tak po odchodu malých soutěžících bylo ještě dlouho 
u ohně i u stolů živo. Za pěkný večer třeba poděkovat Městu 
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Sedlice, členům SDH Sedlice a spolku Modrásek, kteří se na 
přípravě podíleli.
Poznámka na závěr: Pálení ohňů poslední dubnový den je rozšířená 
tradice – na satelitních snímcích pořízených z výšky několika 
set kilometrů je vidět, že naše republika byla ten večer posetá 
stovkami, možná tisíci ohňů.

František Jirsa

První Máj 2023 aneb Jsme děti ráje 
a chceme žít non stop
V pondělí 1. května 2023 od 13:30 hod. uspořádal Spolek pro 
zachování tradic prvomájové oslavy s průvodem alegorických 
vozidel, historických traktorů, automobilů, motocyklů i stavební 
techniky.
Úvodní vystoupení bylo pásmem scének na hudbu Michala Davida 
a kapely Kroky Františka Janečka. Připomenuty byly všechny 
významné módní trendy 80. let jako byly Tuzex, céčka, trička 
s potiskem, aerobic a další. Úvodním vystoupením provázeli 
v duchu tehdejšího pořadu Televizního klubu mladých členové 
SSM. Vše bylo pojato s patřičným nadhledem a humorem. Takže 
nebylo opomenuto ani vtipů, které v té době kolovaly o Veřejné 
bezpečnosti nebo vtipného výkladu hesla VŘSR. Tyto vtipy 
dokládaly, že ne všichni brali tehdejší režim vážně a že i my 
dnes se na tuto dobu můžeme dívat s nadhledem a humorem. 
V úvodní scénce byli připomenuti veksláci a Tuzex a písní Relax 
od Frankie goes to Hollywood také film Bony a klid. Oba veksláci 
nabízející své zboží před sedlickým Tuzexem byli nakonec hlídkou 
VB dopadeni a odvezeni. V dalším vystoupení už přišla na řadu 
hlavní hvězda, které byl program věnován, Michal David, který 
působil spíše rozdvojeným dojmem v podání Zbyňka Hrdličky jako 
Michala a David Maňhala jako Davida. Přesto, že role Michala byla 
původně napsána pro Michala Šindeláře a později jej měl ztvárnit 
Michal Sladký, nepřízeň okolností a osudu nakonec způsobila, že 
Michala si nezahrál skutečný Michal, ale Zbyněk. Nutno říci, že se 
své role zhostil skvěle a nijak to neubralo původní myšlence celého 
scénáře. A protože všechna vystoupení doprovázela kapela Kroky 
Františka Janečka, byli v dalších písních i scénkách připomenuti 
i další interpreti, kteří v 80. letech s touto kapelou vystupovali 
jako byli Pavel Horňák a píseň Tričko, Pepa Melen a Né, pětku, né, 
Markéta Muchová a píseň S námi to zkus.
Ze slavných hitů Michala Davida zazněla Céčka, My máme prima 
rodiče, Děti ráje i Non stop. Scénky z jednotlivých písní vycházely 

z videoklipů k těmto písním. Takže při písni Céčka přinesl jeden 
z veksláků slečně moderátorce céčka. Během písně Tričko, kterou 
Pavel Horňák zpíval Evičce, proběhla módní přehlídka dobové 
módy, na píseň S námi to zkus zacvičila Markéta Muchová spolu 
s dívkami aerobic a na píseň My máme prima rodiče byli na učící 
se a kouřící maturanty přivoláni hasiči. Během písně Děti ráje 
obcházel diváky – fantom RAJe, falešný vrchní, Dalibor Vrána, který 
přijel ve Velorexu a kterého si odvedli příslušníci VB. 
Průvodu městem, který následoval po skončení úvodního 
vystoupení, se kromě tradičních sedlických účastníků 
s historickými traktory, alegorickými vozidly i stavební technikou 
zúčastnili i členové Veteran car clubu Strakonice s historickými 
vozidly a motocykly. Kromě členů tohoto klubu přijelo i několik 
dalších majitelů historických vozidel i motocyklů. Pozoruhodný byl 
i alegorický vůz cvičenek ze Spartakiády 1985. Sedlické náměstí 
TGM tak bylo při úvodním vystoupení zcela zaplněno. Chci tímto 
poděkovat paní místostarostce Kateřině Brabcové za vynikající 
organizaci a velkou pomoc s realizací scénáře i průvodu, všem, 
kteří vystoupili i všem, kteří se zúčastnili průvodu městem i všem 
divákům, kteří se přišli podívat.

Text: David Maňhal; fotografie: František Jirsa

Dopis od čtenářky
Ráda čtu Váš dvouměsíčník Sobě o dění ve vesnicích. Vždy kladné. 
A tak nevím, jestli můj příspěvek o netoleranci uveřejníte. Ale od 
začátku.
Jsme sice z Prahy, ale po manželově zranění /vražení kyčle do 
pánve/ jsme se odstěhovali na chalupu do Holušic.
V Praze jsem se starala o bezprizorní potulné kočičky, a tak jsem 
se začala starat o kočičky i v Holušicích po zemřelém panu Vorlovi.
Malý lesík, říká se tam Na drahách, pár stromů, v levé části stromů 
je malý „posed“, spíše bedna bez střechy. V pravé části jsem měla 
na krmení pro kočičky 5 nerezových misek.
Samozřejmě, že se přikrmovaly i ostatní kočičky z okolních chalup. 
V zimě jich bylo až 20, protože tady se kočičky množí, nekastrují se.
Letos 4. dubna nerezové misky zmizely, nebyly.
Při vyvěšování cedule o vrácení misek kočičkám šla kolem mladá 
Srchová /jméno jsem se dozvěděla později/, jak se jmenuje nevím, 
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je vdaná a sdělila mi, že v rámci jakéhosi úklidu je vyhodila, 
ale hlavně prý kvůli dětem. Na moje upozornění o bordelu pod 
bednou v levé části, kde jsem loni viděla si děti hrát a kde měla 
s úklidem začít sdělila, že to dopoledne nestačila.
Nestačila to dodnes. Snad při příští návštěvě rodičů, neb žije 
v Rakousku.
Nechápu, léta to nikomu nevadí, aspoň nikdo mě nekontaktoval.
Až najednou ona s výmluvou že kvůli dětem. Ale o bordelu pod 
bednou neměla starost, bylo to účelové, vadí jí kočičky. 
Vesničance vadí kočičky, které po nažrání odejdou. Ještě, že jí 
nevadí kokrhání kohouta a smrad z dobytka který mají sousedé.
V osadě Holušice bylo vybudováno pro děti hřiště kousek od jejich 
chalupy.
Je mi přes 80 let a používám teď tácky a misky od masa, které vítr 
vždy odfouká. Zatím je sbírám, nechci dělat nepořádek.
Není to hezký, můj názor na venkov, který je jedna velká rodina, 
jak se dříve říkalo se změnil.
Vyjádření z radnice:
Zmíněná lokalita se nachází na pozemku města. Byla uklizena 
místními v rámci akce „Ukliďme Česko“. Na pozemku se plánuje 
revitalizace. Kompletní odstranění jehličnanů a následné osázení 
ovocnými stromy. Tím zmizí ostudné místo v lokalitě zvané „Na 
drahách“.

MŠ Sedlice
Jaro už je v plném proudu, takže nám prostory školky zkrášluje 
mnoho květin a ptáčků. S tím právě souvisela jedna z akcí. Ve 
středu 15. března jsme u nás měli výstavu ptactva, na které si děti 
mohly prohlédnout různé druhy ptáků – od těch nejmenších až po 
veliké dravce.
Během příprav na Velikonoce a jarní výstavu, která proběhla 
v místnosti městského úřadu v Sedlici, si také přišli rodiče s dětmi 
vytvořit různé výrobky pro radost.
V dubnu se naši předškoláci zapsali do první třídy Základní školy 
v Sedlici a následně každou středu docházeli na schůzky, kde se 
seznamovali a připravovali na to, co je ve škole bude čekat.

V rámci připomenutí Dne Země jsme uklidili školní zahradu, včetně 
okolních ulic, a v pondělí 24. dubna jsme navštívili sběrný dvůr 
v Sedlici, kde jsme si poslechli odbornou přednášku. Tímto bychom 
chtěli za ni poděkovat paní Lucii Válkové, díky které jsme se všichni 
dozvěděli velice přínosné informace.
Děti z druhé třídy si vyzkoušely pohybové aktivity s paní cvičitelkou 
a na programu byl také týden, kdy jsme chodili do školky barevně 
sladěni – v pondělí jsme všichni přišli ve žluté, v úterý v modré, 
ve středu v zelené a ve čtvrtek v bílé barvě. V pátek si pak děti 
přinesly do školky čarodějnický kostým. Na školní zahradě byla 
zároveň připravena čarodějnická kotlíková stezka, ve které jsme 
plnili spoustu logických i pohybových úkolů.
Celá stezka končila šiškovou hrou splněných přání. A my doufáme, 
že se dětem jejich všechna krásná přání vyplní...

Za MŠ Sedlice Michaela Jariabková

Jarní měsíce v ZŠ Sedlice
V jarních měsících se rozběhly vědomostní a sportovní soutěže, 
vyrazili jsme na exkurze a uskutečnilo se několik tradičních školních 
akcí. 
Ve čtvrtek 27. dubna proběhla již tradiční a oblíbená „Noc s Ande-
rsenem“, tentokrát opožděně jako přespání ve škole se soutěžemi. 
Dílny se dětem moc líbily a své výtvory dovedly téměř k dokonalos-
ti. Celý večer byl velice povedený a děti si ho velmi užily. Deváté tří-
dě patří velký dík za perfektní organizaci. Následující den navázala 
celoškolní cyklosoutěž dopro-
vázená pálením čarodějnic 
Tradičně jsme se v dubnu při-
pojili k akci „Ukliďme Česko“, 
při které jsme pomohli uklidit 
okolí školy a vytipovaná místa 
v Sedlici. V rámci velikonoč-
ních svátků žáci připravili vý-
robky na velikonoční výstavu 
a vyzkoušeli si velikonoční 
pečení. Část žáků vyrazila za-

Ukázka ptactva

Návštěva jarní výstavy

Čarodějnice - první třída

Exkurze ve sběrným dvoře

Velikonoční pečení
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čátkem dubna na poznávací zájezd do Belgie a Anglie. Děti z první-
ho stupně si popovídaly s autorem pohádkových knížek Václavem 
Vlčkem.
V úterý 4. dubna se uskutečnil zápis do 1. ročníku. Přijato bylo 
9 dětí.
V okresním kole v malé kopané obsadil náš tým po solidních 
výkonech 9. místo, když jsme přišli o čtvrtfinále smolně při 
penaltovém rozstřelu.

Marek Charvát

Belgie a Londýn 2023
1.4. 2023… To je datum, kdy to všechno začalo. Ale co? Dlouhá, 
ale příjemná jízda autobusem, krásné počasí, památky, vzpomínky 
a zážitky, které nikdy nezapomeneme. 
Vyjížděli jsme v sedm hodin večer dvoupatrovým autobusem od 
naší školy. Do Bruselu jsme dorazili brzy ráno. Navštívili jsme Dům 
evropských dějin a prošli se po městě. Poté jsme přejeli do Brugg, 
které byly okouzlující. Všude voda, lodičky, smích, dobrá nálada, 
vafle, hranolky a pralinky. Podívali jsme se, jak se vyrábí čokoláda 
a s plnými břichy se odebrali do hostelu.
Ráno jsme vyrazili do Calais. Cesta trajektem byla nádherná. 
Po dvou hodinách jsme dorazili do Doveru a kochali se křídovými 
útesy. Cesta do Londýna netrvala moc dlouho. Prošli jsme 
greenwichský park, navštívili muzeum námořníků a vyfotili se 
u nultého poledníku.
Poté jsme se stresovali kvůli rozdělení do rodin, což bylo úplně 
zbytečné. Naprosto vyšťavení jsme ulehli do postelí.
Další den jsme viděli Tower Bridge, Tower, Trafalgarské náměstí, 
Big Ben, Buckinghamský palác a spoustu dalších památek.
Třetí den jsme vyjeli mimo Londýn na křídové útesy – Seven sisters. 
Za krásného počasí jsme se procházeli po břehu a užívali si výhledů 
na moře. Poté jsme přejeli do přímořského městečka Brighton, 
prošli se po pláži, nasbírali kamínky a pokochali se pohledem 
z vyhlídky i360.
Poslední den jsme se projížděli double deckrem po Londýně, lodí 
po Temži a vyzkoušeli lanovku. Navštívili jsme akvárium a užívali 
si výhled z London Eye. A najednou… Jsme seděli v autobuse směr 
Dover. 
I když naše pouť Evropou končila, dobrá nálada neupadala, pořád 
bylo veselo. A tohle… tohle je konec! Celý výlet jsme si moc užili!

Amelie Barochová

Nocování ve škole, cykloden
Dne 27. dubna, u nás na základní škole v Sedlici, proběhla dlouho 
očekávané Nocování ve škole, které druhý den pokračovalo 
Cyklodnem a následovalo pálením čarodějnic. Sejít jsme se 
měli ve čtvrtek v šest před školou se všemi potřebnými věcmi. 
Protože jsme byli všichni moc natěšení, čekali jsme před školou 
už ve čtvrt na šest. Program jsme zahájili v šest hodin a ukončili 
v osm. Během těchto dvou hodin děti plnily různé úkoly v podobě 

hádanek, křížovek a hrály 
různé hry. Po splnění úkolů na 
děti z druhého stupně čekal 
poklad, truhla plná bonbónů. 
Mezitím naši spolužáci 
připravili oheň, na kterém si 
děti upekly buřty.  Večer už 
byl v rukách třídních učitelů 
jednotlivých tříd. Po velmi 
dobře „prospané“ noci jsme 
nasedli na kola a vydali se 

směr hřiště, kde jsme s panem učitelem nachystali dráhu zručnosti 
pro naše cyklisty. Nejrychlejší a nejšikovnější jezdce jsme ocenili 
diplomem. Celý dvoudenní maratón plný zážitků byl zakončen 
tradičním upálením zlých a škaredých čarodějnic. Jelikož je to pro 
nás, deváťáky, jedna z posledních akcí, velmi jsme si ji užili.  

Sandra Růžičková, Anhelina Chuda

Den země
Při příležitosti Dne Země se naše škola jako každoročně zúčastnila 
celorepublikové akce UKLIĎME ČESKO. Každá třída měla určené 
místo úklidu. Šli jsme se s naší třídní učitelkou. My – sedmáci – 
jsem měli uklízet hlavně ulici Nádražní a okolí vlakové zastávky. 
Všichni se snažili. Nasbírali jsme několik pytlů. Nakonec jsme si 
opékali vuřty. Naštěstí vyšlo krásné počasí. Na tuto akci jsme se 
těšili a těšíme se zase na příští rok.

Sára Škardová, Aneta Wurmová

Sladký večer v kině
Sedlické kino bylo opět po delší době plně vyprodáno. A to díky 
zábavné talk show Čas na tebe aneb Péct, milovat a žít. Hlavními 
hvězdami večera byli herečka a zpěvačka Tereza Bebarová a cukrář 
Josef Maršálek. Pořadem provázel známý moderátor René Kekely. 
Lístky se začaly prodávat již 
v lednu a v polovině března 
byla kapacita kina zaplněna. 
Zájem byl veliký, bohužel ne na 
všechny zájemce se dostalo. 
Hlavním tématem večera bylo 
hlavně pečení. Diváci slyšeli 
spoustu zábavných historek 
z natáčení Peče celá země 
a Buchty po ránu. Tereza 
Bebarová vyprávěla o své 
herecké kariéře a zazpívala 
několik písní z muzikálu Funny 
Girl. Pan Maršálek také vyprávěl o tom, kam se mu daří doma 
v Dubném pěstovat ovoce a zeleninu. Diváci měli možnost svým 
hostům klást otázky. Krásnou cenu v podobě knihy Čas na pečení 
si odnesla Mařuška Brožová, která se ptala, v kolika letech pan 
Maršálek začal péct. 
Na konci debaty si diváci měli možnost zakoupit právě onu knihu, 
kterou Tereza i Josef s radostí podepsali a ochotně se se svými 
příznivci vyfotili.
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Další krásná akce opět za námi a my děkujeme všem divákům. 
V září se můžete těšit na Páté přes desáté s panem I. Šmoldasem 
a J. Rychterovou a v říjnu na pana Jablonského s paní Bubílkovou. 
Rezervace na čísle 773 991406.

Velikonoční výstava
Na přelomu března a dubna se konala tradiční velikonoční výstava. 
Ani letos nebyla nouze o krásné výrobky dětí a paní učitelek z MŠ 
a ZŠ Sedlice. Celá zasedací místnost na Městském úřadě nám 
připomínala příchod jara, i když venku to ještě na jaro nevypadalo. 
Každý rok se mohou lidé kochat zajímavými a nápaditými 
dekoracemi, které děti vyrobí. Nechyběly ani velikonoční výrobky 
k prodeji v podobě jarních truhlíků, sádrových odlitků (které si děti 
mohou samy pak dozdobit), dřevěných zápichů a mnoho dalších 
krásných dekoracích. Výstava byla ukončena sladkou tečkou 
v podobě prodeje sladkostí a zákusků.

Ukliďme Česko
Tak jako každý rok i letos 
se sedlický Spolek občanů 
veřejně aktivních (S.O.V.A.) 
zapojil do akce „Ukliďme 
Česko“.  V sobotu 1. 4. 2023 
se v Sedlici, Mužeticích 
a Holušicích sešlo v součtu 
35 dobrovolníků, kteří 
během dopolední procház-
ky po blízkém okolí posbíra-
li téměř tunu odpadu různého stáří a druhu. Mezi „poklady“ bylo 
mimo jiné 15 pneumatik, dokonce jedna velká od traktoru, která se 
záhadně zatoulala k silnici směrem na Pilu.  
Ačkoliv by se mohlo zdát, že za ty roky, kdy již tato akce proběhla, 
nemůžou v našem okolí žádné pohozené odpadky být, opak je 
bohužel pravdou. A tak, přestože v Sedlici máme pěkný sběrný dvůr 
a ve všech obcích sběrná místa s kontejnery, se vždy najde někdo, 
kdo se nechce odvozem odpadu obtěžovat a odhodí ho v přírodě.  
Obzvlášť oblíbenou lokalitou je tradičně silnice směrem na 

Čekanice. Pod můstkem u odbočky k rybníku Mokrý, se rok co rok 
objeví několik igelitek směsného odpadu (snad pohozených línými 
lufťáky, kterým se nechtělo zajíždět ke kontejneru).  Ve strouhách 
po obou stranách čekanické silnice až téměř k ceduli Sedlice se 
letos posbíralo jeden a půl pytle plechovek od piva. Zřejmě slušná 
párty… 
Nezbývá než doufat, že se jednoho roku dočkáme, a Česko bude 
uklizené…

Jana Hudáková, S.O.V.A.

„Kočičky“ od Lucky
Koncem března nás oslovila paní Lucie Válková s tím, že se 
jí podařilo po několika letech vypěstovat kvalitní odnože 

neopadávajících „kočiček“ 
a jestli bychom pro ně nenašli 
místo, kde by mohly spokojeně 
růst. Jednalo se konkrétně 
o starý druh vrby jívy, kterou 
už dnes v přírodě najdeme 
zřídka. Rozkvetlé větvičky právě 
tohoto druhu v suché vazbě 
vydrží celý rok krásné. Právě 
proto byly s oblibou využívány 
při svěcení kočiček na Květnou 
neděli. Sazenic bylo celkem 
deset. Modrásek začal pátrat, 
kam by bylo možné sazenice 
v rekreačních zónách Sedlice 
umístit. Podařilo se. A tak se 
z rozkvetlých kočiček budou 

moci těšit nejen lidé na cestě v cestách (pod strojírnami), na kraji 
lesa u Kvardusů studánky, pod kapličkou Svaté Anny za kostelem 
a dále v soukromých zahradách. 

Za spolek Modrásek Ivana Eignerová

Obchod Sedlické krajky, o. p. s. slaví!
25. 7. 2003 – 25. 7. 2023
V úterý 25. července si připomeneme 20. výročí slavnostního 
otevření Vzorkové prodejny v Sedlici. Cílem tohoto projektu bylo 
oživení tradice výroby ručně paličkovaných krajek a podpoření 
činnosti sedlických krajkářek. Tento plán na záchranu místního 
řemesla byl dotován z prostředků Evropské Unie a České 
republiky ve spolupráci s městem Sedlice, za výrazné podpory 
tehdejšího starosty Františka Kopáčka. Stejně jako tenkrát tak 
i dnes, zde najdete široký sortiment výrobků z ručně paličkované 
krajky, pomůcky určené na jejich výrobu, propagační materiály 
a spoustu drobných upomínkových předmětů (pohlednice, 
magnetky, přáníčka…). V rámci oslav, které budou probíhat celý 
červencový týden (24.–30. 7.) jsme připravili pro naše zákazníky 
jako poděkování upomínkovou akci, kdy při každém nákupu nad 
500 Kč, od nás získají krásný dárek spolu s pohlednicí a pamětním 
razítkem. 
O víkendu 29. a 30. července, na Svatojakubskou pouť, bude naše 
prodejna OTEVŘENÁ po celý den, a to od 8.00 do 17.00 hodin. 
Můžete k nám zavítat a v našem obchůdku nakoupit krásný palič-

kovaný výrobek pro 
Vás nebo Vaše blízké 
nebo se prostě jen 
tak, přijít podívat, 
jak probíhá výroba 
paličkovaných krajek 
(po celý víkend bu-
dou zajištěné ukázky 
výroby). V neděli, 
pak přímo uprostřed 
„pouťového dění“ 
(v prostorách parku 
za Jednotou), bude Obchod při otevření v roce 2003
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opět k dispozici naše 
TVOŘIVÁ DÍLNIČKA 
pro děti. 
Na měsíc červenec 
také připravujeme 
velkou VÝSTAVU dět-
ských prací našich 
malých krajkářek 
z kroužku paličkování 
při Sedlické krajce, 
o. p. s. a dětí z part-
nerské Horní Falce (Německo). Uvidíte zde i předchozí společné 
projekty LOUKU a STROM POHÁDEK (prostorové krajky 2x2 m) 
a představíme zde i náš nový, právě připravovaný projekt HRADNÍ 
STRAŠIDLA (ten bude mít své slavnostní odhalení na Krajkářských 
slavnostech v srpnu 2024). Součástí výstavy, bude i výtvarná sou-
těž, kterou vyhlásila Sedlická krajka, o. p. s. spolu s městem Sedlice 
pro děti ze základní a mateřské školy v Sedlici na téma: „SEDLICE 
– MĚSTO S KRAJKÁŘSKOU TRADICÍ“. Technika provedení je libovol-
ná (kresba, rytina, koláž, vystřihovánky…) fantazii ani velikosti se 
meze nekladou. Sběr prací bude probíhat na ZŠ a MŠ, případně je 
můžete odevzdat na prodejně Sedlické krajky a v místní knihovně. 
Nejlepší a nejkreativnější práce budou odměněné věcnými cenami. 
Termín odevzdání je do 30. června 2023. Všechny práce budou vy-
stavené od 24. do 30. července, včetně Svatojakubské pouti.
Více informací o připravovaných akcích najdete na:
www.krajky-sedlice.cz.

Přijměte proto naše pozvání a vyrazte za kulturou a krásou kraječek 
k nám do Sedlice – budeme se na Vás těšit.

Martina Srbová, ředitelka Sedlické krajky, o. p. s.

Dnešní podoba obchodu
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SPOLEK OBČANŮ VEŘEJNĚ AKTIVNÍCH ZVE VŠECHNY PŘÍZNIVCE  

ZIMNÍCH SPORTŮ NA 
 

 

	

Če s ký  s v a z  že n  S e d l i c e  z v e  vše c h n y   
dě t i  i  d o s pě l é  n a   

 

Cestu pohádkovým lesem 
 

v sobotu 3. června  
 

Start bude otevřen od 13.00hod do 15.00hod 

na fotbalovém hřišti v Sedlici  
 

Trasa v blízkém okolí Sedlice 
Délka trasy cca 3km 

Na trasu se budou posílat skupinky po 10 dětí s odstupem 10min  
Za děti si ručí rodiče/zákonný zástupce 

 
VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ 

Není petrklíč jako 
petrklíč. Ve Škvořeticích 
a v Pacelicích ženám 
a dívkám křehký symbol 
jara rozvážel starosta 

přímo do domu
Ve Škvořeticích a Pacelicích se v posledních 

letech u příležitosti MDŽ ujala milá novinka. Starosta obce 
rozváží přesně v den 8. března všem ženám a dívkám v katastru 
obcí přímo do domu petrklíče. Naposledy se podobně angažoval 
princ, který hledaje popelku, shromáždil zástupkyně něžného 
pohlaví z příslušné lokality, aby jim vyzkoušel střevíček. „Je to od 
něho hezké. Našim ženám to určitě udělá vždycky velkou radost,“ 
okomentoval nápad s křehkými posly jara jeden ze škvořetických 
zástupců „pánů tvorstva“. 
Rozvážka květin samozřejmě nebyla jediným dárkem pro 
ženy a dívky k jejich mezinárodnímu svátku. Jako obyčejně 
obec Škvořetice zorganizovala pro drahé polovičky posezení 
s občerstvením a hudbou. To se stejně jako loni konalo v místním 
hostinci za spolupráce s hostinským a jeho pomocníky. K tanci 
a poslechu hrála kapela pana Koubka z Blatné, jídla a nápojů byl 
nadbytek. Zájem něžného pohlaví překvapil – za prostřené stoly 
usedlo cca 40 oslavenkyň. „Nechyběli ani muži, ovšem logicky byli 
v menšině,“ směje se kulturní referent obce Vojta Nový. Zato se 
přítomní „páni tvorstva“ blýskli coby gentlemani a až do desáté 
hodiny večerní se o ženy a dívky čile starali.
Tradice jsou ve zdejší půdě pevně zakořeněné a ani změna režimu 
s nimi nepohne. A Mezinárodní den žen si zasluhuje, aby se na něho 
nezapomínalo. Vždyť ženy a dívky jsou dárkyněmi toho nejlepšího, 
co lidský život prosvětluje – lásky, něhy, obětavosti.

Škvořetice
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Škvořetický karneval pro nejmladší – 
největší zalíbení si vysloužil roztomilý čertík
Když se kryjí termíny akcí, vždycky je to někomu ke škodě. To se 
stalo letos pořadatelům dětského karnevalu v kulturním domě ve 

Škvořeticích. Totožná akce v totožném 
termínu v nedaleké Sedlici zřejmě 
odlákala nějakou tu místní drobotinu. 
Ale i tak se vyřádila na parketu velkého 
sálu dobrá dvacítka masek. „Mimořádný 
zájem byl o klasickou stoličkovou. 
Dva tábory si náramně užily takové 
přetahování lanem,“ nechává se slyšet 
kulturní referent obce Vojta Nový.
Pro děti pořadatelé připravili hned 
v úvodu na čtyřicet 

nafouknutých balónků. „Ty vzaly hodně brzo za 
své. Děti je vzaly útokem a než jsme se nadáli, 
všechny popraskaly,“ usmívá se Vojta Nový. 
Soutěž o nejkrásnější masku se sice nekonala, 
ale… „Kdybychom ji vyhlásili, tak by si hlavní 
cenu odnesl malý čertík. Byl doopravdy kouzelný 
– na tom jsme se shodli všichni. Ale povedly 
se určitě všechny masky, a tak všechny získaly 
odměnu,“ dodává Vojta Nový.
Část balíčků a sponzorské ceny věnoval SDH 
Škvořetice, za což si zaslouží srdečné poděkování. 
Udělat někomu radost je vždycky záslužné. 
Udělat radost dětské dušičce pak je k nezaplacení. A každoroční 
škvořetický karneval k nezaplacení skutečně je.

Velikonoční rachtání ve Škvořeticích 
a v Pacelicích vyšlo na výbornou. 
Jako za starých časů
Sešlost dětských koledníků na velikonoční rachtání ve Škvořeticích 
předčila všechna očekávání. Celkem jich tradiční trasu absolvovalo 
třicet osm! „Poctivě rachtali dvakrát ve čtvrtek a třikrát 
v pátek,“ poznamenává Kateřina Schaffarzová, členka obecního 
zastupitelstva. „Na Bílou sobotu je doprovázeli i dospělí.“
Sobotní obchůzka vsi „po vajíčkách“ byla hodně náročná. „Trvala 
celých šest hodin. Ty nejmenší ratolesti se museli uchýlit domů 
s předstihem, nevydrželi by takový nápor,“ konstatuje Kateřina 
Schaffarzová, která se významnou měrou podílela na organizaci 
a průběhu velikonočních radovánek. „Nutno zdůraznit, že místní 
lidé prokázali jako vždycky nadobyčejnou štědrost. Dětští koledníci 
mohli být určitě spokojeni. A taky byli!“
Nejmladší účastnicí dětského velikonočního „procesí“ byla Anežka 
Hroudová. Sice absolvovala danou trasu v kočárku, ale i to se 
počítá. Bohatě zásobenou občerstvovací stanici opět vykouzlila 
doma paní Marcela Mlíčková. Druhou pak Kateřina Schaffarzová 
v místním konzumu.
Stranou velikonočního veselí nezůstala ani osada Pacelice, kde 
tradiční zvyky převzalo osm dětí.
Kouzlo Velikonoc tedy neochablo ani zde. A to je moc dobře!

Čokoládová vajíčka se urodila v úctyhodném 
množství. Dětem při jejich hledání doslova 
přetékaly košíčky
Ještě více zpestřit dětem velikonoční program se již počtvrté za 
sebou rozhodly maminky a tatínkové ve Škvořeticích. Za nádherného 
počasí se na pokyn pořadatelů vydaly ratolesti po vsi a posléze nad 
Pacelicemi v lese hledat čokoládová vajíčka, rozmístěná po různých 
úsecích. Důkladněji byli ukryti velikonoční čokoládoví zajíčci. Pro 
malé sběratele šlo o nesmírný zážitek. „Čokoládových vajíček 
bylo opravdu moře. Obložili jsme jimi třeba kapli ve Škvořeticích 
a pacelický kostelík. Děti se z dobrodružné výpravy vraceli až 
s přetékajícími košíčky,“ referuje jedna z pořadatelek Kateřina 
Schaffarzová.
Velkolepá siesta pod modrým nebem a slunečními paprsky přilákala 
přes 40 rodičů a dětí. Zajištěno bylo bohaté občerstvení. A prémii 
představovali čokoládoví zajíčci, ukrytí trochu důkladněji.
Nápad organizovat tuto velikonoční několikahodinovou výpravu 
se zrodil v hlavě podnikavé obyvatelky Škvořetic Renaty Rosinové, 
které zdatně pomáhá její manžel.
Velikonoce ve Škvořeticích tak jsou o poznání rozmanitější 
a barevnější.

SRDEČNĚ ZVEME K NÁVŠTĚVĚ CÍRKEVNÍCH PAMÁTEK
V OBCÍCH ŠKVOŘETICE A PACELICE

18:00 - 22:00     PROSTORY KAPLÍ                        18:00 - 24:00    OKOLÍ KOSTELA

KAPLE PANNY MARIE BOLESTNÉ ŠKVOŘETICEKOSTEL PROMĚNĚNÍ PÁNĚ NA KŘESOVCI PACELICEKAPLE NEJSVĚTĚJŠÍ TROJICE ŠKVOŘETICE

Ve velikonočním „pinčesu“ na škvořetické 
půdě se prosadili i hosté z Radomyšle
Na své si přišli ve Škvořeticích o velikonočních svátcích také 
sportovci. Konkrétně vyznavači ping-pongu. Turnaj ve čtyřhře 
hostil celkem šestnáct dvojic, kteří si to rozdali na velkém sále 
zdejšího kulturního domu.
Po dlouhém a tuhém boji se stali šampióny turnaje Josef Navrátil 
(Škvořetice) s parťákem Milanem Prčkem (Blatná). Skvělou souhru 
prokázali bratři Ondřej a Vojta Nových (Škvořetice) se ziskem 
stříbra. Prosadili se i hosté z Radomyšle – Kastner, Soukup, kteří 
ukořistili poslední cenný kov.

Vladimír Šavrda
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SDH Tchořovice
MDŽ
I letošní rok se naši muži – hasiči 
rozhodli poděkovat místním ženám 
za jejich celoroční péči. Na sobotu 

11. března v místním pohostinství 
pro ně nachystali občerstvení v podobě 

výborných bramboráčků a nechyběly 
samozřejmě ani zákusky, káva a tradiční květina 

– krásně rozkvetlý petrklíč. K tanci a poslechu hrálo a zpívalo duo 
mladých nadaných muzikantů – Jarda Čadek (kytara) a Matěj Mužík 
(housle). Nutno dodat, že zpívali a hráli úžasně. Akce byla opět 
velmi povedená, děkujeme!

Babský bál
Sobota 25. března byla ve znamení Babského bálu. Ples začal 
v obvyklý čas, ve 20:00. Účast byla tak akorát – nebylo úplně plno, 
takže se dobře tancovalo. K dobré náladě přispěla i kapela Hadiband, 
která výborně hrála do ranních hodin. Nechybělo opět půlnoční 
překvapení v podání našich žen – taneční vystoupení nazvané 
„Pidilidi“ a samozřejmě spousta rozmanitých cen, a proto nikdo 
neodešel domů s prázdnou. Plesalo se až do ranního kuropění, což 
bylo zpětnou vazbou toho, že se ples opět líbil většině přítomných. 
Děkujeme všem za účast a pomoc při realizaci této akce.

Tchořovice

Velikonoce ve Tchořovicích
Po roce opět přišly velikonoční svátky a s tím spojené tradice. I le-
tos naše omladina (kluci i holky) vyrazila na Zelený čtvrtek rachtá-
ním kolovratů a rachtaček nahradit zvony, které odletěly do Říma. 
Skupina cca 25 dětí obcházela od čtvrtka do soboty celou vesnici 

za každého počasí. 
V sobotu dopoledne 
pak vyrazili koledovat. 
Odměnou jim byla va-
jíčka malovaná i čer-
stvá, různé pamlsky 
a také nějaké korunky, 
to vše si potom dle zá-
sluh rozdělily. Na Ve-
likonoční pondělí pak 
vyrazili někteří chlapci 
s vlastnoručně uple-
tenou pomlázkou vy-
šlehat děvčata a ženy, 

aby byly zdravé a krásné po celý rok. Myslím si, že dodržování těch-
to tradic je velmi důležité a je to něco, co nám mnohé vesnice mo-
hou závidět, poněvadž někde se tento krásný zvyk definitivně ztra-
til. Jsem ráda, že děti si tento zvyk předávají ze starších na mladší 
a nadále se tyto tradice udržují.

Stavění máje
Májka je oslavována jako symbol lásky, plodnosti a mládí – ale také 
jako strážce obce… I proto je důležité dodržovat tuto tradici, aby 
nevymizela z naší paměti.
Předposlední dubnový den tedy vyrazili tchořovičtí muži do lesa, 
kde pečlivě nejdříve strom vybrali a následně i porazili. Poté ho 
dopravili na náves, kde náležitě připravili budoucí máj na další 
den. Poslední dubnový den odpoledne děti, dívky i ženy ozdobily 
špici a věnec máje krepovými různobarevnými pentlemi. Poté už 
ji statní muži vlastnoručně pomocí dřevěných kůlů zručně vztyčili 
nad zraky všech zúčastněných. Odměnou nebyl jen úžasný výhled 
na hrdě se týčící máj na pozadí modrého nebe, ale i voňavé pečené 
buřtíky, které byly pro všechny připraveny.
Pak se už jen sedělo, zpívalo při hře na kytary a hlídala nově 
postavená májka až do rána. Nutno dodat, že se podařilo našim 
chlapcům, i když byli v menšině, v brzkých ranních hodinách odrazit 
nájezd „záškodníků“ z jiné vesnice, kteří nám přijeli májku porazit. 
Nejenom, že „odtáhli“ s nepořízenou, ale ještě přišli o nářadí, se 
kterým přijeli májku porazit. 

Text a fotografie: Martina Čadková

Něco málo z Uzenic
Na velikonoční čtvrtek a sobotu 
obcházely děti s řehtačkami ves, 
jak praví velikonoční tradice. 
A v pondělí obcházeli chlapci 
s pomlázkami místní děvčata a ženy, 

aby byly celý rok svěží a zdravé.
Jako každý rok se 30. dubna z lesa 

přivezla májka, kterou místní děvčata 
ozdobila a poté ji místní muži vztyčili. Rozdělal se 

ohýnek, na kterém si všichni opekli špekáčky a při té příležitosti si 
všechny věkové kategorie zahrály takový malý turnaj ve vybíjené.
Mimo jiné starosta obce zažádal v rámci programu Obnovy venkova 
Jihočeský kraj o dotaci na revitalizaci sběrného místa. Doufáme, že 
tuto dotaci získáme a tím pádem by se mohla celá akce uskutečnit.

Marešová

Uzenice
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Krátce z Uzeniček 
a Černívska
Dne 20. 3. 2023 byl v poslanecké 
sněmovně paní Pekarovou Adamovou 
udělen znak a vlajka pro obec Uzeničky 

a Černívsko, kterou zastupitelstvo obcí 
schválilo na prosincovém zasedání.

Dále se v Uzeničkách uskutečnil hasičský ples 
a dětský maškarní bál – tentokráte byly obě akce 

pořádány pod záštitou hasičů z Chobota. Na dětském maškarním plese 
se sešlo dost dětí a všechny si sobotní odpoledne užily…
V průběhu března se během dvou víkendů uskutečnila brigáda, při které 
došlo k odstranění porostu okolo spojovací silnice z obce Uzeničky na 
místní hájenku. Silnice byla kvůli křoví a větvím stromů zúžená. Brigády 
se účastnili převážně hasiči, a pár obyvatel obce včetně několika větších 
dětí.
O Velikonocích proběhlo tradiční řehtání, které začalo ve čtvrtek 
v poledne a skončilo v sobotu ráno, chozením po koledě. Navzdory 
chladnému počasí byla akce úspěšná a účastnilo se jí téměř 20 dětí. 
Větší chlapci pak chodili s pomlázkou o Velikonočním pondělí.
Posledního dubna se v obci uskutečnilo stavění májky s večerním pálení 
čarodějnice.

Uzeničky

Kulturní akce 
a dění v obci
Velikonoční svátky proběhly v tradič-
ním duchu. Skupina zhruba 35 dětí 
vyrazila v sobotu v ranních hodinách 

na koledu. Za svoji snahu a výdrž při 
obchůzce křížků ve čtvrtek a pátek byly 

odměněny bohatou nadílkou. Ve večerních 
hodinách proběhla za účasti dětí i dospělých před-

náška etnografky Mgr. Ireny Novotné týkající se jarních zvyků. Všichni 
hosté byli seznámeni s tradičními velikonočními zvyky, ale i s řadou dal-
ších tradic jako je MDŽ, Prvomájové průvody, Letnice, či Den matek. Na 
závěr přednášky si většina přihlížejících společně zazpívala za zvuku dud, 
na které zahrála paní Novotná. Při pondělní koledě bylo možné v obci 
spatřit čtyři skupiny koledníků, kteří s pomlázkou obcházeli jednotlivá 
stavení.
V neděli 30. dubna se uskutečnilo stavění máje. Kolem třinácté hodiny 
vyrazila skupina místních chlapců do lesa Starý bor na Milavech, kde 
po předchozí dohodě s maji-
telem pokácela jeden ze smr-
ků. Poté byl strom dopraven 
dolů do vsi. Kolem osmnácté 
hodiny si skupina 24 místních 
žen a děvčat, včetně jednoho 
chlapce, připravili pro všech-
ny spoluobčany zajímavé pře-
kvapení. Namaskováni za ča-
rodějnice a čaroděje dorazili 
v reji až na místní hřiště, kde 
za zvuku hudby předvedli své 
představení, za což byli odměněni bouřlivým potleskem. Poté zapálili 
hranici dřeva společně s postavou čarodějnice vytvořené ze slámy stojící 
na jejím vrcholu.

Eduard Červenka, místostarosta obce  

Velká Turná

Přednáška etnografky Mgr. Ireny Novotné ve Velké Turné

SDH Velká Turná
Po jarním období, kdy členové SDH organizovali mnoho kulturních a spo-
lečenských akcí (masopust, ochutnávka vepřových pochutin, dětský 
maškarní bál, máje…) byla v sobotu 22.dubna uspořádána schůze sboru. 
Byl vyhodnocen dosavadní průběh činnosti, a především se plánovala 

organizace následné 
práce a požární akti-
vity. Jedná se přede-
vším o pokládání věn-
ců k pomníku v obci 
u příležitosti ukončení 
II. světové války, po-
žární okrskové cvičení 
a příprava cvičiště, pří-
prava požární techniky 
na STK, čistění Rojické-
ho potoka a spoluprá-
ce s obcí při organizaci Dětský maškarní - hry
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jarního sběrného dne. Na schůzi bylo 
též jednáno o členských příspěvcích do 
SDH ČMS a rok konání výročí 120 let 
od založení SDH Velká Turná. V jarních 
měsících probíhala i odborná příprava 
velitelů a strojníků JSDHo na stanici ve 
Strakonicích a školení obsluhy moto-
rové pily. Toto osvědčení mají dva čle-
nové zásahové požární jednotky Velká 
Turná.

Práce zastupitelstva obce
Zastupitelstvo obce projednávalo možnost umístění fotovoltaické 
elektrárny na obecní budovy, realizace nákupu zahradního traktoru 
na trávu, stavební rozvoj území obce, nákup a prodej pozemků pro 
potřebu obce, pronájem obecních 
pozemků a energetickou cenovou 
politiku a možnosti při zásobování 
obecních budov elektrickou 
energií. Pro občany je naplánován 
jarní sběrný den a probíhají 
technické přípravy pro projekt 
Oprava veřejného osvětlení 
v obci a solární ohřev TUV pro 
sprchové automaty ATC-Milavy. 
Dále se připravují podklady pro 
projekční zadání prodloužení 
obecního vodovodu a kanalizace 
v ulici u domu čp. 24. U budovy – 
autobusová čekárna – na návsi obce, došlo k nabytí vlastnických práv 
pro obec. Na tomto objektu dojde k opravám pro zlepšení technického 
stavu budovy a na jeho čelní straně bude umístěna vývěsní cedule obce 
pro zveřejňování informací pro občany (plakáty, letáky, pozvánky na 
akce…). 

Letní rekreační oblast Milavy
Léto se nám nezávratně blíží a tím i hlavní letní rekreační sezóna. 
V katastru obce Velká Turná se nachází letní rekreační areál Milavy. 
V tomto areálu nabízí celkem šest provozovatelů ubytování ve stanech, 
karavanech, chatkách a rekreačních budovách. Dále je zde možnost 
stravování a občerstvení ve čtyřech restauracích a ve dvou kulturních 
zařízeních se v letním období pořádají kulturní akce, jako jsou zábavy, 
diskotéky či country posezení. Přijeďte k nám na letní dovolenou 
a vyberte si z nabídky služeb tu, která Vás osloví. Přejeme příjemný 
odpočinek a kulturní či společenský zážitek, a hlavně pobyt v přírodě, 
který jistě všichni v této době ocení!
Jednotliví provozovatelé se na Vás těší:
– ATC-Milavy – provozovatel Obec Velká Turná nabízí – plochy pro stany 
karavany, soc. zázemí, sportoviště, opalovací travnatou pláž s přístupem 
k rybníku Milavy. Možnost jedné chatky pro 4 osoby, mob. 606 690 391, 
www.velkaturna. cz (turistické informace – fotogalerie. Prezentační foto 
ATC-Milavy). Provoz od dubna do září. Součástí kempu je restaurace 
„Občerstvení Na Hrázi ATC-Milavy“ s venkovním posezením (soukromý 
provozovatel). 
– Chaty – Teplárna Strakonice. Provozovatel Teplárna Strakonice, 
Komenského 59, 386 43 Strakonice, tel. 383 318 287, mob. 602 100 
033. Nabízí – 8 dřevěných chatek pro čtyři osoby, soc. zařízení společné 

Motorová pila k zásahu 
– JSDHo Velká Turná

sekací travní traktůrek

v kempu. Převážně podniková rekreace. Možnost objednávky pobytu 
i jiných osob. Provoz od června do září. 
– Chaty Charvát – nabízí – ubytování v šesti čtyřlůžkových chatách 
(vlastní soc. zařízení). Mob. 602 169 086. www.firmacharvat.cz. Provoz 
od června do září, v jiných termínech dle domluvy. 
– Rekreační areál Milavy – Naděžda Čapková – nabízí – ubytování ve 
20 čtyřlůžkových chatkách a dvou srubech (vlastní soc. zařízení), plochy 
pro stany, karavany, soc. zázemí a restauraci s venkovním i vnitřním 
posezením s celodenní kuchyní. (pořádání country večerů). Mob. 603 
434 061, recepce tel. 720 262 635 (prodejna potravin), www.milavy.cz. 
Pro děti je připravena nafukovací skákací trampolína. Provoz od dubna 
do října. 
– Kemp LUHY – Jitka Šupová – nabízí – ubytování ve 14 čtyřlůžkových 
chatkách, v 1 dvouchatě pro šest osob, v bungalovu s 5 pokoji 
a restauraci se společenským sálem (po domluvě možnost pořádání 
oslav) s celodenní kuchyní a kioskem rychlého občerstvení s točenou 
zmrzlinou. Mob. 606 624 696, www.kemp-luhy-milavy.cz. Provoz chat 
od června do září, v jiných termínech dle domluvy. 
– Kemp u Hasičů – Miroslava Čemusová – nabízí ubytování v 5 čtyřlůž-
kových pokojích, plochy pro stany a karavany, sociální zázemí a venkovní 
a vnitřní restauraci. Mob. 606 766 916. Pro děti je připravena věž se 
skluzavkou. Provoz od června do září, v jiných termínech dle domluvy.

Připravované akce
3. června – Oslava MDD
10. června – Čištění Rojického potoka
24. června – Pouťová zábava
25. června – Pouť ve Velké Turné

Pavel Šípek, starosta obce Velká Turná (foto archiv obce)

Zábořská májka
Stavění máje patří mezi velmi 
oblíbené tradice, a proto snad 
v každé malé vesničce můžete 
májku vidět. Muži vyberou v lese 

co nejvyšší strom, oklestí, oloupou 
kůru a děvčata zdobí vršek májky 

barevnými stuhami. Pod korunou 
stromu je uvázán ozdobný věnec, který 

symbolizuje panenství dívek v obci. Právě kvůli 
němu musí mladíci hlídat májku přes noc. Chlapci z okolních 
vesnic se totiž během noci mohou pokusit májku podříznout 
a získat tak symbolické panenství děvčat pro sebe. Dodnes je 
nebetyčnou ostudou, pokud chlapci svou májku nedokáží přes 
noc uhlídat. U nás se to už několikrát stalo, ale letos naše krásná 
májka, vysoká 27 m, stojí! Na přípravách se podílelo mnoho lidí, 
ozdobená májka se stavěla za pomoci moderní techniky, ručně se 
už staví málokde. Na návsi se pekly buřty, čepovalo pivo a ve stanu, 
postaveném pro případ nepříznivého počasí, došlo na sousedské 
přátelské popovídání. Pánové, políbili jste svou milou na 1. máje 

Záboří
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podle pohanské tradice pod rozkvetlou třešní? Jestli ne, udělejte 
to dodatečně a nemusí to být třešeň, kvetou i jiné stromy. Užívejte 
si krásných májových dnů v nejkrásnějším období roku.

Text a fotografie: Jaroslava Vodičková; zdroj: internet                                                                                                                                        

Lyžařský kurz Paseky nad Jizerou
Skol! Nejsem si úplně jistý, jestli vůbec naši současní žáci tuší, co ten 
pozdrav znamená. Vždyť dva roky nemohli vinou covidových restrikcí 
vycestovat společně do hor a na svých mobilních telefonech určitě 
vyhledávají jiné věci než lyžařský pozdrav. 
Letos konečně epidemiologická situace pořádání lyžařského kurzu 
nijak neomezovala, přesto se jeho příprava neobešla bez komplikací. 
Lipno nad Vltavou, kam škola dříve přes 10 let jezdila, se totiž stalo pro 
školy v podstatě nedostupným. Kam se tedy vydat, když naše oblíbené 
středisko je nedostupné? Zadov? Krušné hory?

Každý správný lyžař 
by ale měl okusit naše 
nejvyšší pohoří, a tak 
nakonec padla volba 
na Krkonoše. Sice ne 
na „český Aspen“, jak 
bývá pro svou drahotu 
nazýván Špindlerův 
mlýn, ale na menší, 
ale také moc hezký 
areál v Pasekách nad 

Jizerou. Jasně, cesta hromadnými dopravními prostředky není úplně 
ideální, ale dětem natěšeným na pořádnou lyžovačku v neznámém 
prostředí vůbec nevadila.
Ubytování sice nedosahovalo úrovně interhotelu, ale zase se nacházelo 
hned vedle sjezdovek, a tak ani naše v současnosti čím dál více lenivá 
mládež neprotestovala. Na třicet milovníků lyžování a premiérově 
i snowboardingu čekalo několik sjezdovek různých obtížností, na své 
si tedy přišli jak začátečníci, tak i ti pokročilejší. Sluníčko sice příliš 
krkonošské kopce neohřívalo, pán zdejších hor, Krakonoš připravil spíše 
vlhčí počasí, ale ani to nikomu příliš nevadilo, zvláště při pohledu o 14 
dní zpět, kdy byla v podstatě celá Evropa úplně zelená.
Šest dní na horách uteklo už tradičně jako voda, to ale nevadí, všichni 
milovníci zimních sportů se naučili ovládat své sportovní náčiní 
a shodli se na tom, že pokud to bude možné, příští rok si lyžařsko-
snowboardový kurz rádi zopakují. A nechme se překvapit, jestli to bude 
opět v Krkonoších či nakonec někde jinde.

Text: Michal Gutwirth, fotografie: Veronika Rychtářová

Den otevřených dveří 
pro předškoláky
Ve středu odpoledne naše škola obvykle ztichne, žáci se po obědě 
rozutečou do svých domovů, smích a dětské štěbetání se ozývá pouze 
z družiny. Ve středu 22. března bylo ale v naší škole živo. Pozvali jsme 
vzácnou návštěvu, předškoláčky z mateřských škol, kteří se poprvé přišli 
s rodiči podívat, jak to chodí ve „velké“ škole. Paní učitelky se činily 
a připravily zábavný program a o hladová bříška se postaraly naše paní 
kuchařky, které napekly čokoládové muffiny. 
A co u nás děti nakonec zažily? Prohlídka začínala v přízemí, kde naši 
malí návštěvníci nakoukli do obou oddělení školní družiny, omrkli bo-
hatou nabídku stolních her, postavili si věž z cihliček a uvelebili se v po-

hodlných sedacích va-
cích. Dveře byly rovněž 
otevřeny do království 
všech čtenářů, knihov-
ny, kde na policích na-
plněných od země až 
ke stropu trpělivě čekají 
na vysvobození z ticha 
krásné knihy, jež svého 
zachránce odmění ces-
tou do říše pohádek, 
snů či všemožných dob-

rodružství. Na své si zde přijdou všechny věkové kategorie a knihy jsou 
každoročně doplňovány. Exkurze v prvním patře započala v 1.třídě, kde 
si děti cvičně vyzkoušely, jaké to bude u opravdového zápisu a podle 
obrázků poznávaly Večerníčky, na interaktivní tabuli si zahrály počítačo-
vou naučnou hru Práskni krtka, skládaly svá jména z dřevěných písmen, 
přiřazovaly barvy a formou pexesa přisuzovaly mláďata ke svým mamin-
kám. Aby ani ruce nezahálely, děti tvořily tvary a písmena z gumiček 
a zasmály se nad zvířecími mutanty. Na závěr si zatočily kolem štěstí se 
zábavnými úkoly. 
Po splnění všech stanovišť a získání sladké odměny byly děti nasměrovány 
školními průvodci do 4. třídy, kde už na ně netrpělivě čekali natěšení 
roboti. A jak to děti poznaly? Jednoduše, tihle miniroboti umí totiž 
vydávat zvuky podle nálady! Velké roboty pro ně sestavili jejich starší 
kamarádi, a děti tak po třídě proháněly robokachnu a programovaly 
robomouchu. Mezitím, co si děti hrály, 3D tiskárna pro každého vytiskla 
na památku žeton s logem naší školy. 
Předposlední zastávkou byla 3. třída, kde se prezentovala výuka přírod-
ních věd na naší škole. A protože jsme tento rok zahájili významnou sérii 
investic do školních pomůcek v přírodovědné oblasti, už nyní můžeme 
ukázat spoustu zajímavých 
modelů a přístrojů. Nej-
dříve se děti vžily do role 
pana doktora a prohléd-
ly si lidskou kostru, poté 
poskládaly vnitřní orgány 
do lidského minitěla po 
vzoru jeho většího kama-
ráda a kdo správně poznal 
srdíčko, mohl si to své po-
slechnout stetoskopem. 
Děti byly velmi šikovné, 
což ostřížím zrakem sledovalo naše nové školní oko. Po splnění úkolů 
improvizované ordinace přišly na řadu chemické a fyzikální pokusy. Dě-
tem zasvítila očka a pustili jsme se do práce. Míchali jsme chemikovu 
limonádu, která byla navzdory přidané kyselině bezpečně poživatelná, 
pomocí jedlé sody jsme roztancovali rozinky a vsázeli se, která barvička 
ve vodě rychleji doputuje ke dnu skrz čepici z holící pěny. Děti si také 
namíchaly barevnou duhu z různě hustých kapalin. 
Po pokusech se dětem představil pan Mikroskop s digitální kamerou, 
která jim umožnila zprostředkovat tajemství mikrosvěta v obřím 
provedení a na interaktivní tabuli promítala obraz medu mnohosetkrát 
zvětšený. Věděli jste, že pylová zrnka pod mikroskopem připomínají oči 
nebo žabí vajíčka? Protože většina návštěvníků byli páni kluci, potěšil 
je poslední úkol, kdy pomocí bezdrátového čidla tlaku plynu Pasco 
vyzkoušeli svoji sílu tím, že stlačili vzduch ve velké uzavřené stříkačce. 
Sice ještě čísla z notebooku neuměli přečíst, ale na vlastní kůži pocítili, 
co to znamená, když se řekne velký tlak. Kluci se nenechali zahanbit, 
dosáhli hodnot blížících se 300 kPa. 
Nakonec si každý pro štěstí odnesl kamínek z naší bohaté mineralogické 
sbírky a pak už hurá na tělocvik. Ve sportovní hale si děti ověřily svoji 
zdatnost a obratnost na opičí dráze, rozhoupaly se na kruzích a vrhaly 
přemety s využitím gymnastické kapky. O jejich bezpečí se postaraly 
nafukovací žíněnky Airtrack a rozlet měli malí cvičenci opravdu velký, 
poněvadž naše hala se pyšní největší velikostí v celém okrese.
Pevně věříme, že se celé odpoledne vydařilo, děkujeme všem dětem 
a jejich rodičům za návštěvu a v naší škole zase brzy na viděnou.

Text: Monika Dubědová, fotografie: Šárka Kučerová
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Maškarní rej ve škole
Šneka nebo berušku normálně potkáte jenom na louce, ale 6. 3. 2023 
jste je mohli zahlédnout i u nás, ve sportovní hale v Záboří. Kromě 
nich sem zavítalo i několik 
Wednesday, postavičky 
z bradavické školy, lesní víly, 
princezny, superhrdinové 
a další zvláštní bytosti. 
Konalk se totiž školní 
maškarní ples. Pro všechny 
byla připravena spousta 
zábavných her, například 
shazování míčků, domino, 
židličkovaná, namotávání 
bonbonů na štětec, závod 
o nejdelšího hada z látek 
apod. Mezitím se samozřejmě tancovalo, a to s balonky i bez nich a děti 
měly možnost nechat si něco namalovat na obličej od žákyň z 2. stupně.
Doufáme, že se všem dětem tento den líbil a že si ho příští rok 
zopakujeme.

Natálie Merašická a Nela Matějková, 8. ročník

Návštěva 
„Hudebního 
divadla v Karlíně“
V pátek 10. 3. jsme se společně 
s našimi učiteli, rodiči, a dokonce 
i prarodiči vydali do Hudebního 
divadla Karlín na večerní předsta-
vení pohádky Sněhová královna. 
Většina z nás dětí byla v takovém 
„opravdovém“ divadle poprvé 
a už samotný prostor hlediště 
a jeho krásná výzdoba nás okouzli-
ly. Muzikál se nám moc líbil, seděli 
jsme v předních řadách a mohli 

jsme tak zblízka vidět herce, které známe z televize (například Sabinu 
Laurinovou) i jejich nádherné kostýmy. Všichni opravdu krásně zpívali 
a tancovali. Doufám, že zase brzy se školou do divadla vyrazíme, moc se 
nám tam líbilo.

Magda Kučerová, 6. třída

Výlet do knihovny v Blatné
V pátek 24. března ráno jsme vyšli 
od naší školy v Záboří. Procházeli 
jsme lesy, loukami i vesnicemi. 
Po 10. hodině jsme dorazili do 
knihovny v Blatné.
Tam nám paní knihovnice pustila 
video o pověstech. O některých 
jsme si i povídali. Potom jsme šli do 
sklepení, kde dříve byla věznice. 
Uvítalo nás strašidlo s čertem. 
Pak jsme měli nakreslit jakoukoli 
pověst. Když jsme dokreslili, mohli 

jsme si prohlédnout knihy v dětském oddělení knihovny.
Na závěr výletu jsme navštívili cukrárnu a zpátky do Záboří jeli 
autobusem.

Kateřina Čadková, 4. třída

Sférické divadlo
Představte si, že sedíte nebo ležíte uprostřed tělocvičny v nafouknutém 
stanu tvaru kopule, všude kolem vás jsou nádherní koráli a mezi nimi 
se prohánějí pestrobarevné rybičky. Nebo se nacházíte pod hvězdnou 
oblohou a pozorujete souhvězdí, meteority a planety. Přesně tohle zažili 

žáci naší školy v takzvaném sférickém divadle, které v dubnu zavítalo 
do naší školy. Zas trochu jiným, zajímavým způsobem se děti dozvěděly 
nové informace o tajemném světě moří nebo o vesmíru. Ty nejmenší 
děti celý projekt moc zaujal, pro větší bylo v malinkém stanu přece jen 
trochu těsno.

Kouzelné dopoledne 
s čarodějnicí Žanetou
V pátek 28. dubna se žáci z 1. stupně základní školy a děti z mateřské 
školy v Záboří zúčastnili čarodějné stezky, kterou si pro ně připravila 
9. třída. Celá akce odstartovala v obecním areálu pod lípou, kde se děti 
nejprve setkaly tváří v tvář s „hrůzostrašnou“ čarodějnicí Žanetou, která 

je seznámila s dopoledním 
programem. Poté se 
posilnily opečeným buřtem 
a vydaly se na stezku 
odvahy. Cestou musely 
plnit různě obtížné úkoly, 
se kterými jim pomáhaly 
doprovázející paní učitelky. 
Jako odměnu za splnění 
každého z nich, získali 
účastníci písmenko do 

tajenky, kterou bylo třeba vyluštit. Na konci stezky děti čekal přípitek 
v podobě kouzelného nápoje, medaile a diplom za statečnost.

Lucie Stejskalová

McDonald´s cup
Asi nikoho příliš nepřekvapí, že v současnosti aktivních sportovců ubývá. 
Doba mobilních telefonů, facebooku, instagramu a dalších moderních 
technologií bohužel dnešní děti spíše uvěznila do svých pokojíků 
a sportovní hřiště už bohužel nejsou zdaleka tak plná, jak tomu bývalo 
za mého mládí. Obsadit tedy některé sportovní akce zábořskými žáky 
pak není vůbec jednoduché. Na populárním fotbalovém klání určeném 
pro žáky 1. stupně tak Zábořáci mnoho let chyběli. V letošním roce se 
i díky změně systému tohoto turnaje, kdy pro malotřídní školy vznikla 
nová kategorie, mohli McDonald’s cupu zúčastnit i oni. 
Osm fotbalových benjamínků z prvního až pátého ročníku poměřilo 
své síly postupně s dalším třemi školními týmy. Očekávání nebyla příliš 
veliká, protože hoši neměli žádné porovnání z dřívějších konfrontací. 
Jako blesk z čistého nebe pak zapůsobil výsledek prvního zápasu, ve 
kterém zábořští fotbalisté deklasovali Střelské Hoštice neuvěřitelným 
výsledkem 15:0. Poté zvládli i klíčový zápas s Borovou Ladou, kterou 
porazili 8:5 a stejný počet branek vstřelili i v posledním zápase mužstvu 
ze Lnář. Zcela nečekaně tak ovládli okresní premiéru nové kategorie 
McDonald’s cupu.
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TOUR de BATTAGLIA 2023 

Záboří u Blatné 
Obec Záboří, Nadace Jihočeské cyklostezky, přátelé a zakladatelé akce 

v roce 2016 zvou všechny příznivce cyklistiky 

na sobotu 12. srpna 2023 do Záboří, kde se pojede  

8. ročník TOUR DE BATTAGLIA 2023 

vzpomínkové jízdy na významného cyklistu, barona Christiana Battagliu. 

 
Prezence: 10:00–11:00 hod. v areálu pod lípou za 
OÚ Záboří 

Trasy 30 a 60 km, s obvyklými zastávkami podle 
itineráře, vedou po místech s bezprostřední vazbou 
na rod Battagliů z Bratronic a kudy Christian často a 
s oblibou jezdil.  

Povrch je vhodný pro všechny druhy kol s možností, 
kdykoliv si trasu zkrátit. 

V prodeji budou upomínkové předměty se 
symbolickým potiskem. 

 

Děkujeme za vaši účast, přejeme všem šťastnou, pohodovou jízdu a 
hezké zážitky z celého dne. 

Zároveň se těšíme na další setkání v Záboří u příležitosti pořádání  

9. ročníku TOUR DE BATTAGLIA 2024 

www.zabori.cz, obec@zabori.cz, tel. 732 110 101 

Jihočeská dechovka 
 

BABOUCI 

 

HAJANY 
 

5.8.2023 
 
 

17,00 hodin 

  PRODEJ     KUŘIC 

                2023 
 FIRMA 

          NOVÁK 
                     RADOMYŠL 
 
BLATNÁ – 8.45 hod.                           
   U PENNY 
  DNE:   2.3 / 30.3 / 27.4 / 25.5 / 22.6 / 
20.7 / 17.8 / 14.9 / 12.10 / 9.11 

  červené, černé, kropenaté, modré, 

žíhané, bílé  - stáří 20 týdnů 

                       cena 240 Kč/ks 
tel.- 602 115 750 
www.drubez-novak.cz 

Svým triumfem si hoši zajistili postup do krajského finále, které proběhne 
18. 5. v Písku, doufejme, že ani tam se mladí fotbalisté neztratí. Držme 
jim palce.

Michal Gutwirth

Plavání v zábořské škole a mateřince
Tak jako každý rok se žáci 1. stupně a školky zúčastnili plaveckého kurzu 
v horažďovickém bazénu. Výuka proběhla v deseti lekcích od 9. ledna 
do 27. března. Děti se během kurzu naučily plavat, potápět, skákat do 
vody, podplouvat, lovit předměty i zachraňovat. Lekce plavání však 
nebyly pouze učením, ale i zábavou. Malí plavci si stihli také zasoutěžit. 
Na závěrečnou hodinu si děti mohly z domova přinést všemožné hračky 
do vody a dosyta se vyřádit. Již se těší na následující výcvik v novém 
školním roce.

Lenka Jiroušková, Marie Sekáčová



Svazek obcí Blatenska - květen 202366

www.nej.czwww.nej.cz

KVALITNÍ
OPTICKÁ SÍŤ

VÝHODNÉ 
SPOJENÍ 

INTERNETU 
A NEJTV

VOLNÁ DATA
A NEOMEZENÉ 

VOLÁNÍ 

LOKÁLNÍ
PODPORA

MOBIL
pro celou rodinu

TELEVIZE
vlastní výběr programů

200+

299od
Kc
mes.

INTERNET
po optické síti až 500 Mb/s

Pobočka Blatná
Nad Lomnicí 1255, Blatná
sluzby.blatna@nej.cz
488 999 488

RAKETOVÝ INTERNET
na 6 měsíců zdarma!

Rychlost 300 Mb/s

Instalace zdarma!

Ceny od 390 Kč měsíčně.

REALITY BLATNÁ – RNDr. PETR KERNDL,
B. Němcové 29, Blatná (u ubytovny TESLY Blatná)

32 let praxe na realitním trhu!
Tel.: 604 518 400, 383 42 35 22

 Všechny nabídky na: www.realityblatna.cz . 

HLEDÁME pro konkrétní zájemce další domy, chalupy,
chaty, byty, pozemky, lesy … Blatensko i kdekoliv jinde.

Nabídněte - RESPEKTUJEME VAŠI CENU!
Zajistíme Vám bezstarostný prodej.

Prezentace na největších realitních serverech
a právní servis ZDARMA! Ocenění nemovitostí.

Smlouvy o převodu nemovitostí - darovací, kupní, směnné...
Zavolejte k bezplatné konzultaci a využijte služeb

nejdéle působící realitní kanceláře v regionu.

Vážíme si důvěry, kterou nám projevíte!

NA KLÍČ
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Vlaštovky
Je krásný den a slunce svítí,
pršet dávno přestalo,
na střeše si kosák zpívá,
mravenčí hnízdo ožilo.

Ve stodole blízko stropu
pár vlaštovek domov má,
z hnízdečka se jemný cvrkot
malých ptáčků ozývá.

Táta s mámou poletují
svižně kolem stodoly,
pro své děti na hnízdečku
hmyz tu loví v okolí.

Kočka Gala s kočkou Kuldou
na vlaštovky číhají,
rády by je ulovily,
ve skrytu na ně čekají.

Vlaštovky však chytré jsou,
kočkám se jen tak nedají,
dokonce i na obranu
na kočky nálet dělají.

Blízko se Gala přiblížila
až ke dveřím stodoly,
tam, kde hnízdo s drobotinou
vlaštovky si hlídaly.

Táta letem střemhlav dolů
na kočku Galu útočí,
a ta se raděj´ velmi rychle
pryč od hnízda otočí.

Netrvalo ale dlouho,
Kulda se poblíž objeví
a stejně jako kočka Gala
ke stodole zamíří.

Pro mláďátka tam u stropu
už je malé hnízdečko,
šťouchají se, postrkují,
hájí si své místečko.

Jedno z mláďat rozhodne se,
že už hnízdo opustí,
křidélky si zatřepalo
a střemhlav dolů poletí.

Je na zemi, ale co teď,
létat ještě neumí,
volá tátu, volá mámu,
svět je pro něj neznámý.

Táta rychle k němu letí,
máma je téměř u něho,
kočka se blíží neúprosně,
jak dopadne to pro koho.

Druhé mládě tak jak bráška
také z hnízda vykukuje
a netrvá vůbec dlouho,
i on k zemi doputuje.

Nejen Kulda, už i Gala
na lov ptáčků chystají se,
na kočky táta nalétává,
ty jeho snaze jen smějí se.

Strach má máma o své děti,
kočky příliš blízko jsou,
strach má táta, strach má 
máma,
že kočky děti odnesou.

Vtom otevřou se dveře domku,
babička se rozzlobí,
od ptáčků kočky odežene
a mláďátka tak zachrání.

Malé vlaštovky během léta 
vyrostly a na podzim se 
s ostatními vlaštovkami vydaly 
na dlouhou cestu do Afriky.
   

Miluše Kordulová
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Řešení sudoku z březnového vydání SOBáčku s pořadovým číslem 90 bylo jako vždy ve třech různých úrovních 
obtížnosti. Tajenky: ZAPOJ SÍLY (lehká verze, kontrolní 1. řádek 972463518); TVÉ ŠTĚSTÍ (středně těžká verze, 
kontrolní 1. řádek 284967315); JE NA DOSAH (těžká verze, kontrolní 1. řádek 986214735). 
Výherci: Eva Bílková, Bezdědovice; E. Kokrdová, Blatná; Václav Janda, Radomyšl. Uvedení výherci si mohou 
vyzvednout výhru (drobné ceny) v kanceláři SOB nejpozději do konce června 2023, popřípadě v jiný termín 
po telefonické dohodě na tel. č. 383 420 300 nebo 728 881 358. Všem úspěšným luštitelům děkujeme 
a výhercům gratulujeme. Po vyřešení SUDOKU z čísla 91 (tj. květnového vydání 2023) zašlete, prosím, 

tajenku a první řádek čísel (kontrolní) z vyluštěného SUDOKU s označením obtížnosti na e-mailovou adresu 
blatensko@blatensko.eu nebo na poštovní adresu: Svazek obcí Blatenska, Na Tržišti 727, 388 01 Blatná, a to 

nejpozději do 30. 6. 2023.
Sudoku pro čtenáře SOBáčku připravila Ivana Zemánková


